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آرمان ملی: یادگار امام با تأکید بر اینکه امروز بی تردید درد اصلی جامعه »درد اقتصادی« 
است، اظهار داشت: راه حل مشکلات در حوزه های اقتصاد، تحریم و بقیه موارد از مسیر 
سیاست داخلی کشور می گذرد. تا وقتی یک دولت با پشتوانه عمیق مردمی و حمایت قوی 
طبقات محروم و متوسط، و مورد اعتماد شهرهای بزرگ و روستاها نداشته باشید، امکان 
عبور از این بحران وجود ندارد. آیت ا...سید حسن خمینی در دیدار با دبیرکل و اعضای 
شورای مرکزی حزب اعتمادملی، گفت: امروز بی تردید درد اصلی جامعه »درد اقتصادی« 
است؛ همه دلشان برای این مشکل می سوزد و حتی متصدیان امر نیز وجود آن را کتمان 
نمی کنند. افت تولید ناخالص داخلی کشور و سرانه خانوارها نسبت به کشورهای همسایه، 
رشد پایین سرمایه گذاری، استهلاک بالا و... از جمله این مشکلات کشور است. وی با بیان 
اینکه در مجموع حال اقتصادی جامعه خوب نیست و این خیلی هم واقعیت غریبی نیست، 
افزود: این مشکل از زندگی تک تک افراد شروع می شود. کافی است مسئولین پای خود را از 
خانه بیرون بگذارند؛ با هر کسی که مواجه شوند، این مصیبت و مشکل را لمس خواهند کرد. 
البته آنها می گویند جلو رشد تورم گرفته شده و ما امیدواریم انشاءالله به سمت تصحیح هم 
پیش برود. چون هر دولتی که بر سر کار می آید را از رفیق های ما باشد یا نباشد فرقی نمی کند، 
باید کمک کرد تا درد جامعه را کم کند. لذا تحلیل وضعیت به معنای این نیست که زحمت 

کسی نادیده گرفته شود و یا احیانا کمک نشود به اینکه آن فرد مشکلات را حل کند. وی با 
تأکید بر اینکه بیشتر باید به علت بروز فقر، تبعیض، فساد و... پرداخت، بخش زیادی از این 
مشکلات را ناشی از تحریم ها دانست و گفت: البته بی مدیریتی، مدیریت سوء و توجه نکردن 
به ظرفیت های داخلی حتما نقش دارد. ولی یکی از عوامل مهم آن، عدم النفعی است که ما 
در ارتباط با دنیا داریم. بخشی از این امر به خاطر تحریم های سنگین است. البته دشمنی آنها 
هم از سال های اول انقلاب بوده، اما در دوره آقای ترامپ بیشتر شده و امروز آثار تحریم های 
به تعبیر خودشان »کمرشکن« و طاقت فرسایی که می خواستند بر کشور ایجاد کنند، در 
بخش های مختلف لمس می شود. یادگار امام تأکید کرد: بحث مهم این است که راه عبور از 
این وضعیت، یعنی سیاست خارجی مشکل دار ما و حتی وضع مشکلات داخلی مدیریتی ما، 
چیست؟ یعنی آیا راه آن به تعبیر امروزی ها »خالص سازی« و »یکدست شدن حاکمیت« 
است؟ وی افزود: من فکر می کنم راه هرکدام اینها از مسیر سیاست داخلی ما می گذرد. 
یادگار امام به ذکر مثالی از شرایط روز پرداخت و با اشاره به اینکه در دانشگاه ها امروز با مسأله 
اخراج ها مواجه هستیم، افزود: البته من چندان از وسعت این امر آگاه نیستم، ولی مقدار کم 
هم در این مهم نمی تواند مورد قبول باشد. استقلال دانشگاه و دانشجو از اموری است که اگر 

خدای نکرده مورد لطمه قرار گیرد ضررهای بسیار برای کشور پدید می آورد.

آرمان ملی: حفاظت اطلاعات وزارت دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مسلح از خرابکاری در صنایع دفاعی کشور 
جلوگیری کرد. بر اساس این گزارش حفاظت اطلاعات 
وزارت دفاع توانسته است بزرگترین عملیات خرابکاری در 
صنایع موشکی، هوایی و فضایی وزارت دفاع را کشف و خنثی 
کند. یک مقام مسئول در سازمان حفاظت اطلاعات وزارت 
دفاع با اعلام این خبر گفت:  با توجه به تاثیرگذاری راهبردی 
قدرت موشکی ایران در ایجاد بازدارندگی در برابر تهدیدات 
دشمنان، صنایع موشکی همواره از اهداف سرویس های 

جاسوسی در زمینه خرابکاری صنعتی بوده است. با توجه به 
خودکفایی کشور در زمینه طراحی و تولید انواع سامانه ها 
و موشک های مورد نیاز در بردهای مختلف، طی سال های 
اخیر پروژه های چندلایه اطلاعاتی و امنیتی با پوشش خرید 
قطعات برای فریب سرویس های حریف طراحی و اجرا 
شده است.   با عنایت حضرت ولی عصر)عج( طی ماه های 
گذشته شبکه ای کاملا حرفه ای که قصد داشت با همکاری 
برخی عوامل نفوذی قطعات معیوب و تجهیز شده را برای 
بکارگیری در تولید موشک های پیشرفته در صنایع موشکی 

وزارت دفاع به چرخه تولید وارد کند، در تور اطلاعاتی 
سربازان گمنام امام زمان)ع( در سازمان حفاظت اطلاعات 
وزارت دفاع گرفتار و متلاشی شد. این شبکه با هدایت 
مستقیم سازمان موساد قصد داشت با فروش قطعه تجهیز 
شده، موشک های تولید شده را به ابزاری انفجاری برای ضربه 
زدن به خطوط صنعتی و کارکنان شاغل در این حوزه تبدیل 
کند. با وجود برنامه بسیار پیچیده دشمن صهیونیستی، این 
اقدام دشمن از همان ابتدا تحت رصد اطلاعاتی و عملیاتی 
قرار گرفت و با دستگیری عوامل آن به طور کامل خنثی شد. 

ادامه یادداشت
...اگر چه بحران سوریه در مارس سال ٢۰۱۱ میلادی 
از شهر درعا به دلیل اشتباه محاسباتی دولت بشار اسد و 
دخالت پشــت پرده قدرت های منطقه ای و فرا منطقه ای 
آغاز شد اما در طول ســال های اخیر نوعی آشتی ملی بین دولت 
و ساکنان این شــهر عشایری برقرار شد. شــهر سویدا در جنوب 
سوریه نیز که اغلب ساکنان آن را اقلیت »درزی« مذهب تشکیل 
می دهند در طول ۱٢ سال گذشته در کنار دولت سوریه و در تقابل 
با تروریست ها قرار داشــتند. دولت سوریه در طول ۱٢ سال اخیر 
هزینه های بسیار سنگینی به لحاظ انسانی و مالی برای مبارزه با 
گروهک های تروریستی پرداخت کرد. آمار موجود نشان می دهد 
که در این مدت شمار کشته ها و مجروحین به ۶۵۰ هزار نفر وحجم 
ویرانی شهرها به ٧۵۰ میلیارد دلار بالغ شد. سوریه اما توانست با 
کمک هم پیمانان خود به تدریج بر اوضاع مسلط شود و به یک ثبات 
و امنیت بالایی دست یابد تا جایی که اکنون بیشتر از ۹۵ درصد از 
اراضی این کشور از لوث وجود عناصر تروریستی پاکسازی شود. 
در سال های اخیر ارتش رژیم صهیونیستی بارها به طور مستقیم 
برای کمک به گروهک های تروریستی مانند داعش، جبهه النصره، 
ارتش آزاد وفیلق الرحمن وارد عمل شد و مناطق حساس نظامی 
سوریه را بمباران کرد. آمریکا نیز برای آموزش و بازسازی نیروهای 
داعش بیش از ٢ هزار تن از نیروهای تفنگــدار دریایی خود را در 
شرق فرات و در شــهرهای دیر الزور، الحسکه و البوکمال مستقر 
کرد که با اعتراض دولت سوریه مواجه شد. با ورود سوریه به چرخه 
جدید ثبات و آرامش، آمریکا و رژیم صهیونیستی با کمک جریان 
۱۴ مارس لبنان به رهبری سمیر جعجع جریان سازی جدیدی را 
علیه دولت بشار اسد کلید زدند. تحریک اقلیت های دینی در شهر 
سویدا و علوی های شــهرهای لاذقیه، طرطوس و بانیاس به بهانه 
تورم، کاهش شدید قیمت »لیر« سوریه و گرانی، بخشی از طرح 
جدید آمریکا و اسرائیل برای تضعیف دولت مرکزی سوریه تلقی 
می شود. اغلب ساکنان شهرهای ساحلی سوریه را علوی ها تشکیل 
می دهند که در طول ۱٢ سال بحران سوریه همواره در کنار دولت 
بشار اسد علوی مذهب قرار داشتند و از این دولت حمایت کردند. 
شرکت ساکنان شهرهای ساحلی ســوریه در تظاهرات خشونت 
آمیز اخیر و پیوستن بســیاری از چهره های سر شناس سیاسی، 
هنری و فرهنگی علوی مذهب در این تظاهرات پاشنه آشیل دولت 
بشار اسد است زیرا این چهره ها قبلا بخشی از حاکمیت سوریه را 
تشکیل می دادند. گمانه زنی ها این است که این تظاهرات در آینده 
به خشونت کشیده خواهد شد و نهادهای بین المللی و کشورهای 
غربی تحریم ها را در آینده علیه دولت بشــار اسد تشدید خواهند 
کرد تا سوریه در عرصه های منطقه ای و بین المللی منزوی شود. 
به نظر می رسد خطر جدی بار دیگر سوریه را تهدید می کند زیرا 
گستردگی حجم تظاهرات که اخیرا هم به حومه دمشق نیز سرایت 
کرده در آینده مشکلات امنیتی و اجتماعی جدیدی را برای دولت 

بشار اسد ایجاد خواهد کرد. 

پس از مصوبه  ٢۹مرداد مجلس به این مضمون که  بر اساس ماده 
۱۳ اصلاحی: 

الف- متن زیر به بند )پ( مــاده ۱۹ قانون رفــع موانع تولید 
رقابت پذیر و ارتقای نظام تأمین مالی کشور مصوب ۱۳۹۴/٢/۱ با 
اصلاحات و الحاقات بعدی الحاق می شود. آیین نامه اجرایی این بند، 
توسط وزارت امور اقتصادی و دارایی با همکاری وزارت دادگستری 
و بانک مرکزی تهیه شده و حداکثر دو ماه پس از لازم الاجرا شدن 

این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
ب- به منظور تأمین مالی طرح های تولیدی و زیربنایی صندوق 
توسعه ملی مجاز اســت، به صورت ترکیبی از منابع مالی )ارزی و 
ریالی( با سازوکاری که به تصویب هیأت امنای آن صندوق می رسد، 
نسبت به تأمین مالی طرح ها و پروژه ها به صورت سرمایه گذاری و 
یا تســهیلات دهی اقدام نماید.  ماده ٧ قانون اجرای سیاست های 
کلی اصل ۴۴ قانون اساســی مصوب ۱۳۸٧/۳/٢۵ با اصلاحات و 
الحاقات بعدی حذف می شود. همچنین کلیه صدور مجوز کسب و 
کار از قبیل کانون های وکلای دادگستری، کانون های کارشناسان 
رسمی دادگستری، نهادهای زیرمجموعه قوه قضائیه مانند مرکز 
وکلا و کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده قوه قضائیه، سازمان 
ثبت اسناد و املاک کشور، داوری و میانجیگری دفاتر قضائی، دفاتر 
ترجمه اسناد رســمی، شهرداری ها، ســازمان نظام روانشناسی و 
مشاوره، فدراسیون های ورزشی، سازمان نظام مهندسی ساختمان، 
سازمان نظام مهندسی معدن، مجوزهای حوزه ثبت علامت تجاری 
طرح های صنعتی و اختراع و ســایر مراجع بنا به تشخیص هیأت 
مقررات زدایی و بهبود محیط کســب و کار موظف هستند پس از 
لازم الاجرا شــدن این قانون کلیه مراحل صدور، تمدید، توسعه، 
اصلاح، تعلیق و ابطال هرگونه مجوز خــود را صرفاً از طریق درگاه 

ملی مجوزهای کشور و به صورت الکترونیکی انجام دهند. 
تبصره ۱- مصوبات هیأت مقررات زدایی و بهبود محیط کسب و 
کار قابل اعتراض و یا شکایت در دیوان عدالت اداری و سایر مراجع 
قضائی نبوده و به منظور اعمال نظارت قضائی بر مصوبات این هیأت 
شعب ویژِه مستقر در وزارت اموراقتصادی و دارایی جهت رسیدگی 
به اعتراضات ذینفعان با پیشنهاد وزیر دادگستری تشکیل و رئیس 
آن از بین قضات دارای پایه ۹ قضائی و بالاتر پس از موافقت رئیس 

قوه قضائیه و با ابلاغ ایشان منصوب می شود. 
تبصره 2- تصمیمات هیأت مقررات زدایی و بهبود محیط کسب 
و کار ظرف ۱۰ روز پس از انتشار در سایت روزنامه رسمی کشور از 
سوی ذینفع قابل اعتراض در شعبه ویژه خواهد بود. معترض مکلف 
است درخواست کتبی خود همراه با دلایل اعتراض را به دبیرخانه 
هیأت مقررات زدایی و بهبود فضای کسب وکار تحویل داده و رسید 

دریافت نماید.
  ادامه در صفحه 2

آرمان ملی: جواد روحی از دستگیرشدگان ناآرامی های سال 
۱۴۰۱ که به اعدام محکوم شده بود، درگذشت. روز پنجشنبه 
رسانه ها نوشتند: »جواد روحی یکی از زندانیان این زندان و از 
بازداشت شدگان حوادث پاییز ۱۴۰۱ بامداد پنجشنبه ۹شهریور 
ماه در زندان به دلیل تشنج به بیمارستان شهید بهشتی نوشهر 
منتقل شد و فوت کرده است.« روابط عمومی زندان نوشهر اعلام 
کرد: پس از انتقال جواد روحی به بیمارستان متاسفانه با وجود 
اقدامات کادر پزشکی این فرد در بیمارستان فوت می کند درباره 
فوت جواد روحی دستور قضائی، پرونده تشکیل و به شعبه اول 
بازپرسی ارجاع شده است و دادستان نوشهر به همراه بازپرس، با 
حضور در زندان از هم بندیان متوفی در مورد وی سوال کرده اند.  
میزان نوشت: روز چهارشنبه ۸ شهریور ۱۴۰٢ مددجو جواد روحی 
با پای خودش به بهداری مراجعه و عنوان کرد بی حال است. پس 
از گرفتن علائم حیاتی جواد روحی و مشورت با پزشک زندان برای 
جواد روحی قرص دیکلوفناک و قرص سرماخوردگی تجویز شد. 
همچنین در پی اعلام شرح حال به پزشک زندان در ساعت بیست، 

وی دستور اکسیژن تراپی برای مددجو صادر کرد و روحی ۱۵ 
دقیقه زیر اکسیژن بود و مجدد به خوابگاه مراجعه کرد. در گزارش 
بهداری زندان نوشهر عنوان شده است با توجه به سابقه مراجعه 
مددجو به بهداری، معاینه وی و انجام اقدامات پزشکی و درمانی 
در مورد او به هم بندی هایش توصیه شد در صورت بروز هرگونه 
مشکلی مجددا مسئولان پزشکی و درمانی را در جریان بگذارند. 
همچنین در پی فوت یک زندانی به نام جواد روحی در زندان، 
برخی ادعا های دروغ در فضای مجازی در مورد این فرد مطرح 
شده است. ادعا شده است که پدر و مادر جواد روحی بازداشت 
شده اند. براساس پیگیری های خبرگزاری میزان، ادعا های مطرح 
شده در مورد بازداشت پدر و مادر جواد روحی صحت ندارد. جسد 
جواد روحی بعد از کالبدشکافی و انجام آزمایش های سم شناسی 
و آسیب شناسی برای مشخص شدن علت تامه فوت توسط 
سازمان پزشکی قانونی، تحویل خانواده وی داده شده و در روستای 
خانوادگی آن ها در شهرستان آمل دفن شده است. مراسم تدفین 

مرحوم روحی با حضور پدر و مادر و خانواده وی برگزار شد. 

 مراسم تدفین با حضور 
پدر و مادر و خانواده مرحوم 
برگزار شد

 درگذشت 
 جواد روحی

 از دستگیرشدگان 
1401

آرمان ملی: »دلیل عدم ثبت نامــم در انتخابات مجلس را بعدا 
می گویم« این جمله علی لاریجانی اســت که در جمع گروهی 
از جوانان بیان کرد. پس از ردصلاحیــت لاریجانی در انتخابات 
ریاســت جمهوری ۱۴۰۰ برخی بازنشســتگی سیاســی او را 
پیش بینی کردند اما او به این سمت نرفت و بارها درباره موضوعات 
سیاســی به اظهارنظر و ارائه دیدگاه پرداخت. پس از آن گمانه 
حضورش در انتخابات مجلس مطرح شد و این ادعا از سوی برخی 

مطرح شد که او درصدد جلوس بر کرسی ریاست پارلمان است. 
۸ مرداد فارس نوشــته بود: »علی لاریجانی که در روزهای اخیر 
در هیات های عزاداری زیاد دیده می شــد، انگار به تدریج سعی 
می کند بیش از گذشته خود را مقابل دید مردم قرار دهد تا شاید 
آرام آرام وارد مســیر انتخابات مجلس شود. در همین ایام عزا در 
کنار حضورش در حسینیه امام خمینی)ره(، در هیات های بزرگ 

و شناخته شده...

 نعمت ا... فاضلی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 دولت احمدی نژاد دوران انقلاب 
 فرهنگی را دوباره زنده کرد

 در دولت روحانی برخورد با 
دانشگاهیان کاهش پیدا کرد اما 

 متوقف نشد

صفحه2

ادامه در همین صفحه

صفحه 3

صفحه 4

 »آرمان ملی« انفجار قیمت خودروهای اسقاطی را همزمان با واردات خودرو بررسی می کند؛ 
پشت پرده  قراضه های نجومی 

      کارشناسان معتقدند: افزایش ناگهانی قیمت خودروهای فرسوده در پلتفرم های فضای مجازی بیشتر از 
اینکه واقعی باشند یک شوی تبلیغاتی و فرصتی برای دلالی مقطعی در این برهه از زمان است 

از آمارهای  سوال برانگیز تا انداختن توپ به زمین دولت قبل

فاصله ها با آمار پر نمی شود
صفحه 3

   محمد مهاجری: برخی آمارهایی تولید می کنند تا دولت را موفق جلوه دهند
  معاون پارلمانی دولت:  لازم است برای اقدامات دولت رئیسی فیلم و سریال ساخته شود 
سخــن روز

یاد  د  اشت

اینکه دولت ها در خصوص خودشــان تبلیغات نمایند، 
ضعف ها و ناکامی ها را نادیده گرفته و در مقابل، ادعای 
پیروزی و موفقیت داشته باشــند ...فقط به دولت آقای 

رئیسی مربوط نمی شود...

تظاهرات اخیر اهالی شهرهای سویدا و درعا در جنوب 
ســوریه که به شــهرهای ســاحلی لاذقیه، طرطوس 
و بانیاس نیز کشــیده شــد از وجود یــک طرح جدید 
آمریکایی- صهیونیســتی برای وارد ساختن سوریه به 

چرخه بحران سازی حکایت دارد...

آمار دولتی در هفته دولت

سوریه و چرخه جدید بحران سازی 

 صادق زیباکلام 
فعال سیاسی

دلیل عدم ثبت نامم در انتخابات مجلس را بعدا می گویم

درِ بسته ی صندوق اسرار لاریجانی

صفحه 6   عکس:  حجت سپهوند

 نباید جای 
استادان اندیشمند

 را     شبهِ استادان   بگیرند
صفحه 3صفحه 9

محمدرضا باهنر :

داشتن مناسبات با کشورهای 
متخاصم منعی ندارد

عملکرد مدیریت شهری در ایجاد امکانات رفت و آمد

پله برقی های 
دردسرساز
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اینکه دولت ها در خصوص خودشــان تبلیغــات نمایند، 
ضعف هــا و ناکامی ها را نادیــده گرفتــه و در مقابل، ادعای 
پیروزی و موفقیت داشته باشــند فقط به دولت آقای رئیسی 
مربوط نمی شود. اینکه دولت ها خود را موفق بدانند و قبلی ها 
را ناموفق قلمداد کنند نیز فقط مربوط به دولت آقای رئیسی 
نمی شود. اما از جهت تبلیغات و خود را موفق دانستن سخنی 
به اغراق نرفته اگر گفته شــود که دولت آقای رئیســی یک 
رکورد از خودش دارد بر جای می گذارد. اساســا نگاه  دولت 
به مشکلات صدور دستور اســت. بدین صورت که فلان کالا 
کم اســت؛ آقای رئیس جمهور می گوید دستور صادر کرده ام 
که جبران شود. فلان اتفاق ناگوار افتاده؛ آقای رئیس جمهور 
اظهار می دارد ؛ دستور داده ام که به سرعت مورد رسیدگی قرار 
گیرد. به عبارت دیگر هر گاه مشکلی به وجود آمده یا هر گاه 
نابسامانی و کمبودی بوده آنچه که از دولت می بینیم صدور 
فرمان رسیدگی است. آنچه از دولت آقای رئیسی نمی بینیم 
توضیح در خصوص مشکلات و مسائل است. به بیان ساده تر 
از دید  دولت مشکلی وجود ندارد. یا اگر درست تر گفته باشیم 
مشکلاتی وجود ندارد. تورم رو به پایین آمدن است، بیکاری 
در حال کاهش و ســاخت مســکن در حال افزایش است و 
اساســا مشــکلی نداریم. اگر هم »احیانا« مشکلی پیدا شود  
دولت دستور رســیدگی صادر می کند و آن مشکل هم حل 
می شود. منتها اشکال از اینجا به وجود می آید که جناب آقای 
رئیسی هیچ وقت یک ماه یا دو ماه بعد به عقب برنگشتندکه 
در خصوص فلان مشکلی که وجود داشــت و ایشان دستور 
رسیدگی فوری و قاطع صادر کرد پس از آن چه اتفاقی افتاد؟ 
اگر فلان کالا کم بود و ایشان دســتور فوری صادر کردند که 
رسیدگی شود بعد چه اتفاقی افتاده و چه نهاد یا سازمانی به 
آن رسیدگی کرده اســت؟ آیا وزارت اقتصاد رسیدگی کرده، 
وزارت صمت، معاون اول رئیس جمهور یا... رسیدگی کرده و 
اساسا قرار بوده چه کسی یا کدام نهاد به این مساله رسیدگی 
کند؟ آیا رسیدگی صورت گرفته؟ و در نهایت نتیجه رسیدگی 
چه بوده است؟ اینها پرســش های ساده ای است که کمتر در 
دولت آقای رئیسی پاســخی در برابر آنها وجود داشته است. 
آنچه مسلم است اینکه نگاه، احساس و داوری مردم معمولی 
با آنچه که دولت آقای رئیسی می گوید فاصله دارد.  ای کاش 
اینگونه می بود و حداقل بخشی از آنچه که دولت آقای رئیسی 

می گوید را مردم می توانستند احساس کنند، ببینند. 

آمار دولتی در هفته دولت

 

یادداشت

 جنس ورزش هم دولتی،
 هم خصوصی و هم مردمی است

رئیس مجلس با اشاره به اقداماتی که قرار 
است مجلس در حمایت از حوزه ورزش در 
جریان رسیدگی به احکام لایحه برنامه هفتم 
کشور انجام دهد، گفت: شغل محسوب نشدن، 
تعیین تکلیف فدراسیون ها، دنبال کردن حق 
پخش برای همه باشگاه ها و ایجاد صندوق 
برای قهرمانان از جمله زخم های کهنه ای است 
که چند دهه به آن دچار هستیم لذا تلاش 
مجلس این است که در جریان رسیدگی به 
احکام لایحه برنامه هفتم آنها را مورد توجه 
قرار دهد. محمد باقر قالیباف گفت:  همچنین 
اگر قوانین دائمی دست و پاگیری وجود دارد 
که مانع رشد ورزش کشور است باید با اصلاح 
آن به سمت تسهیل گری در حوزه ورزش 
پیش برویم و این وظیفه مجلس به عنوان 
نهاد قانونگذاری است. وی ادامه داد: ورزش 
از جنسی است که همزمان می تواند دولت، 
بخش خصوصی، مردم، حوزه قهرمانی و... را 
در بر بگیرد. رئیس نهاد قانونگذاری کشورمان  
تصریح کرد: به ورزش از هر بعُدی بنگریم سود 
دارد که باید به آن باور داشته باشیم. ورزش؛ 
صنعت ارزش آفرین، غرورآفرین، هویت بخش، 

حریت و فتوت است.

تحریم ها نمی تواند مانع روابط 
اقتصادی ایران و لبنان شود

آرمان ملی: وزیر امور خارجه کشورمان 
در دیدار با عبدا... بوحبیب وزیر امور خارجه 
دولت پیشبرد امور لبنان اظهار داشت:  شرایط 
منطقه به گونه ای است که ایجاب می کند به 
طور مستمر با هم مشورت و گفت وگو داشته 
باشیم. ایران چیزی جز خیر و رفاه بیشتر 
برای لبنان نمی خواهد و خوشحال هستیم 
که شاهد امنیت و ثبات هر چه بیشتر در لبنان 
باشیم. وزیر امور خارجه کشورمان بیان کرد: 
رژیم صهیونیستی دشمن کل منطقه و ثبات 
و امنیت آن است و اعتقاد داریم که هرگونه 
عادی سازی روابط با رژیم صهیونیستی به ضرر 
منطقه خواهد بود. امیرعبداللهیان ادامه داد: 
روابط اقتصادی ایران و لبنان مهم است که باید 
مورد توجه هرچه بیشتر قرار گیرد. وی تاکید 
کرد: تحریم های آمریکا نمی تواند مانع روابط 
اقتصادی ایران و لبنان شود، کما اینکه این 
تحریم ها نتوانسته مانع همکاری های ایران 
با عراق، ترکیه، پاکستان، آسیای مرکزی و 

قفقاز شود. 

 فراهم شدن زیرساخت های 
مناسب در مرز خسروی 

فرمانده کل سپاه پاسداران در بازدید از 
زیرساخت های مرز خسروی اظهار کرد: 
زیرساخت های این مرز به نسبت سال های 
گذشته بهتر شده و هرسال هم بهتر خواهد شد. 
سردار سرلشگر پاسدار حسین سلامی در ادامه 
از مراسم پیاده روی اربعین به عنوان حماسه ای 
بزرگ یاد کرد و گفت: آنچه که انسان در این 
حرکت عظیم می بیند، قابل توصیف نیست. 
وی تاکید کرد: در این حرکت عظیم عشق، 
شور و انگیزه ای وصف ناپذیر در نیت، قلب و 
قدم مردم وجود دارد. سلامی خاطرنشان کرد: 
تراکم جمعیتی که به سوی مرزها روان است از 
یک طرف و از طرف دیگر کسانی هم که خدمت 
می کنند تا زوار به سلامتی از مرز عبور کنند، 
مورد توجه است. وی عنوان کرد: اربعین شکوه 
معنوی خاصی دارد که مثل آن را نمی توان 

هیچ کجا پیدا کرد. 

 تردد زوار اربعین در مرزها
 روان است

یک عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس 
با اشاره به بازدید از مرز خسروی اظهار کرد: 
براساس آخرین بازدیدی که داشتم رفت و آمد 
در مرز خسروی بسیار روان است. مسئولان در 
نقاط مختلف مرز مستقر بوده و تعداد موکب ها 
هم بیشتر شده است. استقبال مردمی هم 
نسبت به قبل پرشورتر است. شهریار حیدری 
با بیان این که ترافیک در مسیرهای منتهی به 
مرز خسروی روان است، تصریح کرد: خدمات 
ارائه شده به زوار مناسب بوده و تدارکات کافی 
از طرف عراقی ها انجام شده است. وقتی زوار 
وارد خاک عراق از مرز خسروی می شوند حتی 
۱۰ دقیقه هم معطل نشده و بلافاصله با ماشین 
به ترمینال عراق منتقل می شوند. ماشین به 

تعداد کافی وجود دارد.  

 سقوط بالگرد
در ارتفاعات دالاهو 

یک فروند بالگرد٢۰۵ فراجا در ارتفاعات 
دالاهو استان کرمانشاه سقوط کرد. بعد از ظهر 
جمعه بالگرد فرمانده انتظامی استان کرمانشاه 
به هنگام بازگشت از مرز خسروی در ارتفاعات 
دالاهو دچار مشکل شده و سقوط کرد. بر 
اساس اطلاعات به دست آمده بالگرد فرمانده 
انتظامی استان کرمانشاه حامل سردار مهدی 
حاجیان فرمانده انتظامی استان به همراه سه 
نفر همراه وی بوده است. همچنین به نقل 
از منابع آگاه حال فرمانده انتظامی استان 
کرمانشاه مساعد گزارش شده و نیروهای 

امدادی و امداد هوایی به محل اعزام شده ا ند.

دیدگاه
 دعوت به مناظره  

ادامه صفحه یک| تاریخ تحویل اعتــراض به دبیرخانه 
مبنای احتساب قانونی خواهد بود. چنانچه تصمیم شعبه مبنی 
بر وارد دانستن اعتراض باشد مجدداً جهت بررسی و بازنگری 
در اولین جلســه هیأت مقررات زدایی و تســهیل مجوزهای 
کســب و کار مطرح گردیده و نســبت بــه آن تصمیم گیری 
می شود و در غیر این صورت نسبت به رد اعتراض اقدام نموده 

و این تصمیم قطعی لازم الاجراست. 
تبصره ۳- تصمیمات قطعی هیــأت مقررات زدایی و بهبود 
فضای کســب و کار برای تمامــی مراجــع اداری و قضائی 
لازم الاجرا بوده و هر کــس از اجرای آن اســتنکاف نماید یا 
به آن توجه ننمایــد در مرجع قضائی ذی صــلاح به مجازات 
درجه ۶ ماده ۱۹ قانون مجازات اســلامی مصوب ۱/۱۳۹٢/٢ 
با اصلاحات و الحاقات بعــدی محکوم خواهد شــد. جامعه  
وکالت بنا به اصول قانون اساسی، اصل تفکیک قوا و مقتضای 
نهاد وکالت و امور قضائی به مفاد این مصوبه معترض شــده، 
مستند به اصول حقوقی و اســتدلال منطقی ایرادات وارد بر 
چنین مصوبه ای را مطرح کردند، پیرو این امر هیات مقررات 
زدایی طی اطلاعیه ای و جناب امیر ســیاح رئیس مرکزملی 
مطالعات پایش بهبود کســب وکار باحضور در رسانه ضمن 
انتســاب اوصاف ناروا به نهاد وکالت مدعی شــدند که تنها 
تکلیف کانون های وکلا ناشی از این مصوبه اطلاع رسانی شیوه  
صدور پروانه است در حالیکه مفاد بند الحاقی و تبصره های آن 
حکایت از تکلیف کانون های وکلا بــه تبعیت از مصوبات این 
هیأت داشته، نکته  قابل تامل غیر قائل شکایت بودن مصوبات 
این هیأت در دیوان عدالت اداری و سایر مراجع قضائی است. 
در همین راستا و به جهت فراهم شدن موقعیت بی طرفانه ای 
در پاسخ به چنین ادعاهایی، ایشــان را دعوت به گفت وگو و 
مناظره در فضایی منصفانه کرده تا هریک از دو طرف مناقشه 
در موقعیتی بی طرف و منصفانــه به ارائه نقطه نظرات خویش 
پرداخته و قضاوت آن به مردم عزیز سپرده شود.  پاسخ ایشان 
به این دعوت که مقابل دیدگان شــما مخاطبان عزیز هست، 
حکایت از آن دارد که وی مشکلات اقتصادی کشور را ناشی از 
عملکرد کانون وکلا می دانند و بنا بر این باور، وکلا را دعوت به 

عذرخواهی از فعالان اقتصادی می کند. 
اینکه ایشــان کانــون وکلا را انحصارگرا می دانــد و ما را 
نشســته بر برج عاج گرچه فاقد وجاهت منطقی اســت اما بر 
فرض که ادعای ایشــان مقرون به صحت تلقی شود، ارتباط 
چنین ادعایی با تکلیف نهاد وکالــت به عذرخواهی از فعالان 
اقتصادی چیست؟ آیا وکلا مســبب وضعیت اقتصادی کشور 
هســتند؟ مشکلات معیشــتی مردم محصول ادعای انحصار 

کانون وکلاست ؟
از سال ٧۶تاکنون آزمون وکالت مســتند به قانون و بنا به 
ظرفیت تعیین شده در کمیته ای که اکثریت آن از قوه قضائیه 
بوده به تصدی سازمان ســنجش برگزار شــده است، اینکه 
کجای چنین رویه ای انحصار اســت، ایشــان می توانند در 
مناظره بیان کنند، اما مهم تر از پاسخ به این ادعا، ارائه  دلیلی 
منطقی در ارتبــاط وضعیت اقتصادی جامعه و مشــکلات 
معیشــتی ملت با عملکرد کانون وکلاست؟! واضح است که 
بخش عمده ای از گرفتاری های کشور در بخش اقتصاد ناشی 
از چنین منطقی است که آزمون وکالت را به مسائل اقتصادی 
ربط می دهد.  مجدد ایشــان را دعوت بــه گفت وگو کرده، 
امیدوارم با پذیرش این دعوت، فضای مناسبی برای قضاوت 

مردم فراهم شود. 

نشست  در  رئیس جمهور  ملی:  آرمان 
علما و نخبگان اهل سنت اظهار داشت: امروز 
امت اسلامی متحد و منسجم و برخوردار از 
هدف با هدایت و همراهی علمای شیعه و 
سنی، همه در جهت تامین منافع و عزت ملی 
حرکت می کنند و این نقطه اشتراک دولت و 
ملت است. سید ابراهیم رئیسی با بیان اینکه 
منسجم  امت  و  متحد  جامعه  نظام سلطه، 
اسلامی و معتقد به خدا را بزرگ ترین مانع 
تحقق خودخواهی ها و زیاده خواهی های خود 
می داند، گفت: مستکبرین برای شکستن این 
سد بزرگ در مقابل خود دست به اقداماتی از 
جمله ایجاد اختلاف در امت اسلامی با فعال 
کردن امپراتوری رسانه ای و خبری و تبلیغی و 
راه اندازی گروه های تکفیری برای قتل و خرابی 
با تکیه بر نمادهای اسلامی اما به قصد بدنام 
کردن و ضربه زدن به امت اسلامی و توحیدی، 
زد. وی با بیان اینکه توهین به مقدسات و نفس 
نفیس بهترین موجود عالم هستی، نبی مکرم 
اسلام و نیز تلاش برای عادی سازی روابط با رژیم 
صهیونیستی بخش دیگری از تلاش های نظام 
استکبار برای شکستن سد بزرگ امت اسلامی 
از مقابل خود بود، اظهار کرد: امروز وحدت 
و انسجام امت اسلامی نه یک تاکتیک بلکه 
راهبردی اساسی است که باید مورد توجه آحاد 
مسلمانان در هر نقطه عالم باشد. رئیس جمهور 
با اشاره به اینکه امروز شرایط در دنیا با افول 
قدرت های سلطه گر و به ویژه آمریکا در حال 
تغییر است، تصریح کرد: امروز قدرت های 
جدید و ائتلاف های نوظهور مثل شانگهای و 
بریکس و امثال آنها حرکت هایی برای مقابله 
با سلطه طلبی و یکجانبه گرایی نظام سلطه در 
عالم هستند. رئیسی با بیان اینکه شرایط به 
نفع جریان مقاومت در حال رقم خوردن است، 
خاطرنشان کرد: تا دیروز پشت میزهای مذاکره 
برای فلسطین تصمیم گیری می شد، اما امروز 
این مجاهدان فلسطینی و جریان مقاومت 
هستند که ابتکار عمل را در فلسطین در دست 
دارند و وقتی انسان شرایط دیروز و امروز را در 
فلسطین مقایسه می کند، می بیند که پیروزی 
بدون تردید متعلق به جریان مقاومت است. 
رئیسی محرومیت زدایی به ویژه از مناطق مرزی 
کم برخوردار و همچنین بهبود وضع معیشتی 
مردم را از اولویت های دولت برشمرد و تصریح 
کرد: مردم دلداده به خدای متعال بدانند که 

قطعا خیرات و برکات الهی بر این وحدت و 
انسجام ملت نازل خواهد شد و دولت نیز به 
عنوان خدمتگزار دغدغه معیشت مردم را دارد 
و در این مسیر از هیچ تلاشی فروگذار نخواهد 
کرد. رئیس جمهور عنوان کرد: دولت شبانه روز 
برای حل مشکلات تلاش می کند و به امدادهای 
الهی نیز باور دارد. دولت در این مدت همچنین ۶ 
میلیون از جمعیت فاقد بیمه درمانی را به شکل 
رایگان تحت پوشش بیمه سلامت قرار داده و 
تلاش کرده ایم سهم مردم و به ویژه دهک های 
کم درآمد هر چه بیشتر از هزینه های درمانی 
کمتر و کمتر شود. وی با بیان اینکه آینده را 
بسیار روشن و امیدوارکننده می بینیم، افزود: 
دشمن به دنبال یأس آفرینی است و در این 
زمینه از هر سخن یأس آلود در جهت تحقق 
اهداف خود بهره می گیرد، اما وظیفه ما این است 
که در جامعه امیدآفرینی کنیم و همان گونه 
که رهبر معظم انقلاب اسلامی تاکید کردند، 
تقویت ایمان و امید را وجهه همت خود قرار 
دهیم. رئیس جمهور با اشاره به اینکه بستر 
و شرط موفقیت تلاش ها برای تقویت ایمان 
و امید، وحدت و انسجام است، ابراز داشت: 
جمهوری اسلامی تقویت وحدت و انسجام در 
میان امت اسلامی است و چنانکه رهبر معظم 
انقلاب اسلامی در سخنان اخیر خود فرمودند ما 
به دنبال مناقشه با هیچ کشوری به ویژه در میان 
کشورهای همسایه و مسلمان نیستیم و دشمن 
اصلی امت اسلامی را آمریکا و رژیم صهیونیستی 
می دانیم. سید ابراهیم رئیسی همچنین در دیدار 

سفرای جدید جمهوری اسلامی ایران در ۹ 
کشور دنیا، با تاکید بر ضرورت تلاش نمایندگان 
جمهوری اسلامی ایران برای تحقق منویات 
مقام معظم رهبری در حوزه سیاست خارجی، 
گفت: با توجه به اینکه کشورهای زیادی تمایل 
به گسترش روابط خود با ایران دارند، تلاش 
کنید با معرفی موثر ظرفیت های ایران، زمینه 
گسترش مراودات دیپلماتیک و به تبع آن 
ارتقای سطح همکاری های دوجانبه و منطقه ای 
و بین المللی با کشورهای محل ماموریت خود 
را فراهم کنید. رئیس جمهور خطاب به سفرای 
کشورمان در مجارستان، گینه کوناکری، هلند، 
قطر، اندونزی، بوسنی و هرزگوین، مالزی، 
ازبکستان و سریلانکا با اشاره به ظرفیت های 
متنوع و ارزشمند کشورمان اظهار داشت: 
ارتباطات و تعاملات بین المللی در شکوفا شدن 
این ظرفیت ها و توسعه اقتصادی بسیار موثر 
است و شما به عنوان سفرای جمهوری اسلامی 
ایران نقش بسیار مهمی در زمینه سازی برای 
تبادل و بهره گیری از این ظرفیت ها و تامین 
منافع کشور بر عهده دارید. رئیسی با تاکید بر 
تلاش دستگاه دیپلماسی کشور برای اجرایی 
شدن اسناد امضا شده و توافقات به دست آمده با 
روسای جمهور کشورهای مختلف، به عضویت 
ایران در سازمان های منطقه ای نظیر شانگهای، 
اتحادیه اوراسیا و نیز عضویت در گروه بریکس 
اشاره و بر اهمیت استفاده از ظرفیت های این 
سازمان ها در گسترش تعاملات و مناسبات ایران 

با کشورهای عضو تاکید کرد. 

رئیس جمهور: 

 دولت شبانه روز تلاش می کند 

و به امدادهای الهی نیز باور دارد
   سفرا نقش موثری در زمینه سازی برای بهره گیری از ظرفیت های کشور دارند

تاکید بر خدمت رسانی
در دهه پایانی ماه صفر 

معاون اول رئیس جمهور گفت: با 
توجه به اینکه امسال دهه پایانی ماه 
صفر و پیک سفرهای زیارتی به مشهد 
مقدس با تعطیلات تابستانی مدارس 
و دانشگاه ها مصادف شده و از سوی 
دیگر با محدودیت های کرونایی نیز 
مواجه نیستیم، پیش بینی می شود 
جمعیت زوار امام رضا)ع( در دهه 
پایانی ماه صفر نسبت به چند سال 
گذشته افزایش قابل توجهی داشته 
باشد که لازم است همه ظرفیت ها 
و امکانات برای پذیرایی و میزبانی 
از زائران بسیج شود. محمد مخبر 
تصریح کرد: برنامه ریزی و مدیریت 
ایام پایانی ماه صفر باید به نحوی 
باشد که کاستی ها و نواقص سال های 
گذشته به حداقل ممکن کاهش یابد و 
خدماتی نظیر حمل و نقل، اسکان زوار، 
بهداشت و درمان و برنامه های فرهنگی 
نسبت به گذشته ارتقا یابد. معاون اول 
رئیس جمهور همچنین وزیر راه و 
شهرسازی را مکلف کرد برنامه ریزی 
دقیقی برای تامین ناوگان حمل و نقل 

زائرین امام رضا)ع( انجام دهد. 

مرز هوایی سمنان به مرز 
هوایی صادراتی تبدیل شود

 نیازمند تغییر نگرش
 به دانشگاه هستیم

وزیر کشور با حضور در فرودگاه 
شهدای سمنان با اشاره به ظرفیت 
بالای صنعتی و معدنی سمنان 
اظهار کرد: شهرستان سمنان با 
ظرفیت های خوب صنعتی فعلی 
باید بتواند یک مرز صادراتی بسیار 
خوبی داشته و این مرز هوایی به یک 
مرز هوایی صادراتی تبدیل شود. 
احمد وحیدی با ابراز خوشحالی 
رضایت مردم از اخذ مجوز مرز هوایی 
افزود: رضایت و خوشحالی مردم 
برای ما دلچسب و شیرین است. وی 
با اشاره به انجام دو پرواز از سمنان 
به نجف تا اربعین امسال اضافه کرد: 
انجام اولین پرواز از فرودگاه شهدای 
بین المللی سمنان امری بسیار 
ارزشمند است. وی عنوان کرد: از 
محل اعتبارات سفر رئیس جمهوری 
به استان، بالغ بر ۳۵ میلیارد تومان 
برای تکمیل فرودگاه سمنان در نظر 
گرفته شده که تاکنون ٢۵ میلیارد 

تومان هزینه شده است. 

رئیس انجمن رمز ایران با بیان 
اینکه با توجه به پتانسیل خوب 
انجمن رمز باید در جامعه هوشمند 
پیشتاز باشیم به اسناد بالادستی در 
زمینه علم و فناوری و توصیه های 
رهبر معظم انقلاب در این زمینه 
اشاره و اظهار داشت: همه نهادهای 
دست اندرکار علم و فناوری برای 
باید  حضور در جامعه هوشمند 
آستین ها را بالا بزنند و یک مسئولیت 
سنگین بر دوش همه نهادهای ملی 
کشور است و به یک خیزش علمی 
در این زمینه نیازمندیم و این خیزش 
علمی نیازمند دانشگاه، استاد و 
دانشجو بانشاط و باانگیزه است و 
از سوی دیگر باید زمینه مناسب و 
حل مشکلات جامعه دانشگاهی 
کشور فراهم شود. محمدرضا عارف 
بر ضرورت حمایت همه بخش های 
حاکمیت از صنعت افتاء تاکید کرد 
و گفت: ما نیازمند تغییر نگرش به 
دانشگاه، علم و موسسات علمی و 
پژوهشی هستیم و هزینه کردن 
برای مجامع علمی و دانشگاهی عین 

صواب است. 

واکنش وزارت علوم به اخراج اساتید؛

دروغ است!
     روازاده ممنوع کار شد

در  طالقانی:  ملی-یاسمین  آرمان 
روزهای اخیر بارها خبر اخراج یا کنار گذاشتن 
اساتید مطرح منتشر شده است. روز پنجشنبه 
اعتمادآنلاین نوشت: »دانشگاه هنر با حذف نام 
دکتر مسعود علیا و دکتر امیر مازیار از چارت 
دروس ترم آتی گروه فلسفه این دانشگاه، این 
دو استاد دانشگاه را ممنوع تدریس کرد.« پیش 
از آن هم داریوش رحمانیان، آذین موحد و 
حسین علایی )استادان دانشگاه تهران( علی 
شریفی زارچی )استاددانشگاه صنعتی شریف( 
آمنه عالی و حمیده خادمی )استادان دانشگاه 
علامه طباطبایی( سیدرضا صالحی امیری 
)استاد دانشگاه آزاد( رهام افغانی خراسکانی 
)استاد دانشگاه شهید بهشتی(و محمدرضا 
. که  نظری نژاد )استاد دانشگاه گیلان( و.
در هفته های قبل، احکام شفاهی یا کتبی 
ممنوعیت از تدریس دریافت کرده بودند و یکی 
از رسانه ها مدعی موج دوم خالص سازی در 

دانشگاه ها با اخراج ۵٢ استاد شد. 

   تکذیب می کنیم
سخنگوی وزارت علوم، تحقیقات و فناوری 
درباره ادعای اخراج ۵۸ نفر از اعضای هیات 
علمی دانشگاه ها در دولت سیزدهم توضیح 
داد. علی شمسی پور گفت: ما حقیقتاً گله داریم 
از برخی از رسانه ها که بدون تحقیق و بعضاً 
با نیات و اغراض سیاسی و درجهت تخریب 
آموزش عالی کشور اقدام به نشر برخی از 
اخبار می کنند که غالب آن اخبار کذب است 
و باعث تأسف است که به چارچوب ها و قواعد 
شناخته شده امر رسانه چه از جهت قانونی چه 
از جهت اخلاقی پای بند نیستند. وی افزود: 
این ادعایی که جریده مورد نظر داشته و اعلام 
کرده است که ۵۸ نفر از اعضای هیأت علمی 
در دولت سیزدهم و همچنین ۸۵ نفر در دولت 
نهم و دهم اخراج شده اند، فارغ از این که این 
ادعا چقدر درست است، باید عرض کنم که 
متأسفانه این جریده فراموش کرده یا خواسته 
فراموش کند که در دولت یازدهم و دوازدهم ۳ 
هزار نفر را اخراج کردند، بورسیه های مظلومی 

که بچه های متخصص، جوان، تحصیل کرده و 
نخبگان این کشور بودند به بهانه این که ممکن 
است پرونده چند نفر از آن ها ایراداتی داشته 
باشد، تمام آن ها را به یک چوب راندند و با 
اغراض پلید سیاسی و نیت سیاه خود این ها 
را طرد و بی حیثیت کردند و جامعه علمی 
کشور را از حضور این ها محروم کردند. وی 
ادامه داد: قاعدتاً می دانید، این هشتاد و اندی 
که در دولت نهم و دهم ادعا شده و این ۵۸ 
نفری که ادعا شده در دولت سیزدهم اخراج 
شده اند، در برابر آن ۳ هزار نفر هیچ است، که 
قرار بود هیأت علمی شوند و متأسفانه آن ها 
را از حق قانونی و حق شرعی خود محروم 
کردند و اگر قرار بر این باشد که کسی مدعی 
باشد در این خصوص، ما مدعی هستیم که چرا 
سه هزار نفر از بچه های مملکت را بلاتکلیف 
رها کردند و از آموزش عالی بیرون انداختند 
این دو عدد اصلًا باهم قابل قیاس نیست. وی 
ادامه داد: نکته دوم این که در خصوص این ۵۸ 
نفر تک به تک بررسی دقیق انجام داده ایم و 
بررسی ها نشان می دهد غالب این ادعا هایی 
که انجام شده، کذب و دروغ محض است و من 
تعجب می کنم که چطور شرمسار و خجالت زده 
نیستند که این دروغ ها را در جامعه رواج 
می دهند! شمسی پور افزود: از این لیست ۵۸ 
نفر ۳ نفر مربوط به دانشگاه های علوم پزشکی 
هستند که به وزارت علوم ارتباطی ندارند و 
۱٧ نفر دیگر مربوط به دانشگاه آزاد هستند 
که خودشان باید پاسخ دهند و ارتباطی به 
وزارت علوم ندارند، ۳۸ نفر باقی مانده مربوط 
به وزارت علوم تحقیقات و فناوری هستند که 
وضعیت همه آن ها را توضیح می دهم. وی 
ادامه داد: از این ۳۸ نفر باقی مانده که ادعا 
شده اخراج شده اند، ۳ نفر بازنشسته هستند 
و بازنشسته شدن کارمندان دولت امری جاری 
و متداول است این افراد به سن بازنشستگی 
رسیده اند، سن این افراد و سابقه خدمتشان به 
حد مندرج در آیین نامه رسیده و دانشگاه طبق 
آیین نامه استخدامی اعضای هیأت علمی آن ها 
را بازنشسته کرده  است این بازنشستگی ها هیچ 

ربطی به اخراج و اغتشاشات ندارد و جالب است 
که بدانید یکی از این ۳ نفر قبل از فتنه سال 
۱۴۰۱ بازنشسته شده  است. سخنگوی وزارت 
علوم یادآور شد: پس ۳ نفر از این ها بازنشسته 
شده اند، سن و سابقه خدمتشان به بازنشستگی 
رسیده است و همین الان هم ماهانه چند نفر 
از اعضای هیأت علمی در یک فرایند عادی و 
قانونی بازنشسته می شوند. وی ادامه داد: ۳ 
نفر دیگر از این اساتید پرونده قضائی خارج از 
وزارت علوم دارند و این ارتباطی به وزارت علوم 
ندارد و طبق قانون از ما خواسته می شود این 
افراد تعلیق شوند تا تعیین تکلیف قضائی شوند، 
بنابراین، این سه نفر هیچ ارتباطی به وزارت 
علوم ندارند، پرونده آن ها پرونده قضائی است، 
باید ببینیم چه کاری کرده اند که قوه قضائیه 
آن ها را مورد بازخواست قرار داده است. وی 
افزود: دروغ بعدی این جا آشکار می شود که 
۵ نفر از افرادی که ادعا کردند اخراج شده اند، 
اصلًا اخراج نشده اند، تغییر مدیریت اتفاق 
افتاده، جایگاه مدیریتی آن ها یا عوض شده 
یا به فرد دیگری واگذار شده است که سالیانه 
۱۰۰ ها مدیر در کشور تغییر می کنند و این هم 
در مدیریت کشور امری مرسوم و معمول است. 

   شکایتی دریافت نشد
مدیرکل دفتر بازرسی و پاسخگویی به 
شکایات وزارت علوم با بیان اینکه اعضای 
هیات علمی دانشگاه ها که برای آنها مشکلاتی 
به وجود آمده می توانند شکایات خود را به این 
دفتر ارسال کنند، گفت: تاکنون شکایتی بابت 
اخراج یا تعلیق استادی به دفتر بازرسی وزارت 

علوم ارسال نشده است. 

   نوبت پزشکان هم شد
از سوی دیگر ظاهرا موضوع اخراج از اساتید 
به پزشکان رسیده است. حسین روازاده معروف 
به حکیم روازاده با حکم معاونت درمان وزارت 
بهداشت و درمان آموزش پزشکی کشور از 
طبابت محروم شد. حسین روازاده مدعی 
احیاگر حجامت در ایران است، او مطالعاتی 
در زمینه طب سنتی و گیاهان دارویی دارد 
و بازگشت به تغذیه سنتی و اسلامی را راه 
رسیدن به سلامت می داند و وضعیت نامناسب 
تغذیه در ایران را به عوامل خارجی نسبت 
می دهد. روازاده مدتی عقاید خود را در 

برنامه های صدا و سیما ابراز می کرد. 

 صادق زیباکلام         
فعال سیاسی



محمدرضا باهنر :
 داشتن مناسبات با کشورهای متخاصم 

منعی ندارد
و  اقدامات  در خصوص  اصولگرا  سیاسی  فعال  یک 
عملکردهای دو ساله دولت اظهار داشت: نباید به عملکردها 
سیاه و سفید نگاه کرد. هر دولت کارهای مثبت و منفی دارد و 
کارهایی که باید انجام می داد اما انجام نداد. با دوتا غلط  گرفتن 
از یک دولت نمی شود به آن دولت صفر داد، نمره اش هجده 
است. همه دولت ها از مهندس موسوی تا مرحوم هاشمی 
رفسنجانی و دکتر احمدی نژاد و آقای خاتمی و بقیه همه 
خدماتی کردند و هرکدام هم خطاها، کوتاهی ها و اشتباهاتی 
داشته اند. اینکه بگوییم یک دولت بهترین است و دولت دیگری 
بدترین، حرف غلطی است. سیاه و سفید و صفر و صد دیدن 
کارهای دولت ها ناجوانمردانه و نمک نشناسی است. همین 
نگاه ها هم گاهی افکار عمومی را خراب می کند. در پایان یک 
دولت آنقدر بر سر او می کوبند که اگر برود، اوضاع گلستان 
می شود و طبیعی است که این وعده ها بی ربط است. محمد 
رضا باهنر گفت: در دولت سیزدهم هم چهار تا پنج اقدام 
اساسی و خوب انجام شده است که در دولت های قبلی چندان 
پیگیری نمی شد. یکی از این موارد شفاف سازی گردش های 
مالی است . ما ظرف این دو سال اخیر درآمدهای مالیاتی به 
دو برابر افزایش یافته بدون اینکه به مودیان مالیاتی خرد 
فشار وارد شود. گردش های مالی پنهان و اقتصاد زیرزمینی و 
فرارهای مالیاتی کشف شده و مالیات به حق دریافت می شود. 
در مورد بهبود فضای کسب وکار هم الان رتبه دقیق را نمی دانم 
اما تا پنج یا شش سال قبل رتبه ما حدود ۱٢۰ در جهان بود و 
راه اندازی یک کسب وکار جدید یک تا دو سال زمان می برد. در 
حالی که سال ۸۵ یا ۸۶ قانونی مبنی بر بهبود فضای کسب وکار 
در مجلس تصویب کردیم. الان حدود ۳ تا ۴ هزار مجوز در 
کشور صادر می شود. دولت در این بخش گام خوبی برداشت و 
به صادرکنندگان مجوز اخطار داد که اگر ظرف زمان محدود 
مشخصی مجوز ندهید خودم اقدام می کنم و اقدام هم کرد. با 
این اقدام رتبه فضای کسب وکار کشور حدود ۳۰ تا ۴۰ رتبه 
اصلاح شد. در عین حال اقدامات دولت درباره پیوستن به 
بریکس و شانگهای و ارتباطات با همسایگان و به ویژه عربستان 
سعودی هم گام های مثبتی است که برداشته شده است. دبیر 
کل جامعه اسلامی مهندسان بیان کرد: اما برخی اقدامات هم 
انجام نشده است. بحث های زیادی در این زمینه مطرح است 
که اگر بخواهم آن ها را ردیف کنم از حوصله خارج است اما مثلا 
تصمیماتی گرفته می شود که اقتضایی است. زمان تبلیغات 
انتخابات ریاست جمهوری یکی از کاندیداها می گفت اگر من 
رئیس جمهوری شوم هفت روزه مشکل بورس را حل می کنم. 
الان ٧۰۰ روز گذشته اما کسی مشکل را حل نکرده است. یا 
شرکت های بزرگ سرمایه گذاری و هولدینگ های خصولتی 
که نه جواب دولت را می دهند نه جواب بخش خصوصی را 
می دهند، اتفاقا درآمدهای خوبی هم دارند و حیاط خلوتی 
برای دستگاه های دولتی است که اگر خرجی دارند از آن مسیر 

پیش ببرند. اینها باید سامان پیدا کند.

    دولت باید زیر دو خم مشکلات اساسی برود
رئیس جبهه پیروان خط امام و رهبری اظهار کرد: رهبری 
انقلاب در دیدار با کارآفرینان و دانش بنیان ها جلسه ای داشتند 
و دو مطالبه اساسی را مطرح کردند، یکی اینکه چرا بخش 
خصوصی برای حل مشکلات و توسعه کشور کمک نمی کنند 
و دیگری اینکه چرا دولت از کمک بخش خصوصی در این 
زمینه استفاده نمی کند؟ ما در مجمع تشخیص مصلحت نظام 
این موضوع را پیگیری کردیم و الان به این نتیجه رسیدیم که 
گزارشی به رهبری انقلاب تقدیم کنیم و بگوییم مشکل بخش 
خصوصی ما هستیم! ما دولتی ها و خصولتی ها یا تنگ نظر 
هستیم یا رقیب را نمی پسندیم یا می خواهیم کار انحصارا در 
اختیار خودمان باشد و بخش خصوصی را میدان نمی دهیم. 
شرکت هایی بودند که می گفتند ما ٢۰ هزار پرسنل در ایران 
داشتیم و این میزان الان به ۳ هزار نفر رسیده است. یعنی 
همین طور کوچک تر می شوند. شرکت دیگری هم می گفت 
پرسنل من در خارج از کشور بیش از داخل کشور است. یعنی 
در خارج شبکه ای که راه انداخته ام جذب بیشتری داشته اما در 
داخل موانع وجود دارد و نمی گذارند کار پیش رود. برخی هم 
به شعارهای عدالت خواهی، خالص سازی و شفاف سازی روی 
آورده اند و بخش خصوصی که کمی گردنش بلند می شود را 
می زنند. این ها مسائل ریشه ای و اساسی است که دولت باید 
زیر دو خم آن ها برود. نماینده ادوار مجلس تصریح کرد: برخی 
تصمیمات اقتضایی هم گرفته می شود. چند وقت پیش گفتند 
خودرو به بورس می رود، این موضوع قیمت ها را پس و پیش 
کرد و صبح روز بعد اعلام شد این اتفاق رخ نمی دهد. با همین 
دو جمله تأثیرات مالی و اقتصادی فراوانی برجا می ماند. برخی 
ورشکسته می شوند و برخی قوت می گیرند. باهنر در خصوص 
اثرات سیاست خارجی این دولت بر مدیریت کشور تاکید کرد: 
به این بحث ها هم نمی شود سیاه و سفید پرداخت. یکسری 
کشورها دوست و همراه و همکار ما هستند و منافع مان به هم 
گره خورده است. یک سری کشورها هم هستند که خیلی 
ارتباطی هم باهم نداریم اما دشمنی هم نداریم و برخی 
کارهای اقتصادی را می توانیم با کمک آن ها پیش ببریم. 
حتی با کشورهایی که در حال تخاصم هستیم هم عرف 
جهانی می گوید می توانی کارهایی انجام دهی. همین الان که 
سخت ترین تحریم ها را آمریکا علیه ما اعمال کرده است، اگر 
بخواهیم می توانیم با برخی شرکت های آمریکایی همراهی 
کنیم و تحریم را دور بزنیم. یعنی اگر یک شرکت آمریکایی 
هم احساس کند که با یک هزینه کم می تواند سود خوبی 
داشته باشد، زیرمیزی می آید و همکاری می کند. بنابراین 
اصلا منعی ندارد که حتی با کشوری که در تخاصم هستیم 
یک سری روابط و مناسبات را داشته باشیم. اینکه یک دیوار 
دور کشور بکشیم و بگوییم ما همه چیز را خودمان می سازیم 
اصلا دوره این حرف ها گذشته است. وی خاطرنشان کرد: 
درباره مذاکرات هم برخی می گویند که زمان آقای روحانی 
اصطلاحا این گاو به دمش رسیده بود اما مخالفت شد و کار 
پیش نرفت تا تمام شود اما الان دوباره با تاخیر در همان مسیر 
قرار گرفته اند ولی درعین حال توجه داشته باشیم که بریکس 
و شانگهای و ارتباطات با همسایگان در این دولت پیگیری شد 
و گام هایی برای پیشبرد راه های جایگزین جهت تبادلات 

تجاری با دنیا برداشته شد.

»هیچ  ملی- حمید شجاعی:  آرمان 
بقالی نمی گوید ماست من ترش است«  این 
ضرب المثلی است که معمولا نسبت به افرادی  
گفته می شود که بسیار از خود و کارشان 
عینی  مصداق  می کنند.  تبلیغ  و  تعریف 
و ملموس این مساله را نیز می توان دولت 
سیزدهم سیدابراهیم رئیسی دانست. دولتی 
که با وعده های بسیار جذاب و پر آب و تاب 
روی کارآمد و وعده حل مشکلات به مردم داد، 
اما  گذشت ٢ سال از عمر این دولت نشان داد 
که نه تنها نباید چشم امیدی به حل مشکلات 
و تحقق وعده ها داشت بلکه شاهد  سخت تر 
شدن شرایط اقتصادی و معیشتی هستیم. با 
این حال اگر نگاهی به اظهارات و صحبت  های 
مسئولان داشته باشیم به وضوح عکس این 
موضوع را می بینیم گویی اینکه همه چیز در 
کشور مطلوب است، همه از شرایط راضی 
هستند و هیچ مشکلی هم در میان نیست و 
منتقدان هم نمی توانند این حجم از توفیق  
و پیشرفت را در حوزه های مختلف مشاهده 
کنند. اما در واقعیت امر اینگونه باید گفت که 
گویا با چند ایران مواجهیم که هرکدام از جهتی 
روایت می گردد. نخست ایرانی که  برخی 
مدیران از آن سخن می گویند که سراسر رشد و 
پیشرفت است و جامعه از همه عملکردها راضی 
است و هیچ مشکلی در میان نیست. ایران 
دوم ایرانی است که صداوسیما بنا به اقتضای 
رسانه ای خود و مبتنی بر سیاست ها روایت 
می کند. اگر دولت و مجلس همسو و همراه 
باشند حال ایران مدنظر صداوسیما خوب 
است و به واسطه عملکرد مسئولان مشکلی 
در میان نیست؛ اما اگر عکس این موضوع 
صادق باشد روایت ایرانی با مشکلات فراوان. 
اما سومین و شاید اصلی ترین روایت از ایران؛ 
واقعیتی است که در جامعه و کشور شاهدیم با 
تمامی کاستی ها و مشکلات و... که واقعی ترین 
روایت از ایران است. با این حال دولت سیزدهم 
از آنجایی که نمی خواهد خدشه  یا انتقادی به 
نحوه عملکردش در حوزه های مختلف وارد 
شود همه چیز را مطلوب جلوه می دهد. اما پر 
واضح است که اگر نگاهی به شرایط اقتصادی 
و معیشتی مردم بیندازیم همه چیز از وضعیت 
کشور و جامعه به دست خواهد آمد. جالب اینکه  
برخی با اینکه این شرایط را به عینه می بیند 
باز هم به آمارسازی دست می زند و از رشد 
اقتصادی، کاهش تورم، کاهش نرح بیکاری و ... 
می گویند. تورمی که در وعده های رئیسی قرار 

بود نیم و سپس تک رقمی شود اما سخنگوی 
دولت که به قرائت همتی رئیس سابق بانک 
مرکزی  از قله های تورمی در دولت قبل گفت 
و بدون اشاره به قله تورمی ۶۹ درصد در اسفند 
۱۴۰۱  و ۱۱۴ درصد دوساله  از رساندن تورم 
به  ۴٧ درصد به عنوان افتخار یاد می کند. البته 
نه اینکه دولت کارهای  مثبتی هم نکرده اما 
برآیند عملکردی دولت بر خلاف آمارهای 
منتشره عملکرد انتقاد آمیز را روایت می کنند. 
پرسش اینجاست که اگر دولت دستاوردی 
داشته که آمارش را اعلام می کند پس چرا تاثیر 
آن در معیشت مردم پیدا نیست و همچنان 
مردم در تنگنا قرار دارند؟ رئیس جمهور بارها 
از قطار پیشرفت دولت صحبت کرده است؛ 
اما به واقع هر زمان این قطار سرعت و شتاب 
گرفته وضع معیشتی مردم بدتر و سفره شان 
کوچکتر شده است. آنچه که مسلم است و 
واقعیت دارد به جهت عملکرد دولت به ویژه 
در حوزه اقتصادی جامعه با نارضایتی هایی 
روبه رو است که دولت آنها را نمی بیند و اگر 
به این نارضایتی ها اذعان کند آنها را به دولت 
قبل و عملکردهایش احاله می دهد و با تکرار 
وعده ها و آمارها خود را مبرا و مصون از خطار 
و اشتباه نشان می دهد. در حالی که این آمارها 
و اظهاراتی که دولتمردان نسبت به موفقیت 
عملکردی خود و دولت شان ارائه می کنند 
مصداق همان شعر معروف »خود گویی و خود 

خندی و خود مرد هنرمندی« است  .

      آمارها با آنچه جامعه  می بیند متفاوت 
است

یک فعال سیاسی اصولگرا درباره عملکرد 
دولت و آمارهای ارائه شده از سوی برخی 
مسئولان اظهار داشت: مقام معظم رهبری 
در جمع اعضای دولت بحث مهمی را در مورد  
آمارها و نابسامانی آماری مطرح کردند و فهمی 
که من از بیانات ایشان دارم ترجمه اش آمارهای 
مخدوش، خلاف واقع و نظیر آن است. محمد 
مهاجری به »آرمان ملی« گفت: می بینیم که 
گاهی اوقات حتی خودشان آمارهایی را که 
مرکز آمار می گویند بعضا قبول دارند و بعضا 
ندارد. گاهی اوقات به آمارهای بانک مرکزی 
استناد می کنند و گاهی اوقات به مرکز آمار و 
از اینها مهم تر اینکه آمارهایی که می گویند 
به هیچ وجه در سفره مردم نیست. اگر قرار 
بود تورم  کاهش پیدا کرده باشد ولو درصدی 
نمی توانستی ماستی که در تیر ۱۴۰۰ سطلی 
۳۵ هزار تومان بوده الان ۱۴۰ هزار تومان باشد. 
یا دلاری که در آن موقع زیر ۳۰ هزارتومان بوده 
امروز ۵۰ هزار تومان باشد. وی افزود:  در واقع 
آنچه دولت در قالب آمار ارائه می دهد غلط است 
و می شود چنین تصور کرد که یکسری افراد 
که متاسفانه دوست دولت هم نیستند یکسری 
آماری تولید می کنند تا دولت را موفق جلوه 
دهند. این فعال رسانه ای بیان کرد:  آمارهایی که 
دولت آقای رئیسی می دهد با آنچه جامعه باور 
می کند متفاوت است. دولت هر چه فاصله اش 

از مردم بیشتر می شود سعی می کند این فاصله 
را با آمار پر کند. 

    نارضایتی مردم از دولت قبلی باعث 
کاهش مشارکت

معاون پارلمانی رئیس جمهور با بیان اینکه 
در دولت قبل خبر چندانی از انگیزه، تحرک 
پیشرفت کشور،  برای  مدیریت جهادی  و 
تحقق عدالت و خدمت به مردم نبود، اظهار 
داشت:  رخوت، رکود، افزایش فاصله طبقاتی، 
رانت خواری، روحیه اشرافی گری و تجمل گرایی 
سبب نارضایتی بخش عمده ای از مردم شده 
بود به نحوی که در انتخابات سال ۹۸ و ۱۴۰۰ 
مشارکت مردم در حد انتظار نبود.  سیدمحمد 
حسینی گفت: مع الأسف در دهه گذشته رشد 
اقتصادی نزدیک به صفر بود و خوشبختانه 
در دوسال اخیر این شاخص افزایش یافت 
و رشد اقتصادی به عنوان یکی از مهم ترین 
شاخص های اقتصادی از مرز ۴ درصد گذشت.  
وی افزود: به رغم تنگنا ها و چالش هایی همانند 
کسری بودجه، بدهی ها، تورم نزدیک به ۶۰ 
درصد، رشد نقدینگی، ضریب بالای بیکاری 
که دولت در شروع کار با آن مواجه بود در دو 
سال گذشته کارنامه موفقی از خود به ثبت 
رسانده به گونه ای که عمده چالش ها و بحران ها 
را پشت سر گذاشته و لازم است برای تک تک 
این اقدامات و دستاورد ها مستند و حتی فیلم و 

سریال ساخته شود و نمایشگاه برپا گردد.
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از آمارهای  سوال برانگیز تا انداختن توپ به زمین دولت قبل

فاصله ها با آمار  پر نمی شود

آرمان ملی – مطهره شفیعی: »دلیل عدم ثبت نامم 
این جمله علی  را بعدا می گویم«  انتخابات مجلس  در 
لاریجانی است که در جمع گروهی از جوانان بیان کرد. پس 
از ردصلاحیت لاریجانی در انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ 
برخی بازنشستگی سیاسی او را پیش بینی کردند اما او به این 
سمت نرفت و بارها درباره موضوعات سیاسی به اظهارنظر و ارائه 
دیدگاه پرداخت. پس از آن گمانه حضورش در انتخابات مجلس 
مطرح شد و این ادعا از سوی برخی مطرح شد که او درصدد 
جلوس بر کرسی ریاست پارلمان است. ۸ مرداد فارس نوشته 
بود: »علی لاریجانی که در روزهای اخیر در هیات های عزاداری 
زیاد دیده می شد، انگار به تدریج سعی می کند بیش از گذشته 
خود را مقابل دید مردم قرار دهد تا شاید آرام آرام وارد مسیر 
انتخابات مجلس شود. در همین ایام عزا در کنار حضورش در 
حسینیه امام خمینی)ره(، در هیات های بزرگ و شناخته شده 
دیگر تهران نظیر هیات عبدا...بن الحسن)ع(، هیات ریحانۀ 
النبی)س(، هیات رایۀ العباس)ع( و هیات ریحانۀ الحسین)س( 
شرکت کرد.« اما برخی هم می دانستند او تصمیمی برای 
این کار ندارد مانند محمدرضا باهنر، دبیرکل جامعه اسلامی 
مهندسین که گفته بود: »بنده چند دفعه در مورد حضور آقای 
لاریجانی در مجلس آینده از ایشان سوال کردم، ایشان به بنده 
گفت که قصد حضور ندارم.« علی لاریجانی پیش ثبت نام نکرد و 
روز پنجشنبه بالاخره تکلیف را مشخص کرد. او در مورد ثبت نام 
نکردن خود در انتخابات مجلس دوازدهم افزود: »امور عدمی 
که دلیل نمی خواهد. البته ثبت نام نکردن بنده در انتخابات 
مجلس دوازدهم دلایلی دارد که به موقع آن را می گویم.« البته 

لاریجانی اشاره نکرد که لیستی ارائه می دهد که مورد حمایتش 
است یا خیر و یا اینکه برنامه ای برای انتخابات ریاست جمهوری 

دارد یا هنوز تصمیم نگرفته است.

   روایتی از خالص سازان اوایل انقلاب
خالص سازی موضوعی بود که چندی پیش از سوی لاریجانی 
مطرح و پس از آن بارها در موضوعات مختلف مورد استفاده 
قرار گرقت. او روز پنجشنبه بار دیگر به موضوع خاص سازی 
پرداخت و با اشاره به تلاش عده ای برای خالص سازی گفت: از 
اول انقلاب عده ای خالص ساز می گفتند فقط ما انقلابی هستیم 
و دنبال حذف دیگران بودند. تلاش برای دو قطبی سازی در 
کشور وجود دارد. از اوایل انقلاب دو فکر مقابل هم بودند. پایه 
نظری اولین فکر این بود که ما باید به دنبال وحدت ملی باشیم و 
تفکر دوم به دنبال تجزیه بود. وی افزود: گروهی که تفکر وحدت 
و وفاق را داشتند، افراد حاضر در جریان اصیل انقلابی بودند، 
نگاه دردمندانه به انقلاب داشتند و اگر مطالبی که امام خمینی 
)ره( و حواریون ایشان نظیر آیت ا... بهشتی، آیت ا... خامنه ای 
و آیت ا... هاشمی رفسنجانی داشتند را مطالعه کنید، همگی 
توجیه کننده یک تفکر بودند که یکی از بنیادهای آن تفکر ایجاد 
وحدت در کشور و قرار دادن پایه های تصمیم گیری براساس 
نظر مردم بود. لاریجانی با بیان اینکه البته عده ای هم نگاه 
کاسب کارانه به انقلاب داشتند، بیان داشت: این افراد به دنبال 
مونوپول کردن بودند. مبنای این اقدام بی هنری است چرا که 
اگر کسی هنر داشته باشد قدرت توجیه دیگران برای ایجاد وفاق 
را دارد اما اگر هنری نداشته باشد، به دنبال تجزیه است. یکی از 

ویژگی های انقلابی واقعی وحدت گرایی است به این ترتیب که 
همه افراد کارگزار و فعال باشند و به اندازه استعداد خود انقلاب 
را یاری کنند. رئیس مجالس هشتم، نهم و دهم گفت: انقلابیِ 
کاسب کار به دنبال این است که بگوید بقیه انقلابی نیستند، ما 
انقلابی هستیم و همه پست ها را ما باید بگیریم. نتیجه این اقدام 
کوچک کردن انقلاب است در صورتی که انقلاب اسلامی بسیار 
بزرگ بود، اقدام امام خمینی )ره( بسیار بزرگ بود. وی افزود: 
امام اساس اندیشه ای را بنا نهاد که از سیاست های متعارف بالاتر 
بود و به همین دلیل گسترش پیدا کرد. یکی از خصوصیاتی که 
شهید مطهری بر آن تاکید دارد این است علت اصلی گسترش 

اسلام این بود که پاسخگوی نیاز زمان بود.
 

   هر تفکری متناسب با نیاز زمان پاسخگو باشد
لاریجانی ادامه داد: هر تفکری که بتواند متناسب با نیاز زمان 
پاسخگو باشد، گسترش پیدا می کند و هر تفکری که نتواند 
خود را با نیازهای زمان تطبیق بدهد، گسترش پیدا نمی کند 
کما اینکه شهید مطهری می گوید یکی از دلایلی که در اروپای 
قرن ۱٧ مردم گریزان از دین شدند این بود که مردم احساس 
می کردند باید به سرنوشت خود مسلط شوند و آزادی های 
سیاسی داشته باشند. این نیاز زمانه بود، در مقابل کلیسا جلوی 
این خواسته مردم ایستادگی کرد و گفت این آزادی ها را نباید 
به مردم داد، نیاز زمانه را درک نکرد، در نتیجه مردم نیاز خود را 
مقابل دستگاه دینی مشاهده کردند. شهید مطهری می گوید 
اگر متولیان تفکر، نیاز زمان را به درستی درک نکنند، به ضرر 

دین تمام خواهد شد.

دلیل عدم ثبت  نامم در انتخابات مجلس را بعدا می گویم

درِ بسته ی صندوق اسرار لاریجانی
      خالص سازان در ابتدای انقلاب: فقط ما انقلابی هستیم

احمدی نژاد این روزها چه می کند؟
می خواهد دیده شود؛ سکوتش 

بهانه است
آرمان ملی: هر چه به زمان برگزاری 
نام  نزدیکتر می شویم،  انتخابات مجلس 
احمدی نژاد بیشتر از گذشته در رسانه ها 
مطرح می شود. خوش هم تلاش زیادی برای 
دیده شدن دارد چنانکه یک روز ادعای ترورش 
منتشر می شود و روز دیگر یارانش را به سمت 
ایجاد تردید در سکوتش سوق می دهد. او 
هیچگاه به نحوی رفتار نمی کند که بتوان 
برنامه های او را پیش بینی کرد مانند عدم 
اطلاع از تصمیمش برای انتخاب مجلس 
دوازدهم. مشاور سابق او از دیدارهای هفتگی 
احمدی نژاد با مشایی و بقایی خبر داده و 
گفته »احمدی نژاد هفته ای یک بار به شمال 
می رود و با مشایی دیدار دارد، دو روز در هفته 
هم به خانه  بقایی سر می زند و چند ساعت با 
هم گفت وگو می کنند. اگر این موضوع را از 
محافظان احمدی نژاد بپرسید تایید خواهند 
کرد. عباس امیری فر معتقد به برنامه ریزی 
انتخاباتی رئیس جمهوری سابق است و تاکید 
می کند: »برنامه شان برای انتخابات مجلس و 
ریاست جمهوری است و انتخابات مجلس را 
مقدمه  انتخابات ریاست جمهوری می دانند. 
احمدی نژاد ممکن است لیستی را برای 
انتخابات مجلس اعلام کند و البته تلاشش 
هم برای حضور در انتخابات ریاست جمهوری 
رئیس  درباره  سکوت  بود.« وی  خواهد 
دولت های نهم و دهم هم به انصاف نیوز گفت: 
»احمدی نژاد را همه می شناسند که ناگهانی 
تصمیم می گیرد؛ چه برای اینکه سکوت کند 
و چه برای اینکه در انتخابات شرکت کند و 
همه چیز را به هم بزند. با روحیه ای که از او 

می شناسیم قطعا دست بردار نیست.«
   نقشه احمدی نژاد چیست؟

اما احمدی نژاد از چه مسیری و با چه عنوانی 
وارد انتخابات خواهد شد؟ خبرآنلاین نوشت: او 
قطعا در قامت یک کاندیدا در صحنه انتخابات 
حاضر نیست اما می تواند در پشت پرده فعال 
باشد. برخی کارشناسان براین اعتقادند که 
رئیس جمهور پیشین بدش نمی آید ردپایی از 
خود در مجلس آینده به جای بگذارد و برخی 
همفکرانش در پیش ثبت نام انتخابات حضور 
یافته اند از همین رو فعلا سکوت نصفه و نیمه 
اتخاذ کرده تا نتایج تایید صلاحیت ها اعلام شود. 
براین اساس احمدی نژاد زمانی که خیالش از 
بابت تایید صلاحیت چهره های نزدیک به خود 
راحت شود از لیست مورد حمایتش رونمایی 
خواهد کرد. برخی دیگر از کارشناس انتخابات 
پیش رو را فرصتی مناسب برای احمدی نژادی ها 
می دانند، از یک سو دولتی بر سر کار است که 
نزدیکی فکری با دولت احمدی نژاد دارد و فضای 
فعالیت سیاسی برای این طیف راحت تر از دولت 
قبل است. از سوی دیگر حتی اگر احمدی نژاد 
نخواهد با لیست مشخص وارد انتخابات شود 
ممکن است با برخی جریان سیاسی که نزدیکی 
فکری دارند وارد ائتلاف شود، حتی ائتلاف 
پنهان نه آشکار. در میان گروه ها و طیف های 
حاضر در صحنه انتخابات هم، دو طیف پایداری 
و شریان نزدیک ترین نگاه فکری و سیاسی را به 
رئیس جمهور سابق دارند. هرچند ممکن است 
پایداری ها به خاطر نگرانی از بابت حساس شدن 
دیگر طیف های اصولگرا آشکارا وارد ارتباط 
انتخاباتی با احمدی نژاد نشوند و تن به ائتلاف 
پنهانی بدهند اما شریانی ها طیفی هستند که 
ابایی از نزدیکی به احمدی نژاد ندارند و همچنان 

دولت او را دولت مطلوب خود می دانند.
   او دنبال پاستور است

همان طور که آرمان ملی در هفته گذشته 
اشاره داشت، هدف احمدی نژاد رسیدن به 
پاستور است و نه بهارستان. هدف اصلی 
احمدی نژاد فارغ از آنکه می خواهد همیشه 
نامی از او در فضای سیاسی و تحرکات سیاسی 
باشد، بعید است تنها انتخابات مجلس باشد. 
انتخابات مجلس و فرستادن برخی همفکرانش 
در مجلس می تواند نوع نگاه او و یارانش را در 
پارلمان بعدی تا حدودی زنده نگه دارد اما 
هدف اصلی بدون شک انتخابات ۱۴۰۴ است 
و خیزی دیگر برای بازگشت به پاستور. او که 
دوبار طعم ردصلاحیت را چشیده است شاید 
این بار خود وارد لیست کاندیداها نشود و یکی 

از یارانش را وارد صحنه رقابت کند. 

  رفتار، با تحصن
 درست نمی شود

نظر نمایندگان درباره لایحه حجاب متفاوت 
است. مسعود پزشکیان با اشاره به لایحه حجاب 
گفت: فکر نمی کنم جریمه های مالی تاثیری 
داشته  باشد. نماینده تبریز اظهار داشت: بد است 
که در جامعه دو گروه با نگاه رقیب یا دشمن به 
هم نگاه کنند. کسانی که برای حجاب تحصن 
کردند، به جای تحصن باید رفتار و الگویی از 
خود نشان دهند که جاذبه ایجاد کنند. با تحصن 
رفتار درست نمی شود؛ خیلی از این افراد اگر 
به خانواده های خود برگردند می بینند کسی 
به حرف های آن ها گوش نمی دهد و با دعوا 
نمی توان آن ها را جذب کرد. وی تاکید کرد: 
اعتقاد یک باور درونی است . اگر رفتار و الگو را 
در جامعه اشاعه دهیم راحت تر می توانیم افراد 
را جذب کنیم، اما با تحکم، دستور و جرایم 

نمی توان کاری کرد.

 خبــــر

زنان کشف حجاب 
نمی کنند

ایرانیان دارای دیدگاه دینی هستند و از عقاید خود کوتاه 
نمی آیند. امام جمعه مشهد جنگ فرهنگی را یک بعُد مقابله 
استکبار با نظام اسلامی عنوان و خاطرنشان کرد: جنگ 
بی امان فرهنگی را 4۰ سال است با ما شروع کرده اند، انواع 
فتنه گری ها، بی بند و باری ها و مبارزات فرهنگی را با ما انجام 
داد تا آخرینش در اغتشاشات اخیر که مساله بی حجابی 
و کشف حجاب بود؛ حتی یک مورد کشف حجاب یک هم 
قابل تحمل نیست اما تا اینجا دشمن حرکت کرد. علم الهدی 
اضافه کرد: آنان این طور فکر می کردند که اگر کشف حجاب 
را به مملکت بیاورند، اکثر زنان ما کشف حجاب می کنند اما 
می بینید کسانی که دست به کشف حجاب زدند از دیدگاه همه 
جامعه عناصری کم ارزش به شمار می روند؛ آمریکا می خواست 

فرهنگ ما را براندازی کند. 

فرق فرزند 
میرسلیم با فرزند 

سایر مسئولان

ظاهرا برخی میان فرزند خود و دیگران تفاوت های قائل 
می شوند، مانند مصطفی میرسلیم که وقتی از او درباره 
پسرش سوال شد، گفت: »اینها چه ربطی به من دارد؟ او یک 
شخصیت مستقل برای خودش دارد و یک کاری کرده، سرش 
کلاه گذاشتند، به او خیانت کردند... خودش می داند... چرا 
شما شلوغ می کنید؟« اما میرسلیم زمانی که بحث تحصیل 
دختر لاریجانی در خارج کشور مطرح شد، نگفت که دختر 
لاریجانی شخصیت مستقلی دارد. او هم چنین در پاسخ به 
سوالی مبنی بر استفاده از توئیتر بیان داشت: چه اشکالی 
دارد من از توئیتر استفاده کنم. شما یک راهی می خواهید 
خودتان داشته باشید که کلام حق خودتان را به گوش مردم 
برسانید. مطالب توئیتر برای گمراه کردن است اما مطلب 

خوب هم دارد .

   محمد مهاجری در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
برخی آمارهایی تولید می کنند تا دولت را 

موفق جلوه دهند

     معاون پارلمانی دولت: 
 لازم است برای اقدامات دولت رئیسی فیلم 

و سریال ساخته شود 
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 اتمام ثبت نام جاماندگان
 مرحله دوم سامانه یکپارچه 

سایت سامان یکپارچه تخصیص خودروها که از دوشنبه شب 
)ششم شهریور ماه( برای سه درصد متقاضیان جامانده از مرحله 
دوم که در آن زمان نوبت دریافت کرده بودند، اما خودروسازان 
ظرفیت تخصیص نداشتند، بازگشایی شده بود، ساعت ٢۰ شب 

گذشته )پنجشنبه( این مهلت پایان یافت. 
سایت سامانه تخصیص یکپارچه خودروها برای سه درصد از 
متقاضیان مرحله دوم فروش یکپارچه خودروها که در آن زمان 
نوبت دریافت کرده بودند، اما خودروسازان ظرفیت تخصیص 
نداشتند، از ساعت ٢۰ روز دوشنبه هفته ای که گذشت )ششم 
شهریور ماه( بازگشایی و فعال شد تا این افراد بتوانند با حفظ 
اولویت، برای انتخاب خودروی جدید و جایگزین از میان ۹ مدل 

از محصولات ارائه شده توسط دو خودروساز اقدام کنند. 
این مهلت به مدت سه روز و تا ساعت ٢۰ شب گذشته 
)پنجشنبه ۹ شهریور ماه( وجود داشت و بدین ترتیب شب 

گذشته پایان یافت. 
توسط  شده  ایجاد  ظرفیت  به  توجه  با  است؛  گفتنی 
خودروسازان در پی افزایش تولید، متقاضیانی که در مرحله 
دوم سامانه فروش یکپارچه و نوبت دهی، هیچ خودرویی به 
آنها تخصیص داده نشده بود، نیز می توانستند برای ثبت نام در 

سامانه اقدام کنند. 
به گزاش ایسنا، همچنین همه متقاضیان محصولات این 
دو شرکت خودروساز که موعد تحویل آن ها در فصول آتی یا 
سال ۱۴۰۳ نیز است، می توانستند در این بازگشایی خودروی 
انتخابی خود را با محصولی دیگر از محصولات همان شرکت 

جابه جا کنند. 

ایران تولید نفت اوپک را بالا برد
نظرسنجی رویترز نشان داد تولید نفت اوپک در ماه اوت، با 
افزایش قابل توجه تولید ایران و به رغم کاهش اضافی تولید از 

سوی عربستان، صعود کرد. 
ایران از مشارکت در کاهش تولید اوپک معاف است و صادرات 
نفتش در سال ٢۰٢۳، با وجود تحریم های آمریکا، افزایش پیدا 
کرده است، اما دیدگاه های مختلفی درباره میزان دقیق آن وجود 
دارد. برخی از تحلیلگران می گویند که رشد صادرات ایران، به 

چالش اوپک پلاس در مدیریت بازار اضافه می کند. 
 تولید ۱۰ عضو اوپک که در توافق کاهش عرضه اوپک پلاس 
مشارکت دارند، ۱۰ هزار بشکه در روز در اوت کاهش یافت. 
عربستان سعودی و سایر تولیدکنندگان خلیج فارس، پایبندی 
بالا به محدودیت عرضه را حفظ کرده و کاهش تولید اضافی را 
اعمال کردند. طبق نظرسنجی رویترز، تولید نفت عربستان 
سعودی که بزرگ ترین صادرکننده اوپک است، حدود ۹ میلیون 
بشکه در روز در اوت، ماند. ریاض کاهش داوطلبانه تولید یک 
میلیون بشکه در روز را در اوت برای دومین ماه متوالی تمدید 

کرد تا حمایت بیشتری از بازار فراهم کند. 
بنا بر یافته های این نظرسنجی، تولید نفت ایران در اوت، به 
۳. ۱۰ میلیون بشکه در روز رسید که بالاترین میزان از سال 
٢۰۱۸ است که واشنگتن، تحریم ها علیه ایران را مجددا وضع 
کرد. به گفته تحلیلگران، صادرات بالاتر، نتیجه موفقیت ایران 
در دور زدن تحریم های آمریکا است و این نظرسنجی نشان داد 
که دومین افزایش بزرگ تولید در میان اعضای اوپک، مربوط 
به نیجریه بود که شاهد ازسرگیری صادرات نفت از پایانه 
فورکادوس بود. تولید اوپک همچنان تقریبا ۸۰۰ هزار بشکه در 
روز کمتر از سطح هدف گذاری شده است، زیرا نیجریه و آنگولا، 
از ظرفیت کافی برای تولید مطابق سهمیه توافق شده، برخوردار 
نیستند. به گزارش ایسنا، نظرسنجی رویترز با هدف رصد عرضه 
به بازار نفت انجام می شود و بر اساس داده های فراهم شده توسط 
منابع خارجی، داده های رفینیتیو آیکان، اطلاعات شرکت های 
رصدکننده صادرات نفت شامل کپلر و پترولجستیک و اطلاعات 
ارائه شده توسط منابع شرکت های نفت، اوپک و مشاوران تهیه 

شده است. 

خبر خوش بذرپاش از خرید هواپیما
وزیر راه از جابه جایی ۱٢۸ هزار زائر اربعین توسط هواپیما خبر 
داد و گفت: خرید تعدادی هواپیما در حال انجام است که به دلیل 

تحریم ها نمی توان اطلاع رسانی کرد. 
به گزارش تسنیم، مهرداد بذرپاش با یادآوری اینکه تاکنون 
۱٢۸ هزار نفر از مسافران به صورت رفت و برگشت از مسیر 
هوایی برای سفرهای اربعین استفاده کرده اند و از امروز تعداد 
این مسافران در عملیات بازگشت بیشتر خواهد شد، اظهار کرد: 
٧۸ هزار مسافر از ترمینال سلام در فرودگاه امام خمینی)ره( 
عازم عتبات عالیات شدند. وی با بیان اینکه تاخیر در پروازهای 
اربعین نسبت به سال گذشته با کاهش محسوسی همراه شده 
است، ادامه داد: پروازهای خروجی طی ۳ روز آینده اوج می گیرد 
و تلاش می کنیم پروازهای فوق العاده نیز برای سفرهای اربعین 
برقرار شود. وی با اشاره با برپایی موکب توسط شرکت های 
هواپیمایی در فرودگاه  امام  خمینی )ره( اظهار کرد: امروز این 
فرودگاه به یمن وجود یک شهید تفحص شده پس از سال ها و 

خاکسپاری وی در ترمینال سلام، متبرک شد. 
وی با اشاره به تدارکات دیده شده در فرودگاه امام 
خمینی)ره( برای سفرهای اربعین گفت: ظرفیت پارکینگ این 
فرودگاه ٧ الی ۸ برابر افزایش یافت و محوطه نیز آسفالت شد، 

همچنین پارکینگ رایگان در اختیار زائران قرار گرفت . 
وزیر راه و شهرسازی درباره قیمت  بلیت  سفرهای هوایی 
اربعین توضیح داد: از شرکت های هواپیمایی درخواست 
نظارت حداکثری داشتیم و خوشبختانه با فروش بلیت توسط 
ایرلاین ها، کنترل و عرضه بلیت ها با قیمت  مصوب محقق شد. 
گزارش های حداقلی در خصوص برخی تخلفات دریافت کردیم 
که تعزیرات ورود کرد و جرایمی برای متخلفان در نظر گرفته 
شد. به گزارش تسنیم، بذرپاش درباره آغاز بازگشت زائران 
گفت: حمل ونقل عمومی و شبکه اتوبوسرانی بین جاده ای 
کشور همکاری جامع و کاملی در این ایام داشتند و بیش از ٢۰ 
هزار سفر با ناوگان اتوبوسرانی عمومی انجام شد. ۴٧ هزار سفر 
با تاکسی های اینترنتی برقرار شد و ظرفیت حمل ونقل ریلی به 
مقاصد پایانه های مرزی ٢۰ درصد و ظرفیت حمل ونقل هوایی 
نیز به لحاظ تعداد نیز ۳۰ درصد افزایش یافت. همچنین عده ای 
نذر داشتند و با خودروهای شخصی خود مسافران اربعین را به 

پایانه های مرزی منتقل کردند. 

اخبار

 تبعات انحلال 
ستاد مدیریت سوخت

در شرایطی به سر می بریم که ۱٢ میلیون 
لیتر ناترازی بنزین وجود دارد و مدیریت آن به 
شدت دشوار شده است؛ شاید بهترین راه برای 
برون رفت از چنین مشکلی احیای دوباره ستاد 
مدیریت سوخت باشد. از سوی دیگر افزایش 
بی رویه مصرف و ناترازی بنزین به یکی از 
مهم ترین مسائل روز تبدیل شده مشکلی که 
ممکن بود در سال های گذشته نیز تجربه کنیم، 
اما برای جلوگیری از آن کار گروهی با اختیارات 
ویژه تحت اداره اعضای هیات دولت با ساختار 
فرا دستگاهی ایجاد شد و ستاد مدیریت حمل 
و نقل و سوخت نام گرفت. ستاد مدیریت حمل 
و نقل و سوخت از سال ۱۳۸۵ با هدف برنامه 
ریزی راهبردی در مدیریت مصرف و تأمین 
سوخت، سیاست گذاری در سهمیه بندی 
بنزین، کارت هوشمند سوخت، توسعه ناوگان 
حمل و نقل عمومی، خروج خودروهای فرسوده 
و برخی از هماهنگی های بین به عنوان تنها 
دستگاه فرا سازمانی آغاز به کار کرد، اما زمانی 
که این ستاد داشت به بلوغ می رسید به یکباره 
با تصمیمی غیرقابل توجیه فرایند انحلال آن 
در دولت قبل آغاز شد.  اواسط سال ۹۴ بود که 
ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت به سازمان 
راهداری و حمل و نقل جاده ای منتقل شد، این 
انتقال بر اساس تصمیم هیأت وزیران و اصلاح 
ماده )٢۳( آئین نامه اجرایی قانون توسعه حمل 
و نقل عمومی و مدیریت مصرف سوخت صورت 
گرفت، اما همین امر واکنش های زیادی را به 
دنبال داشت عده ای چنین انتقالی را مثمر 
ثمر می دانستند و برخی از کارشناسان این 
اتفاق را منجر به از دست رفتن کارایی این 
ً با گذشت ۸ سال  ستاد می دانستند.  اخیرا
علیرضا احمدی سرپرست ستاد مدیریت 
حمل ونقل و سوخت از تصمیم اشتباه چنین 
انتقالی سخن به میان آورده و گفته است: هدف 
عالیه شکل گیری ستاد سوخت بحث مدیریت 
حمل ونقل عمومی و مدیریت مصرف سوخت 
بود.  وی ادامه داد: در واقع پیگیری مصوبات 
ستاد تبصره ۱۳ وظیفه اصلی این ستاد بود. 
در آن زمان برای اینکه اهمیت حمل ونقل 
را نشان دهند و مصرف سوخت را مدیریت 
مدیریت  عنوان  تحت  کارگروهی  کنند، 
حمل ونقل عمومی و مصرف سوخت تشکیل 
شد. اختیارات این کارگروه در حد اصول 
۱٢٧ و ۱۳۸ قانون اساسی بود، یعنی به عنوان 
نماینده ریاست جمهوری اختیارات هیات 
وزیران را داشت.   به گفته احمدی سال ۹٢ 
تصمیم گرفته شد که ستاد مدیریت حمل ونقل 
و سوخت از ریاست جمهوری به وزارت راه 
و شهرسازی منتقل شود. ماهیت کار ستاد 
فرابخشی بود؛ وزارت راه و شهرسازی یکی از 
جاهایی بود که موارد را پیگیری می کردیم. 
اینکه ستاد زیرمجموعه وزارت راه و شهرسازی 

شد خیلی از مسائل را تحت الشعاع قرار داد. 
وی با تاکید بر اینکه این تصمیم گیری اشتباه 
بود، اظهار کرد: خود تصمیم گیران این موضوع 
نیز پس از مدتی به این نتیجه رسیدند، واقعاً 
خیلی از کارها مغفول ماند.  حسین هاشمی 
معاون اسبق ستاد مدیریت حمل و نقل و 
سوخت کشور نیز در رابطه با این موضوع به 
مهر گفت: وجود یک مجموعه سیاست گذار 
و ناظر بر اجرای سیاست های انرژی می تواند 
به ساماندهی مصرف در کشور کمک کند.  
وی با اشاره به مصرف افسار گسیخته بنزین 
در کشور، توضیح داد: اکنون شاهد افزایش 
بی رویه مصرف بنزین هستیم، همین شرایط 
ممکن بود در سال ۸۵ اتفاق بیفتد که با 
تشکیل کارگروه ویژه و اختیارات ویژه به 
افرادی در اعضای هیات دولت ساختار فرا 
دستگاهی ایجاد شد.  به گفته این کارشناس 
انرژی در نهاد ریاست جمهوری، این کارگروه 
و  میان مدت  کوتاه مدت،  برنامه های  با 
بلندمدت برای مصرف بنزین یعنی ۱٧ سال 
پیش طراحی شد.  وی ادامه داد: با اجرای 
سیاست های مدیرت عرضه بنزین و مدیریت 
تقاضای سفر در بخش حمل و نقل کاهش 
چشمگیری در مصرف بنزین داشتیم در 
حالی که خودروهای مورد استفاده در آن 
زمان خودروهای کاربراتوری پرمصرف بودند 
ولی با مدیریت مصرف کاهش اتفاق افتاد.  
هاشمی با اشاره به اینکه بودجه خوبی در 
بخش هایی مانند بخش نوسازی خودروهای 
فرسوده در بخش اصلاح ساختار تخصیص 
بنزین، دولت الکترونیک و توسعه حمل و نقل 
عمومی تخصیص پیدا کرد، توضیح داد: بودجه 
تخصیص یافته به این بخش ها معمولاً از محل 
صرفه جویی مصرف بنزین تأمین می شد.  
به گفته این کارشناس انرژی اجرای چنین 
سیاست های در یک دهه منجر به مدیریت 
مصرف بنزین شد، اما متأسفانه با سیاست های 
اشتباه دولت یازدهم سازمان حمل و نقل 
سوخت در سال ۹۵ منحل و در قالب یک 
اداره کل در سازمان راهداری ادغام شد.  وی 
خاطرنشان کرد: وزارت نفت با سیاست و برنامه 
ریزی اشتباهی که پیش گرفت یعنی سیاست 
تک نرخی کردن بنزین را دنبال کرد و زیر 
ساخت سهمیه بندی بنزین را توسعه ندادند و 
حذف کردند که اکنون شاهد شرایط نا بسامان 
در مصرف بنزین هستیم که ریشه و علت آن 
انحلال ستاد مدیریت سوخت بوده است بدون 
توجه به سیاست های کلان و قوانین برنامه ای 
از جمله قانون توسعه حمل و نقل و سوخت که 

سال ۸۶ توسط مجلس به تصویب رسید. 

آرمان ملی: چند روزی است که بازار خودروهای اسقاطی 
حسابی داغ شده است و دارندگان این خودروها یکباره سرمایه آنها 
نزدیک به ۱۰ تا ٢۰ برابر شد این شایعات از جایی نشات می گیرد 
که گفته می شود به دنبال صحبت های جلال رشیدی کوچی 
نماینده مجلس شورای اسلامی واردکنندگان خودرو موظفند به 
ازای هر دو خودرو وارداتی یک گواهی اسقاط خودرو را ارائه کنند 
و دیگر مانند قبل ارائه معادل ارزش ریالی آن قابل قبول نیست 
که به دنبال این اخبار قیمت خودروهای اسقاطی که در سامانه 
اسقاط دولت حدود ٢۰ میلیون تومان برآورد شده است که در 
بازار آزاد به حدود ۳۰۰ تا ۴۰۰ میلیون تومان می رسد. کارشناسان 
معتقدند این افزایش قیمت ها بازار سیاه از جانب دلالانی است که با 
سوءاستفاده از فرصت ایجاد شده در صدد کسب درآمد برای خود 
هستند که البته بعید است فرصت اجرایی شدن بیابند همچنین 
در صورت اجرای بهینه این طرح، علاوه بر فرصتی برای نوسازی 
ناوگان حمل و نقل، به بهینه سازی هوای آلوده کلانشهر ها و کاهش 
آلودگی هوای ناشی از تردد خودروهای فرسوده و انتشار گازهای 

سمی می توان امیدوار بود. 
    سرعت گیر واردات خودروهای کارکرده 

سپهر جعفری کارشناس خودرو در این خصوص به »آرمان 
ملی« گفـت: واردات خودروهای کارکرده به کشور بعد از تصویب 
از سوی دولت با وجود عدم واگذاری ارز به متقاضیان، مشتاقان 
بسیاری در سطوح مختلف پیدا کرد که از این رو دولت نیز به 
منظور متعادل ساختن این التهاب و همچنین استفاده بهینه از 
این رویکرد، مقرر ساخت به ازای واردات دو خودرو باید یک گواهی 
اسقاط خودرو ارائه شود که همگان از آن به عنوان سرعت گیر این 

لایحه یاد می کنند. 
   رانت های ماندگار بازار خودرو 

او افزود: با توجه به اینکه فرآیند واردات خودرو به کشور از سال 
۱۳۹٧تاکنون متوقف شده بود بسیاری از مراکز اسقاط خودرو نیز 
از فعالیت بازمانده بودند و با مصوبه جدید دولت مبنی بر واردات 
خودروهای کارکرده، فرصتی جدید برای آغاز به کار این گروه 
مهیا شد و البته همزمان با اجرای آن، باب رانت های مختلف و 

رخدادهای عجیب و غریب نیز در این بازار شروع به کار کرد. 
جعفری ادامه داد: خرید و فروش خودروهای فرسوده پس از این 
مصوبه با قیمت هایی گزاف تر از خودروهای نو برای فروش آگهی 
شدند تا سعادت جابه جایی با خودروهای خارجی، حتی کارکرده 

را بیابند، اتفاقی که تنها در ایران فرصت نمایش می یابد. 
   فرصت سازی در پسِ واردات خودرو

او توضیح داد: هرچند استفاده بهینه از عطش خریداران 
خودروهای وارداتی خارجی برای ارائه گواهی اسقاط  طرحی 
مناسبی برای نوسازی ناوگان حمل و نقل و همچنین کاهش 
آلودگی های زیست محیطی مطلوب است، اما در این میان باز 
هم دلالان فرصتی یافتند تا نانی تازه برای خود بیابند و قیمت 
خودروهای فرسوده را به شکل سرسام آوری افزایش دهند، به 
گونه ای که گویا هیچ ناظری در این زمینه وجود ندارد و یا شاید 

دستی بر اجرای چنین فجایعی دخیل است. 
   رانت جدید برای مالکان خودروهای اسقاطی

این کارشناس اضافه کرد: مطابق آنچه در قانون واردات 
خودروهای کارکرده ذکر شد، اکنون متقاضیان واردات خودروهای 
دست دوم بایستی گواهی اسقاط به گمرک ارائه دهند، بنابراین 
علاوه بر هزینه ای که صرف خرید خودرو کارکرده خارجی می شود 
باید یک خودرو فرسوده نیز خریداری شود و ساده ترین خودروهای 
فرسوده موجود در بازار نسخه های قدیمی پیکان و رنو هستند که 
در حال حاضر برای خرید یک پیکان جهت اسقاط، به بودجه ای 
در حدود ۶۰ میلیون تومان نیاز خواهید داشت و خرید رنو پی کی 
نیز بین ۵۰ الی ۸۰ میلیون تومان بودجه نیاز دارد البته این شرایط 
مربوط به زمان حال است و اگر فرآیند واردات خودروهای کارکرده 
رونق بگیرد و افراد بسیاری اقدام به واردات خودرو دست دوم کنند 
قیمت خودروهای اسقاطی به سطوح بالاتر نیز ارتقا خواهد یافت. 

   قیمت گذاری های اسقاطی ها ماندگار نیست
جعفری توضیح داد: شاهد نرخ های نجومی خودرو های سال 
پایین که به عبارتی در طرح جایگزینی خودرو های فرسوده 

می باشند هستیم و مسلما این نرخ گذاری ها یک اقدام غیرواقعی و 
شایعه ای بیش نیست که در بستر برخی پلتفرم های فروش مجازی 
از جمله دیوار به راه افتاده است، بنابراین مردم این قیمت ها را 
جدی نگیرند و از خرید این دسته خودرو ها که قیمت غیر واقعی 
دارند خودداری کنند، چراکه ضرر جبران ناپذیری را برای خریدار 
به همراه دارد همچنین در گذشته این امکان وجود داشت که به 
ازای واردات هر دستگاه خودرو یک گواهی اسقاط را خریداری 
کرد، اما با حذف قانون خرید و الزامی شدن دریافت گواهی اسقاط 
توسط شخص واردکننده می توان امید داشت که مصرف سوخت 
و آلودگی هوای کلانشهر های بزرگی نظیر تهران اندکی کاهش 
یابد.  او معتقد است: طرح جایگزینی خودرو های فرسوده از سالیان 
گذشته مطرح بوده و اکنون این تعیین قیمت ها فقط شایعه است 
و البته شیطنت برخی افراد سودجو و کلاهبردار که نتیجه ای جز 
التهاب دربازار به همراه ندارد. متاسفانه بعضی افراد هم ناآگاهانه و 

به دلیل جو بازار این قیمت ها را می گذارند. 
   چگونگی ارزیابی قیمت خودروهای فرسوده

احمدی، دبیر انجمن مراکز اسقاط در خصوص احتمال 
گرانی خودروهای فرسوده با واردات خودرو گفت: طرح این 
موضوع شایعه است و تجربه ثابت کرده در صورت واردات قیمت 

خودروهای صفر کیلومتر و اسقاطی کاهش می یابد. 
او درباره چگونگی ارزیابی قیمت خودروهای فرسوده در کشور 
گفت: قیمت خودرو فرسوده متاثر از نرخ خودرو صفر کیلومتر در 
بازار است و هر میزان خودرو صفر کیلومتر رشد قیمت داشته باشد 
به ازای آن نیز خودرو فرسوده گران می شود و در صورتی که خودرو 
صفر کیلومتر نیز ارزان شود به همان مقدار قیمت خودرو فرسوده 
کاهش می یابد که مزید اطلاع قانون گذاران و سیاستگذاران باید 
اعلام شود که در سال ۱۳۹۳ که واردات خودرو قابل توجهی به 
کشور انجام شد ۳۵۰ هزار دستگاه خودرو فرسوده از رده خارج 
شد این درحالی است که سال گذشته به رغم تولید یک میلیون و 
۳۵۰ هزار دستگاه خودرو، فقط ۳۵ هزار دستگاه خودرو فرسوده 

از رده خارج شد.
   فرسوده ها نایاب می شوند؟

او درباره ادعای افزایش قیمت خودروهای فرسوده همزمان 
با واردات گفت: به تازگی یک نماینده مجلس شورای اسلامی 
اعلام کرده است که در صورت واردات خودروهای سواری به 
کشور قیمت خودروهای فرسوده افزایش می یابد در این خصوص 
ابتدا باید اشاره کرد که طرح این موضوعات شایعه است چرا که 
تجربه ثابت کرده است با واردات خودرو به بازار کشور، قیمت 
خودروهای صفرکیلومتر و فرسوده کاهش می یابد. مزید اطلاع 
قانون گذاران و سیاستگذاران باید اعلام کنم که در سال ۱۳۹۳ 
که واردات خودرو قابل توجهی به کشور انجام شد، ۳۵۰ هزار 
دستگاه خودرو فرسوده از رده خارج شد. این درحالی است 
که سال گذشته به رغم تولید یک میلیون و ۳۵۰ هزار دستگاه 
خودرو، فقط ۳۵ هزار دستگاه خودرو فرسوده از رده خارج شد. 
اگر قیاسی بین آمار خروج خودروهای فرسوده سال ۱۳۹۳ 
با سال گذشته انجام دهید، متوجه خواهید شد که یک دهم 

سال های واردات خودرو، ناوگان فرسوده از رده خارج شدند.  
جعفری درباره کمبود خودروهای اسقاطی در صورت افزایش 
واردات گفت: در باره اینکه اگر آمار واردات و تولید خودرو افزایش 
داشته باشد، آیا کمبود گواهی اسقاط برای فعالان این حوزه 
ایجاد می شود یا خیر باید گفت که؛ تجارب سال های ۱۳۹٢ و 
۱۳۹۳ نشان داده است که کمبود از نظر گواهی اسقاط وجود 
ندارد. پیشتر در گفت وگو با رسانه ها اعلام کردم که متولیان 
صنعت خودرو از تجارب سال های گذشته برای سیاستگذاری 
تولید و واردات استفاده کنند.  او بیان کرد: در حال حاضر حدود 
۴۰ هزار گواهی اسقاط در کشور موجود است، بنابراین مسئولان 
نباید نسبت به کمبود گواهی اسقاط یا افزایش قیمت خودروهای 
فرسوده نگرانی واهی ایجاد کنند.  کارشناسان معتقدند افزایش 
ناگهانی قیمت خودروهای فرسوده در پلتفرم های فضای مجازی 
بیشتر از اینکه واقعی باشند یک شوی تبلیغاتی و فرصتی برای 
دلالی مقطعی در این برهه از زمان است که البته گمان نمی رود 
فرصت اجرایی شدن بیابد البته بدیهی است اجرای طرح گواهی 
اسقاط در برابر خودروهای وارداتی در صورتی که سامان یافته 
و اجرا شود می تواند بستری مناسب برای بهینه سازی هوای 
کلان شهرها و همچنین نوسازی ناوگان حمل و نقل کشور را 

ایجاد کند. 
   واکنش نمایندگان مجلس خطاب به سوداگران 

خودروهای فرسوده
مصطفی طاهری نماینده مردم زنجان و طارم و عضو کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس در توئیتی نوشت: قابل توجه سوداگران 
خودروهای فرسوده؛ اگر قیمت خودروهای فرسوده، به خاطر 
اسقاط در مقابل خودروهای وارداتی افزایش غیرمعقول داشته 
باشد، بایستی: اولا با اجرای قانون هوای پاک مبنی بر عدم تردد 
خودروهای با عمر بالا، ثانیا تجدید نظر در قانون ساماندهی خودرو 

موجب منطقی تر شدن قیمت ها گردد. 
   سوداگران وارد میدان شدند، وزارت صمت هوشیار 

باشد
لطف اله سیاهکلی درباره افزایش قیمت خودروهای فرسوده 
طی هفته های گذشته نیز گفت: از آنجا که آیین نامه واردات 
خودروهای کارکرده هنوز در دولت تصویب نشده بنابراین واردات 
این خودروها کلید نخورده است، اما این وضعیت نشان دهنده 
فعالیت سوداگران است و وزارت صمت باید وظیفه نظارتی خود را 
به درستی انجام دهد و با استفاده از سامانه های خود از سوداگری 
در این بازار جلوگیری کند و قیمت خودروهای اسقاطی نباید 
بیش از ۱۰ درصد بهای خودروهای نو از همان نوع باشد این 
موضوع باید معیار باشد و اگر قیمت خودروهای اسقاطی بیش 
از ۱۰ درصد نو باشد نشان می دهد که دست دلالان در کار است، 
گرانی خودروهای فرسوده و اسقاطی ربطی به واردات خودروهای 
کارکرده ندارد زیرا این موضوع هنوز کلید نخورده از سوی دیگر 
به  واردات خودروهای نو نیز مرتبط نیست زیرا تعداد چندانی وارد 
نشده و این تاثیری ندارد در هرصورت وزارت صمت باید ورود کند 

و با دلالان برخورد کند. 

 »آرمان ملی« انفجار قیمت خودروهای اسقاطی را همزمان با واردات خودرو بررسی می کند؛ 

پشت پرده قراضه های نجومی 

تامین بخشی از آورده متقاضیان مسکن ملی توسط دولت
مدیر امور مالی صندوق ملی مسکن از 
تکمیل مصلای تهران با منابع مالی این 
صندوق خبر داد و گفت: صندوق ملی مسکن 
بخشی از آورده متقاضیان را به شکل امانی 
تامین می کند.  اصغر صمدی با اشاره به این که 
صندوق ملی مسکن یک صندوق نوپا بوده و 
قرار است با تاکیدهای رئیس جمهور و وزیر راه 
و شهرسازی صندوقی منعطف باشد، اظهار 
کرد:  باید بتوانیم در این صندوق برای دهک ۱ 
تا ۴ جامعه حمایت مالی مسکن داشته باشیم. 
بناست تا از صندوق ملی مسکن، آورده بخشی 
از متقاضیان به شکل امانی تامین شود و بعدها 
توسط مردم جایگزین شود.  وی با یادآوری 
اینکه طبق قانون و تاکید رئیس جمهور، مقرر 
شده تا از منابع صندوق یک سوم هزینه های 
زیرساخت آب و برق در پروژه های نهضت 
ملی مسکن تامین شود، افزود: همچنین 
برای دهک های یک تا ۳ جامعه که توان مالی 
مناسبی ندارند و باید با حمایت های دولتی 
برای تامین مسکن آنها اقدام شود مقرر شده 
تا مابه التفاوت سود تسهیلات از صندوق ملی 
مسکن پرداخت شود.  وی با اشاره به برگزاری 
نشست های هم اندیشی فصلی در استان ها 
با حضور عاملین ذیحساب صندوق ملی 
مسکن استان ها و ذی حسابان شرکت ها و 

سازمان های تابعه خبر داد و گفت:  هدف از 
برگزاری این هم اندیشی ها رفع مشکلات 
اجرای پروژه های نهضت ملی مسکن و تسریع 
در ساخت مسکن است.  مدیر امور مالی 
صندوق ملی مسکن اضافه کرد: تکالیف 
زیادی در قانون برای دستگاه های متعدد برای 
واریز وجوه به صندوق ملی مسکن وجود دارد. 
مقرر است تا منابع مالیات های بخش مسکن، 
تهاتر نفت و اقساط بازگشتی مسکن مهر، 
در این صندوق واریز شود که البته در سال 
گذشته بعضی از درآمدها محقق نشد.  صمدی 
با اشاره به اینکه منابع صندوق ملی مسکن در 
سال جاری از منابع بودجه ای و منابع داخلی 
تامین می شود، گفت: در منابع بودجه ای سال 
گذشته ۳. ۵ همت تخصیص یافت که بخشی 
از آن برای تامین زیرساخت های آب و برق و 
فاضلاب پروژه های نهضت ملی مسکن هزینه 
شد. امسال نیز منابعی برای این صندوق در 

نظر گرفته شده است که تخصیص می یابد. 
به گفته وی، منابع داخلی صندوق ملی 
مسکن نیز که عمدتا از محل فروش زمین 
در سراسر کشور است توسط ادارات کل راه و 
شهرسازی به حساب های سازمان ملی زمین 
و مسکن واریز می شود و سازمان آنها را بر 
اساس قانون جهش تولید مسکن به حساب 

صندوق ملی مسکن واریز می کند. 
وی با تاکید بر اینکه بانک مسکن مکلف 
است واریزی  اقساط تسهیلات مسکن مهر 
را به حساب صندوق ملی مسکن واریز کند، 
اظهار کرد: حداکثر بهره وری از منابع صندوق 
ملی مسکن در کنار انضباط مالی و اداری 
در دستور کار صندوق است. سرعت اجرای 
پروژه های عمرانی در نیمه نخست امسال 
افزایش یافته و تلاش کرده ایم تزریق اعتبارات 
سریع و دقیق باشد تا پروژه ها به سرعت انجام 
شوند. در موضوع تهاتر، منابع صندوق بخشی 
زمین بوده که توسط سازمان ملی زمین و 
مسکن و شهرهای جدید به صندوق ملی 
مسکن منتقل شده است و بعضا ما از محل 
صندوق نیز برای اتمام پروژه های شهرهای 
جدید کمک کرده و در قبال آن زمین دریافت 

کردیم. 
وی تاکید کرد: صندوق ملی مسکن برای 
تکمیل مصلا های کشور از جمله مصلا تهران 
تکلیف داشت که کمک های لازم از طریق 

سازمان مجری ساختمان ها و تأسیسات 
عمومی و دولتی برای تکمیل مصلا انجام شد.  
مقام مسئول در وزارت راه و شهرسازی تاکید 
کرد: صورت های مالی صندوق ملی مسکن 
برای سال ۱۴۰۱ آماده است و حسابرس 
قانونی که در مجمع تعیین شده مستقر شده 
و حساب های مالی را بررسی کرده است که به 
زودی به وزیر راه و شهرسازی و اعضای هیات 
عامل صندوق ملی مسکن گزارش می شود. 

به گزارش تسنیم، صمدی تصریح کرد: در 
حال پیگیری و تکمیل نیروی انسانی مورد نیاز 
صندوق ملی مسکن برای پیگیری امور محوله 
هستیم. تلاش خواهیم کرد در کنار انضباط 
مالی و اداری، بیش ترین بهره وری را برای 

کشور داشته باشیم. 

  کارشناسان معتقدند: افزایش ناگهانی قیمت خودروهای فرسوده در پلتفرم های فضای مجازی
 بیشتر از اینکه واقعی باشند یک شوی تبلیغاتی و فرصتی برای دلالی مقطعی در این برهه از زمان است 



دبیر ستاد صیانت از آثار سینمایی سازمان 
سینمایی گفت: با بررسی اولیه صورت گرفته 
امکان درز و نشر فیلم از سازمان سینمایی و 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی وجود ندارد. جعفر 
انصاری فر در گفت وگو با »ایرنا« اظهار داشت: با 
توجه به کدگذاری صورت گرفته و واترمارک 
کردن فیلم ها و استفاده از بی سی پی، امکان درز 
و نشر آثار سینمایی از سازمان سینمایی خیلی 
پایین است. نمی گویم صفر است اما خیلی پایین 
است و اگر یک روزی این اتفاق با هک رخ دهد 
با بررسی هایی که صورت خواهد گرفت، با آن 
برخورد می کنیم. وی در این باره که ممکن است 
این درز کار خود صاحبان فیلم ها باشد، بیان 
داشت: هر امکانی وجود دارد. وقتی فیلم در دفاتر 
فیلمسازی می رود سطح دسترسی ها تعریف 
نمی شود البته ما گفتیم با استودیوها مکاتبه ای 
شود وقتی فیلمی ساخته می شود کسانی که به 

اثر دسترسی دارند سطح این دسترسی را به ما 
باید اعلام کنند. انصاری فر خاطرنشان کرد: این 
عامل پیشگیرانه است که به زودی اتفاق می افتد 
و استودیوها برای هر فیلمی باید مشخص کنند 
که چه کسانی به فیلم ها دسترسی دارند تا اگر 
زمانی قاچاق و نشری اتفاق بیفتد و با بررسی 
فنی پلیس کار خیلی راحت تر خواهد بود تا 
این چنین مسائلی کشف و شناسایی شود. وی 
ادامه داد: خیلی از این فیلم ها در جشنواره های 
خارجی شرکت کردند و یا پخش کننده خارجی 
داشتند و این از حیطه صلاحیتی و قضائی کشور 
ما خارج است و اتفاق در خارج از کشور می افتد. 
احتمال اینکه در آنجا هم سهوا یا عمدی اتفاقی 
بیفتد وجود دارد. هر اتفاقی و هر سناریویی قابل 

طرح است.
   مالکان باید شکایت کنند

انصاری فر ادامه داد: اگر اتفاقی بیفتد شکایت 
می کنیم. خود مالکان و آثار هم باید شکایت کنند. 
چون در منشور فضای مجازی است که پلیس فتا 
پیگیری می کند اما اگر از داخل کشور باشد به آن 
دسترسی یافته و به مراجع قضائی معرفی می کنیم. 
وی یادآوری کرد: چند سال پیش فیلمی بیرون 
نشر پیدا کرد و فردی که مسئول و صاحب اثر بود 
مدعی بود که فیلم را به شکلی به سازمان سینمایی 
داده و با همان واترمارک سازمان قاچاق شده است. 
این را چند جا هم اعلام کرد. همان موقع پیگیری 
کردیم و شکایت را انجام داد و نهایتا فردی 
که شناسایی شد یکی از عوامل دفتری 
بود که در یکی از شهرستان ها دستگیر 
و مشخص شد اصلا ربطی به سازمان 

نداشته است. 
وی خاطرنشان کرد: ما در 
مقام تایید موضوع و یا قضاوت 
نیستیم. فقط بررسی فنی پلیس، 
فضای مجازی و پیدا کردن ای .

پی است که کمک می کند اثر 
کجا درز پیدا کرده است. بعد 
از آن می توانیم اعلام کنیم که 
چه اتفاقی افتاده است. انصاری فر 
گفت: اما در مورد یکی از فیلم ها، 
فیلمی بود که از سال ۹۵ به دلایلی که 

نمی دانم اکران نشده است و این قضیه چند سال 
ادامه پیدا کرده است. کارگردان این فیلم در خارج 
از کشور است. به ما اعلام کرده و چند بار تهدید و 
یا اعلام نظر کرده که اگر برای فیلم من مجوز صادر 
نشود خودم آن را منتشر خواهم کرد و این فیلم 
منتشر شده است. وی اظهار داشت: نخستین 
چیزی که به ذهن متبادر می شود احتمالا خود 
کارگردان و یا کسانی که دسترسی کامل به اثر 
داشتند این کار را انجام داده اند. باز ما هم می گوییم 
اگر احیانا فقط تهدید بوده و این کار را نکرده 
است و حس می کند فیلم قاچاق شده است، 
اگر شکایتی کند بررسی می شود. انصاری فر با 
اشاره به نشست ستاد صیانت با مسئولان مربوطه 
فنی پلیس برای همکاری بیشتر در این زمینه 
اظهارکرد: اگر این همکاری اتفاق بیفتد خیلی 
بهتر می توانیم بحث مدیریت فضای مجازی در 
حوزه قاچاق را انجام دهیم. انصاری فر درباره 
همکاری پلیس فتا و اینکه در طول سال های 
گذشته چرا این همکاری در این زمینه نیفتاده 
است؟ افزود: در زمان حاضر، فیلم های خیلی 
مطرح جهان قاچاق می شود. این چیزی نیست 
که فکر کنید صددرصد جلوی این را بتوانیم 
بگیریم. پیش از این، مساله فنی داریم که باید آن 
را تقویت کنیم. با توجه به پخش عمده فیلم ها 
در قضای مجازی، با این تحولات فناورانه باید 
همگام باشیم و از پروتکل های دیگر جاها اعم 
از بلاک چین استفاده کنیم که این کار احتمال 
قاچاق، نشر، درز و سرقت را کاهش می دهد اگر 
چه صددرصد اتفاق نمی افتد. از پروتکل های دیگر 
جاها اعم از بلاک چین باید استفاده کنیم که این 
کار احتمال قاچاق، نشر، درز و سرقت را کاهش 
می دهد. وی خاطرنشان کرد: سازمان سینمایی 
اقدام هایی در دست انجام دارد و سینماشهر هم در 
کدگذاری کارهایی می کند که اعلام خواهد شد. 
انصاری فر درباره بحث کپی رایت هم اظهار داشت: 
ما عضو کنوانسیون کپی رایت نیستیم و در دنیا 
هم خیلی از آثار قاچاق می شود که شکایت کرده 
و خسارات خیلی خوبی می گیرند. به دلیل همین 
عدم عضویت، اگر فیلم ها و آثار ما را سرقت و در 
خارج از کشور و یا شبکه های ماهواره ای پخش 

کنند نمی توانیم احقاق حق کنیم. 

سینــما
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 »رگبار« بیضایی
 در جشنواره تلوراید

پژمان جمشیدی:
 سینما بدون مخاطب 

معنایی ندارد
فیلم سینمایی  مردمی  اکران  سومین 
عوامل  از  جمعی  حضور  با  »بی مادر« 
پردیس  در  سینما  دوست داران  و  فیلم 
سینمایی شمیران برگزار شد. سید مرتضی 
فاطمی)کارگردان( و پژمان جمشیدی و 
فیلم  این  بازیگران  پورعابدینی،  پردیس 
سینمایی، ازجمله حاضران در این اکران مردمی 
بودند. پیش از نمایش فیلم، سیدمرتضی 
فاطمی برای دقایقی پشت تریبون آمد و از 
حضور مردم و حمایت آن ها نسبت به فیلم 
»بی مادر« تشکر کرد. پژمان جمشیدی، 
بازیگر این فیلم سینمایی هم در اظهاراتی 
خطاب به حاضرین گفت: وظیفه ما است که 
به سالن های سینما بیاییم و به خاطر حمایتی 
که از سینما به عمل می آورید، از شما تشکر 
کنیم. او افزود: سینما بدون شما مخاطبان 
هیچ معنایی ندارد؛ برای من افتخار است که 
در شب تولدم کنارتان هستم و با شما فیلم 
را می بینم. پردیس پورعابدینی، بازیگر نقش 
مهروز در فیلم »بی مادر« هم پس از تشکر از 
مردم برای حضور در این اکران مردمی بیان 
داشت: ممنونم که از فیلم مستقل ما حمایت 
می کنید، امیدوارم آن را دوست داشته باشید و 
از تماشایش لذت ببرید. »بی مادر« در قریب به 
یکماه اکران در سالن های سینما توانسته است 

فروشی سه میلیاردی را رقم بزند.

»سینمابدیل« 
آغاز به کار کرد

مراسم افتتاحیه اولین برنامه  »سینمابدیل« 
ویژه  اکران فیلم های مستقل و تجربی در 
سالن استاد ناصری خانه هنرمندان ایران 
برگزار شد. در این مراسم فیلم »اتاق مهمان« 
ساخته علی حدادی به نمایش گذاشته شد. به 
گزارش روابط عمومی خانه هنرمندان ایران، 
کیوان کثیریان )مدیر روابط عمومی و مدیر 
سینماتک خانه هنرمندان ایران( در ابتدای 
این برنامه به حاضران در مراسم افتتاح اولین 
برنامه »سینما بدیل« خوشامد گفت و اضافه 
کرد: »سینمابدیل« رویدادی است برای اکران 
فیلم های مستقل، تجربی و آثاری که در فضای 
امروز اکران سینماها جایی ندارند. او در ادامه 
بیانیه ای را که برای این »سینمابدیل« نوشته 
شده و در روزهای اخیر منتشر شده بود را 

برای حاضران خواند.

منابع خبری اعلام کردند که در جریان متفرق کردن 
تظاهرات ضد سازمان ملل در جمهوری کنگو دموکراتیک 
شماری زیادی کشته و زخمی شدند. به گزارش الجزیره، 
در جریان متفرق کردن تظاهرات ضد سازمان ملل در 
جمهوری کنگو دموکراتیک، شماری زیادی کشته و 
زخمی شدند. بر اساس این گزارش، در جریان متفرق 
کردن تظاهرات ضد سازمان ملل از سوی نیروهای 

امنیتی، دستکم ۴۸ نفر کشته و ٧۵ نفر دیگر زخمی 
شدند. همچنین نیروهای امنیتی ۱۶۸ نفر دیگر را هم 

بازداشت کردند. 
الجزیره گزارش داد که این تظاهرات به درخواست 
فرقه دینی برگزار شده بود. همزمان فعالان سیاسی 
برخورد خشونت آمیز با تظاهرکنندگان را به مثابه 
کشتار توصیف کردند. جنبش مبارزه برای تغییر که 

جنبشی محلی حامی دموکراسی است، اعلام کرد: شمار 
قربانیان کشتاری که ارتش علیه غیرنظامیانی رقم زد 
که خواستار خروج کارکنان سازمان ملل در جمهوری 
کنگو دموکراتیک بودند، بیش از ۵۰ نفر است. این 
جنبش در بیانیه خود، ارتش این کشور را متهم به ناپدید 
کردن اجساد کرد و از فعالان خود خواست که تحقیقات 

مستقلی درباره این حادثه به عمل آورند.

وزارت دفاع ارمنستان روز جمعه اعلام کرد که در حمله 
نظامیان جمهوری آذربایجان به مواضع ارمنستان در 
منطقه »ستک«، ٢ سرباز کشته و یک نفر دیگر زخمی 
شدند. در شرایطی که اتهام زنی های متقابل مقام های 
ایروان و باکو درباره نقض آتش بس و تنش های مرزی بین 
دو طرف ادامه دارد، وزارت دفاع ارمنستان روز جمعه از یک 
حمله مرگبار ارتش جمهوری آذربایجان خبر داد. منابع 
رسانه ای از ایروان پایتخت ارمنستان خبر دادند که وزارت 
دفاع این کشور با انتشار یک بیانیه از حمله ارتش جمهوری 
آذربایجان به مواضع نیروهای ارمنستانی در نزدیکی شهر 
»ستک« خبر داد. به گزارش خبرگزاری فرانسه و همچنین 
خبرگزاری رویترز، وزارت دفاع ارمنستان اعلام کرد که در 

نتیجه این حمله دو نظامی ارمنستانی کشته و یکی دیگر از 
آنها زخمی شدند. شهر ستک در نزدیکی مرز ارمنستان و 
جمهوری آذربایجان است و مقام های باکو هنوز واکنشی به 
روایت ایروان درباره این حمله نشان نداده اند. طی ماه های 
اخیر و به رغم شدت گرفتن تحرکات دیپلماتیک برای 
حل نهایی اختلافات ارمنستان و جمهوری آذربایجان و 
دیدارهای مکرر سران و دیگر مقام های ارشد دو کشور، 
تنش ها بین این دو همسایه و اتهام زنی آنها به طرف مقابل 
درباره نقض آتش بس ادامه داشته است. خبرگزاری 
فرانسه معتقد است: »این حادثه نشان دهنده شکست 
دیگری در روند ضعیف صلح بین دو جمهوری شوروی 
سابق است که برای دهه ها درگیر مناقشات تلخ بر سر 

منطقه قره باغ کوهستانی بوده اند.« این رسانه غربی ادامه 
داد: »ایروان و باکو برای کنترل )قره باغ کوهستانی( دو بار 
جنگ کرده اند؛ منطقه ای که در سطح بین المللی به عنوان 
بخشی از آذربایجان شناخته می شود، اما اکثر جمعیت آن 
قومیت ارمنستانی هستند.« خبرگزاری فرانسه افزود: »با 
وجود تلاش های میانجی گرانه اتحادیه اروپا، ایالات متحده 
و روسیه، دو طرف )باکو و ایروان( نتوانسته اند به یک 
راه حل صلح پایدار دست یابند. )جمهوری( آذربایجان 
ارمنستان را به استقرار نیرو در امتداد مرزهای ناآرام دو 
کشور در ماه آگوست متهم کرد در حالی که ارمنستان 
ارتش )جمهوری( آذربایجان را به آتش گشودن به ناظران 

اتحادیه اروپا متهم کرد.«

در جریان متفرق کردن تظاهرات ضد سازمان ملل رخ داد

4۸ کشته و 75 زخمی در کنگو

ارمنستان خبر داد:

حمله جمهوری آذربایجان با 2 کشته 

بیـــن المـــلل
 

 
گــــزارش
دونالد ترامپ: 

جهان را از قتل  عام اتمی نجات دادم

رئیس جمهور سابق آمریکا در جلسه ای که قبلا با 
دادستان کل نیویورک داشت، در ادامه توهمات خود 
مدعی شده بود که از طریق تعاملاتی که با کره شمالی 
داشته، سایه جنگ اتمی را از سر جهان دور کرده است. 
فایل صوتی لورفته از »دونالد ترامپ« رئیس جمهور سابق 
آمریکا نشان می دهد که او در اظهاراتی متوهمانه، ادعا 
می کند که جهان را از جنگ و قتل عام اتمی نجات داده 
است. روزنامه »نیویورک تایمز« با اشاره به فایل صوتی 
جلسه شهادت ترامپ در برابر »لتِیشیا جِیمز« دادستان کل 
ایالت نیویورک، گزارش داد که او در آن جلسه مدعی شد 
که در دوران ریاست جمهوری اش از طریق تعاملاتی که با 
کره شمالی داشته، سایه جنگ اتمی را از سر جهان دور کرده 
است. بر اساس این گزارش، ترامپ گفته بود: »به نظرم، اگر 
من با کره شمالی تعامل نمی کردم، قتل عام هسته ای رخ 
می داد. به نظرم اگر من به عنوان رئیس جمهور آمریکا انتخاب 
نمی شدم، شما با یک جنگ اتمی روبه رو می شدید.« این 
تاجر و سیاستمدار آمریکایی در ادامه توهمات بی اساس 
خود همچنین ادعا کرد که ریاست جمهوری او مهم ترین 
شغل در جهان است که جان میلیون ها نفر را نجات می دهد. 
پنج سال پیش، در ۱٢ ژوئن ٢۰۱۸، اولین نشست سران 
آمریکا و کره شمالی برگزار شد که در آن ترامپ با »کیم 
جونگ اون« رهبر کره شمالی در سنگاپور دیدار کرد. 
در نتیجه این دیدار، طرفین سندی را امضا کردند که بر 
اساس آن آمریکا متعهد شد که تضمین های امنیتی برای 
کره شمالی ارائه کند. کیم نیز به نوبه خود، تعهد به خلع 
سلاح اتمی کامل شبه جزیره کره اعلام کرد. با این حال، 
بیانیه سند مذکور حاوی هیچ گام مشخصی نبود. در فوریه 
٢۰۱۹، دومین نشست سران واشنگتن و پیونگ یانگ، این 
بار در پایتخت ویتنام در قالبی گسترده تر برگزار شد. این 
دومین دیدار چهره به چهره ترامپ و کیم بود که در آن دو 
طرف در مورد توافقات حاصل شده در مذاکرات سنگاپور 
گفت وگو کردند. البته سران دو کشور در نشست هانوی به 
توافقی نرسیدند. اوهام ترامپ پیش از این نیز خود را نشان 
داده و گفته بود دروغ پردازی های حزب دموکرات مبنی 
بر کمک روسیه به او برای پیروزی در انتخابات ریاست 
جمهوری ٢۰۱۶، منجر به آغاز جنگ اوکراین در فوریه 
٢۰٢٢ شد. ترامپ در جریان چهار پرونده کیفری با ۹۱ 
مورد اتهام جرم مواجه است که به گفته خودش می تواند تا 

۵۶۱ سال زندان برای او همراه داشته باشد.

ژنرال »بریس اولیگی« رئیس موقت گابن می شود کوتــــاه

ژنرال »بریس اولیگی«، فرمانده گارد 
ریاست جمهوری گابن، روز دوشنبه به عنوان 
رئیس موقت این کشور برای دوره انتقالی 
منصوب خواهد شد. پس از اعلام کودتا 
در گابن رسانه ها اعلام کردند که روز 
دوشنبه )چهارم سپتامبر( ژنرال »بریس 
اولیگی« ۴۸ساله به عنوان رئیس این کشور 
برای مرحله انتقالی منصوب خواهد شد. 
طبق گزارش پایگاه خبری »المیادین«، 
ژنرال اولیگی که ارتش را رهبری می کند 
و »علی بونگو« را سرنگون کرد، وعده 
داده که »موسسات انتقالی را در مراحل 
مختلف ایجاد کند« و به همه »تعهدات 
گابن، چه خارجی چه داخلی« احترام 
بگذارد. ژنرال بریس اولیگی اخیرا پس از 
منصو ب شدن به عنوان مدیر اطلاعات نظامی 
در سال ٢۰۱۸، سمت فرماندهی گارد 

ریاست جمهوری گابن را بر عهده گرفته بود. 
سه روز پیش، ساعاتی پس از اعلام افسران 
ارتش مبنی بر برکناری رئیس جمهور بونگو، 

نام اولیگی برای رهبری دوره انتقالی مطرح 
شد. در خبرها آمده بود که سربازان کودتاگر، 
اولیگی را بر دوش گرفتند. اولیگی روی 

برخی اصلاحات در گارد ریاست جمهوری 
گابن برای »افزایش اثربخشی« آن از جمله 
توسعه بخش مداخله ویژه )SIS( کار کرده 
است؛ این واحد ویژه زیرنظر مستقیم 
رئیس جمهور کشور بوده و او سرود رسمی 
گارد جمهوری را از نو نوشت. این ژنرال 
گابنی قبل از تصدی این سمت، تقریبا ۱۰ 
سال به عنوان وابسته نظامی سفارت گابن در 
مراکش و سنگال فعالیت دیپلماتیک داشته 
است؛ او هم  اکنون به عنوان »یک شخصیت 
با نفوذ در ارتش گابن« توصیف می شود. 
ارتش گابن صبح چهارشنبه ۳۰آگوست 
اوت در لیبرویل قدرت را به دست گرفت. 
این کودتا پس از اعلام پیروزی بونگو برای 
سومین دوره ریاست جمهوری در این کشور 
اتفاق افتاد و رئیس جمهور را روانه بازداشت 

خانگی کرد.

دیدار وزرای خارجه ترکیه و روسیه 

رسانه های روسیه اعلام کردند: وزیر خارجه ترکیه پنج شنبه 
وارد مسکو شده و با همتای روس خود دیدار و گفت وگو کرده 
است. رسانه ها با انتشار تصاویری اعلام کردند که دیدار و 
گفت وگوی »هاکان فیدان«، وزیر خارجه ترکیه و »سرگئی 
لاوروف«، وزیر خارجه روسیه در مسکو آغاز شده است. به نوشته 
اسپوتنیک طیف وسیعی از موضوعات دوجانبه و بین المللی 
محور اصلی گفت وگوهای وزرای خارجه روسیه و ترکیه است. 
همچنین منابع ترکیه ای خبر دادند که رجب طیب اردوغان 
رئیس جمهور ترکیه دوشنبه به روسیه می رود تا با ولادیمیر 
پوتین همتای روس خود در شهر سوچی دیدار کند. دیمیتری 
پسکوف سخنگوی کرملین روز چهارشنبه اعلام کرده بود که 
روسای جمهوری دو کشور به زودی در روسیه دیدار خواهند 
کرد. همچنین رسانه های ترکیه ای اعلام کرده بودند که اردوغان 

درباره توافق غلات با پوتین گفت وگو خواهد کرد.

تعلیق فعالیت های بین المللی در نیجر 
طبق اعلام مقامات نظامی نیجر و بعد از تلاش ها برای 
اخراج سفیر فرانسه، تمامی فعالیت های بین المللی در این 
کشور به دلیل وضعیت امنیتی پیش آمده به حالت تعلیق 
درآمد. شورای نظامی نیجر خبرداد: تمامی فعالیت های 
سازمان های بین المللی، غیردولتی و نمایندگی های سازمان 
ملل در »مناطق عملیاتی« نظامی به دلیل »وضعیت امنیتی 
کنونی« تعلیق شده است. وزارت امور داخلی در بیانیه ای که 
از رادیو ملی پخش می شد، بدون نام بردن از مناطق عملیاتی 
و درگیری بحران در نیجر اعلام کرد: با توجه به وضعیت 
امنیتی فعلی و تداوم عملیات های نیروهای مسلح نیجر، این 
وزارتخانه به سازمان های بین المللی، سازمان های غیردولتی 
ملی و بین المللی و نمایندگی های سازمان ملل که در نیجر 
حضور دارند اطلاع داد که تمام فعالیت ها در مناطق عملیاتی 
موقتاً به حالت تعلیق درآمده است. این بیانیه در حالی منتشر 
می شود که مقامات نظامی نیجر اعلام کردند سفیر فرانسه در 
این کشور دیگر مصونیت دیپلماتیک ندارد و باید این کشور را 
ترک کند، اما او همچنان در ساختمان سفارتخانه باقی مانده 
و گفته است که دولت نظامیان را به رسمیت نمی شناسد و 
قصد خروج از نیجر را ندارد. نظامیان که به تازگی و طی یک 
کودتا حکومت را به دست گرفته اند، برای اخراج سفیر فرانسه 
به زور متوسل شدند. این در حالی است که »امانوئل ماکرون« 
رئیس جمهور فرانسه گفته بود مقامات نیجر حق اخراج سفیر 

را ندارند. 

ابتلای  از  میراحمدی  آرش 
خود به بیماری سرطان لوزالمعده 
خبر داد. میراحمدی با انتشار 
یک ویدئو در مورد بیماری اش 
است  داده  ئه  را ا توضیحاتی 
اطلاعات  است  کرده  بیان  و 
بیشتری درباره این بیماری و 
مراحل درمان آن به عنوان تجریه 
زیستی خواهد گفت. او که از 
ابتلای خود به بیماری سرطان 
پانکراس خبر داده، افزود: به زودی 
شیمی درمانی را آغاز خواهم کرد. 
از مهم ترین کارهای این بازیگر 
می توان به بازیگری در »خنده 

بازار«، و... اشاره کرد. 

فیلم  ترمیم شــده  نســخه 
»رگبار« از معروف ترین آثار »بهرام 
بیضایی« در دوره جدید جشنواره 
فیلم تلوراید آمریکا به نمایش 
گذاشته می شود. پیش تر نسخه 
ترمیم شده این فیلم در سالِ ٢۰۱٢ 
در جشنواره سینما ریترواتو در 
ایتالیا و سان فرانسیسکو به نمایش 
درآمده بود. پنجاهمین جشنواره 
فیلم تلوراید از تاریخ ۳۱ آکوست 
تا ۴ سپتامبر )۹ تا ۱۳ شهریور( در 

آمریکا برگزار می شود.

تازه ترین آمار فروش سینماها 
فروش کلی سینمای ایران تا دهه اول شهریورماه در 
حالی از رقم ۴۳۱ میلیارد تومان گذر کرده که در میان ۱٧ 
فیلم روی پرده، فروش ۶ فیلم هنوز به یک میلیارد تومان 
نرسیده است. در حال حاضر ۱٧ فیلم در سینماها و با تعداد 
سانس های مختلف در حال اکران هستند. براساس آمار 
سامانه مدیریت فروش و اکران )سمفا( تا ساعت ۱۰ صبح 
روز جمعه ۱۰ شهریورماه، بیش از ۱۰ میلیون نفر تاکنون 
به تماشای فیلم های اکران شده در سینماها نشسته اند 
و به میزان ۴۳۱ میلیارد و ۹۸۵ میلیون تومان هم بلیت 
فروخته شده است. جزئیات آمار )تقریبی( فروش را در 
ادامه می خوانید: »فسیل« به کارگردانی کریم امینی: ۵ 
میلیون و ٧٧۵ هزار نفر تماشاگر و ٢۴۹ میلیون تومان 
فروش. »شهر هرت« به کارگردانی کریم امینی: ۱ میلیون 
و ٢٧۰ هزار نفر تماشاگر و ۵۳ میلیارد و ٧۶۸ میلیون تومان 
فروش. »دست انداز« به کارگردانی کمال تبریزی: ۱۴ هزار 
نفر تماشاگر و ۶۶۱ میلیون تومان فروش. »بی مادر« به 
کارگردانی مرتضی فاطمی: ۸۵ هزار و ۶۱۱ نفر تماشاگر 
و ۳ میلیارد و ۶٧۸ میلیون تومان فروش. »آخرین تولد« 
به کارگردانی نوید محمودی: ۵٧ هزار و ۸۰۰ نفر تماشاگر 
و ٢ میلیارد و ۶۴۴ میلیون تومان فروش. »بعد از رفتن« به 
کارگردانی رضا نجاتی: ۹ هزار و ٧٧۰ نفر تماشاگر و ۴٧۴ 
میلیون تومان فروش. »نارگیل ٢« به کارگردانی داود اطیابی: 
۱۵٢ هزار و ۳۵۹ نفر تماشاگر و حدود ۶ میلیارد تومان 
فروش. »ستاره بازی« به کارگردانی هاتف علیمردانی: ۱۱ 
هزار و ۹۳۳ نفر تماشاگر و ۵۶٢ میلیون تومان فروش. »ستون 
۱۴« به کارگردانی امیرحسین همتی: ٧ هزارنفر تماشاگر و 
۳٢۴ میلیون تومان فروش. »تصور« به کارگردانی علی بهراد: 
حدود ۳٧ هزار نفر تماشاگر و ۱ میلیارد و ۶۸۹ میلیون تومان 
فروش. »نگهبان شب« به کارگردانی رضا میرکریمی: ۵۵ 
هزار نفر تماشاگر و ٢ میلیارد و ۳۵۵ میلیون تومان فروش. 
»کت چرمی« به کارگردانی حسین میرزا محمدی: ۳۰۰ هزار 
و ۸۵٢ نفر تماشاگر و ۱۳ میلیارد و ۹۴۵ میلون تومان فروش. 
»عروسی مردم« به کارگردانی مجید توکلی: ۱۸۸ هزار نفر 
تماشاگر و ٧ میلیارد و ۹۸۹ میلیون تومان فروش. »میان 
صخره ها« به کارگردانی مختار عبداللهی:  ۴۹٢ نفر تماشاگر 
و ٢٢ میلیون تومان فروش. »معجزه عشق« به کارگردانی 
محمدرضا ممتاز: ٧۰ هزار و ۵۰۰ نفر تماشاگر و ٢ میلیارد و 
۸٧۱ میلیون تومان فروش. »مصلحت« به کارگردانی حسین 
دارابی: ۱۸۰ هزار و ۵۱۵ نفر تماشاگر و ٧ میلیارد تومان 
فروش. »سه کام حبس« به کارگردانی سامان سالور: ۴۱۴ 
هزار نفر تماشاگر و ۱۹ میلیارد و ۵۱٧ میلیون تومان فروش. 
»آهنگ دو نفره« به کارگردانی آرزو ارزانش: ۴۳۹ هزار نفر 
تماشاگر و ۱۸ میلیارد و ٧٢۹ میلیون تومان فروش. »پرونده 
باز است« به کارگردانی زنده یاد کیومرث پوراحمد: ۱۳ هزار 

تماشاگر و ۵۶۶ میلیون تومان فروش.

جعفر انصاری فر:

 امکان درز فیلم ها 
در سازمان سینمایی وجود ندارد
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 مسئولیت سنگین اجتماعی همگان، بایستی تلاش 
مجدانه جهت رهایی کشور از بیماری تاریخی توسعه نیافتگی 
باشد و هرکس برای پیشرفت و آبادانی کشور، دلسوزانه به 
تغییر و بهبود وضع موجود بیندیشد اصلاح طلب است. 
اصلاح طلب راستین بیش از هر چیز قانون مدار است و 
مجدانه طالب اعطای عموم حقوق شهروندی هموطنان برابر 
مفاد قانون اساسی کشور است. تمامیت خواهی و خشونت 
و افراطی گری، سم مهلک پیشرفت کشور و به رسمیت 
شناختن حق نقد، اعتراض و حقوق اساسی اقوام و زنان 
ایران زمین است. اصلاح طلبی، مُلک مطلق کسی نیست؛ 
عرصۀ اصلاح طلبی، عرصۀ انحصارگری نیست و تخریب و 
تحقیر و تخطئه هیچکس را نمی توان در زمرۀ فعالیت های 
اصلاح طلبانه شمرد. تقابل اعضا و نیروهای سیاسی اقوام و 
کشور با حاکمیت را نمی توان اصلاح طلبی نامید. مردم خسته 
از تمامیت خواهی برخی جریانات سیاسی به آرامش خیال 
نیاز دارند. در هیاهوی دعواهای جبهۀ پایداری و گروه های 
تندرو جناح چپ و راست، صدای مردم شنیده نمی شود 
و توسعۀ همه جانبه و متوازن اقصی نقاط کشور فراموش 
می شود فلذا یاد گرفتیم که تهمت ها و تخریب ها را به جان 
بخریم و مُلک و ملتّ را از دست جریانات تندرو نجات داده و 
مجدانه و عالمانه »تحول در تقنین« را در مجلس دوازدهم 
با اورهال نمودن عموم قوانین کشور و وضع قوانین کشور 
دارای سه ویژگی برای کار بیشتر با کیفیت بهتر و با هزینۀ 
کمتر در شرایط و زمان یکسان نسبت به سایر کشورها را 
پیگیری تا کشور آباد و حال مردم خوب شود. کشور و ملت 
نیازمند قوانین با کیفیت و ضمانت اجرایی قوی است و 
سرمایه گذاری و خلق فرصت های شغلی توسط کارآفرینان 
برای خیل جمعیت جوان بیکار نیازمند امنیت و سود بیشتر. 
مجلس آینده نیازمند نمایندگانی شایسته از بین جوانان، 
زنان و نخبگان اقوام غیور ایرانی و هم میهن است که عالم و 
عامل به این سه نکته باشند. مجلس آتی بجد بایستی هرم 
تخرب در ایران را، در تمامی ساحت های جامعه به ویژه 
ساحت سیاسی روی قاعده اش بنشاند تا دیگر رفتارهای 
بحران ساز، از برخی احزاب سر نزند. دیگر کوتاهی در اعطای 
حقوق اساسی زنان ایرانی و اقوام غیور ایرانی که بیش از 
پیش آشنا به حقوق، دارای تحصیلات عالی و تجربه و طالب 
مشارکت وسیع اجتماعی در پایتخت و مناطق خویشتن 
هستند بیش از این، قابل قبول نیست. تمامی مساعی جمع 
اصلاح گرایان مطالبه گر، به منظور جلوگیری از بار شدن 
هزینه های نامناسب بر دوش ملّت و رهایی کشور از بیماری 
توسعه نیافتگی و در نهایت ارتقای کیفیت زندگی ایرانیان، 
با نگاه به درون ایران، معروف خواهد شد. جامعه ما مشکل 
دارد، باید ببینیم که چرا مردم عصبی هستند و چرا صاحب 
منصبان از فرهنگ پسندیدۀ اعتراف به قصور و عذرخواهی 
بی بهره اند و انتقاد، خیلی سخت مورد پذیرش قرار می گیرد. 
مردم و به ویژه زنان، جوانان و اقوام ایرانی انتظار دارند، 
منتخبان آنان، موقعیّت محیطی و اجتماعی بهتری را برای 
آنان فراهم کنند نه اینکه رویه مجلس فعلی را ملاک عمل 
خود قرار دهند. نظارت و تصحیح مستمر و عدالت اجتماعی 
را بایستی در بطن جریانات موجود حاضر دید و فضای معطر 
محرومیت زدایی و ترقّی را به اقصی نقاط کشور به ارمغان 
آورد. راه حل مسائل و مشکلات اقتصادی لزوماً و صرفاً در 
اقتصادیات جامعه، خلاصه و منحصر نمی شود. تغییر در 
فرهنگ پیشنهاد سیاسی – اجتماعی که می تواند دروازه 
ورود به راه حل های بنیادی تر باشد. هر داوطلب نمایندگی 
مورد حمایت مجمع باید متعهد شود که تمام هم و کوشش 
و توان خود را برای تأمین: ۱ - امنیت در جامعه، ٢ - امید به 
زندگی و آینده داری مملکت، ۳ - معاش متوازن و معقول 
همگان و ۴ - اورهال قوانین کشور و تحول سرنوشت ساز 
در تقنین را، به کار خواهد برد. کاندیداها بایستی در ایجاد 
وفاق و همدلی و فراهم آوردن زمینه های قانونی کارآمدتر 
شدن نظام اجرایی و همچنین قوۀ مقننه، با تحول در تقنین 
و نظارت عالمانه به منظور حسن اجرای امورات کشور، 
توانمند عمل کنند. ملت شریف ایران بر اصول مستحکم 
انقلاب اسلامی یعنی استقلال، آزادی، جمهوری اسلامی 
پای می فشرد و با تمام توان با حضور سرنوشت ساز در پای 
صندوق های آرای انتخابات مجلس شورای اسلامی پیش 

روی، از جمهوریت نظام پاسداری خواهد کرد. 

مبانی اصلاح گرایان مطالبه گر اقوام ایرانی
 
 

یادداشت

  داستان جذب
 و حذف استادان دانشگاه ها 

بعد از انقلاب فرهنگی سال های ۵۹ تا ۶٢ 
و تشکیل ستاد انقلاب فرهنگی که بعد ها به 
شورای انقلاب فرهنگی تبدیل شد، به عنوان 
گام های نخست تصفیه انقلابی، تا مدت ها نیاز 
به حذف و اضافه چندانی وجود نداشت. استادان 
و دانشجویان مخالف انقلاب در جریان انقلاب 
فرهنگی حذف شده بودند و دوگانه اصولگرایی 
و اصلاح طلبی هنوز قادر به نشستن سر یک 

سفره بودند. 
   نحوه برخورد با استادان در دولت 

احمدی نژاد
احتمالا به شنیدن این گزاره که »همه چیز 
از دولت احمدی نژاد آغاز شد« عادت کرده ایم 
و شاید به آن حساسیت هم داشته باشیم، اما 
واقعیت این است که دوره جدید تصفیه استادان 
منتقد و جذب های ایدئولوژیک در نظام آموزش 
عالی کشور، بار دیگر در دولت احمدی نژاد آغاز 
شده است. پایان دولت اول احمدی نژاد مصادف 
بود با تشکیل یک هیات عالی درون شورای عالی 
انقلاب فرهنگی با هدف ایجاد ترتیبات جدید 
برای جذب استادان. سال ۱۳۸٧ یعنی سال آخر 
دولت اول احمدی نژاد مصوبه ای تحت عنوان 
مصوبه تشکیل »هیات عالی جذب اعضای هیات 
علمی دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی کشور« به 
تصویب رئیس وقت شورای عالی انقلاب فرهنگی 
یعنی محمود احمدی نژاد رسید. با تشکیل این 
هیات، »زمینه مشارکت نیرو های مومن و متعهد 
به آرمان های انقلاب اسلامی« فراهم شد و این 
هیات به عنوان عالی ترین نهاد سیاستگذار و 
ناظر بر اجرای فرآیند جذب آغاز به کار کرد. این 
هیات در واقع وظیفه تایید صلاحیت اعضای 
هیات علمی دانشگاه ها را که تا پیش از آن برعهده 
دانشگاه ها قرار داشت، بر دوش شورای عالی 
انقلاب فرهنگی گذاشت. بر اساس مصوبات سال 
۱۳۹۰، درآیین نامه کمیته این هیات ملاک های 
انتخاب اعضای هیات علمی عبارت شد از؛ »التزام 
عملی به دین مبین اسلام و آشنایی به احکام 
اسلامی«، »تعهد به اصل ولایت فقیه و التزام به 
فرامین مقام معظم رهبری«، »وفاداری به نظام 
جمهوری اسلامی«، »اعتقاد به کارآمدی نظام و 
مردم سالاری دینی« و »تعهد به قانون اساسی.« به 
این ترتیب در دولت احمدی نژاد مسیر های قانونی 
برای جذب اعضای هیات علمی هموار شد. حالا 
نیاز بود که کرسی برای استادان تراز انقلابی خالی 
شود. مرحله بعد فهرست بلندبالایی از استادان 
دانشگاه بودند که یکی پس از دیگری »بازنشسته 

اجباری« می شدند. 
   استفاده از مکانیسم های پیچیده 

یکی از نخستین بازنشستگی های اجباری 
مربوط به »اصغر خدایاری« معاون دانشجویی 
دانشگاه تهران بود که با روی کار آمدن »فرهاد 
رهبر« به عنوان رئیس دانشگاه تهران در دولت 
احمدی نژاد، یک روز صبح کارتابلش را باز کرد 
و با حکم بازنشستگی مواجه شد. زمانی که 
خدایاری به این حکم اعتراض کرد مشخص شد 
برای اینکه حکم بازنشستگی او بعد از تنها ٢۶ 
سال خدمت موجه جلوه کند، سال های خدمت 
بدون حقوق و مزایای او در سپاه را هم جزو سوابق 
بازنشستگی او جمع زده اند. آنچه مسلم است این 
است که در این دوره قوانین در مورد جذب هموار 
شده بود، اما برای اخراج همچنان معذوریت هایی 
وجود داشت و در نتیجه روسای دانشگاه ها که 
همگی به طیف احمدی نژاد نزدیک بودند، از 
مسیر های پیچیده ای همچون »بازنشستگی« 
و »خلأهای قانونی« در مسیر تبدیل وضعیت 
استادان از آزمایشی به پیمانی و رسمی قطعی 
استفاده می کردند؛ به عبارت دیگر سیاست 
حذف و جذب استادان در دوره احمدی نژاد به 
دلایل مختلف شیب ملایم تر و پنهان تری داشت 
و از طریق مکانیزم های بسیار پیچیده اداری 

انجام می شد. 
   نحوه اخراج استادان در دولت روحانی

دوره دوم با دولت روحانی آغاز شد. در دولت 
روحانی وضعیت آموزش عالی کشور تغییر 
کرد. این تغییرات با مقاومت جریان نزدیک به 
احمدی نژاد و حاکمیت که همچنان مجلس 
را در دست داشتند همراه بود. اختلافات بین 
دولت روحانی و مجلس باعث شد عملا وزارت 
علوم به مدت ۱۵ ماه بعد از روی کار آمدن 
دولت بلاتکلیف بماند. جعفر میلی منفرد رای 
اعتماد نگرفت، رضا فرجی دانا تنها ۹ ماه وزیر 
بود و استیضاح و برکنار شد، محمدعلی نجفی 
به مجلس معرفی نشد و محمود نیلی هم رای 
اعتماد نگرفت. همین کشمکش بر سر انتخاب 
وزیر علوم نشان می داد سکان امور از دست 
جریان حاکم قبلی خارج شده و در بر همان 
پاشنه نمی چرخد. نتیجه اینکه در دولت روحانی 
مدیریت علمی بر دانشگاه ها حاکم و فشار وزارت 
علوم روی این اصل بود که استادان برجسته 
بمانند و مکانیزم های اداری برای جذب افراد 
برجسته علمی تسهیل شود تا افراد با کیفیت 
جذب شوند. سال ۱۳۹۳ در دولت روحانی مساله 
بورسیه های غیرقانونی در دولت احمدی نژاد 
جنجالی شد. معاون وزیر علوم و رئیس سازمان 
امور دانشجویان در یک نشست خبری اعلام کرد 
بیش از ۳۰۰۰ پرونده تخلف در اعزام دانشجویان 
و اعطای بورسیه صورت گرفته است. فرجی دانا 
وزیر علوم به دلیل این افشاگری استیضاح و 
برکنار شد. »ابوالحسن ریاضی« معاون پیشین 
سازمان امور دانشجویان کشور گفته »بعد از 
موضوع دکتر فرجی دانا و برجسته شدن مساله 
بورسیه ها، مقاومت زیادی هم در دوره وزارت 
فرهادی و هم در دوره غلامی برای استخدام این 

افراد به عنوان هیات علمی وجود داشت.« 

 کمال الدین پیرموذن
نماینده اسبق مجلس

   دانشگاه به عنوان نهاد علم مدرن در جامعه ایران 
همواره در معرض نگاه های سیاسی و جناحی قرار 
داشته است. این در حالی است که با تعلیق برخی 
اساتید دانشگاه ها در ماه های اخیر شاهد اخراج 
برخی اساتید دانشگاه ها در کشور هستیم. ریشه این 

برخورد ها را در چه مسائلی می دانید؟
از سال۵٧ که انقلاب اسلامی پیروز شد و حتی سال ها 
بین  درگیری  و  تعارض  انقلاب،  شکل گیری  از  پیش 
بنیادگران مذهبی و نهاد دانشگاه و علم جدید به ویژه 
علوم انسانی آغاز شده بود. شاید انتشار کتاب »در خدمت 
و خیانت روشنفکران« جلال آل احمد را بتوان نقطه آغاز 
و عطف درگیری و تعارض این رویکرد و نهاد علم مدرن و 
دانشگاه ها دانست. پیش از انتشار کتاب»در خدمت و خیانت 
روشنفکران« یعنی در سال های۱۳۴۰ و از آغاز ظهور علم 
جدید در دوران قاجار خرده تنش هایی بین مذهبیون و به 
خصوص مذهبیون سیاسی علم جدید و جهان بینی علمی 
جدید وجود داشت. با این وجود تنش هایی که در دوران قاجار 
و پهلوی اول میان مذهبیون سیاسی و علم و نهاد علم شکل 
گرفت به ندرت به صورت خشونت بار بود. تنش ها در دوران 
قاجار و پهلوی اول تنش های گفتمانی و منازعه فکری بود. از 
این حیث این تنش ها هم برای مذهبیون و هم برای عالمان 
جدید سازنده و آموزنده بود. از زمانی که آل احمد کتاب در 
خدمت و خیانت روشنفکران را نوشت تصویری که وی از علم 
جدید و به ویژه علوم انسانی ارائه کرد تصویری جانبدارانه بود. 
اما در همان زمان از آن جایی که مذهبیون سیاسی قدرت 
اجرایی، اداری و سیاسی برای اعمال اراده خود علیه نهاد علم 
و دانشگاه را در اختیار نداشتند در عمل تنش ها و تضادهای 
میان این مذهبیون با دانشگاهیان در سطح مناقشه های 
فکری باقی ماند. پس از انقلاب و در دو سال ابتدایی انقلاب 
نیز اگر چه درگیری ها تند و تیز شده بود، اما در عمل سبب 

حذف علیه دانشمندان و دانشگاهیان نشده بود. 

    این تعارض ها از چه زمانی شدت گرفت؟
از زمانی که موضوع انقلاب فرهنگی در کشور مطرح شد 
این تعارض ها ا شدت گرفت و بعضا شکل خشونت باری نیزبه 

خود گرفت. از این زمان است که تعارض با دانشگاهیان از 
حالت گفت وگو، بحث و تعارضات فکری به حذف، اخراج، 
تعلیق و طرد برخی دانشگاهیان انجامید. در جریان انقلاب 
فرهنگی یعنی در سال های پنجاه و نه، شصت و شصت و 
یک جمعی از برجسته ترین دانشمندان و نخبگان فکری و 
آکادمیک ایران به ناگزیر دانشگاه ها و حتی برخی ایران را 
ترک کردند. پس از تصفیه دانشگاه ها کم کم سازوکارهای 
نهادی در دانشگاه ها  شکل گرفت. سازوکارهایی مانند 
گزینش، استخدام و جذب هیات علمی به صورت نهادی 
به شکلی طراحی شد که از ورود برخی افراد اندیشه ورز و 
متفکر مستقل جلوگیری شود. این اقدام نهادی بخشی از 
استعدادهای درخشان را که می توانستند سرزمین دانشگاه را 
آبیاری و پرورش دهند محروم کرد. هنگامی که ما از جریان 
حذف و طرد دانشگاهیان صحبت می کنیم معمولا این بخش 
از نیروهای توانمندی که می توانستند در نهاد علم به آموزش 
و پژوهش بپردازند و نقش مهمی در بالندگی فرهنگ و جامعه 
امروز ایران ایفا کنند را نادیده می گیریم. این در حالی است 
که در کارنامه حذف و طرد رویکردهای فکری، فرهنگی، 
علمی و نخبگان معرفتی این بخش از حذف شدگان جمعیتی 
هستند که چندین برابر کسانی هستند که به دانشگاه راه 
یافته و پس از مدتی از نهاد علم طرد شده اند. به همین 
دلیل باید عنوان کرد که داستان مواجهه این رویکرد با نهاد 
دانشگاه پیش از انقلاب آغاز شده بود و به صورت شدیدتری 
در سال های ابتدایی انقلاب و انقلاب فرهنگی خود را آشکار 
کرد. در این مقطع زمانی جریان علیه برخی متفکران و 
اندیشمندان به دو شکل عمده عمل می کردند. نخست اخراج 
و طرد دانشمندان و اندیشمندانی که از پیش از انقلاب۵٧ در 
دانشگاه ها استخدام شده بودند و دوم جلوگیری از ورود برخی 

اندیشمندان به نهاد دانشگاه است که از طریق سازوکار 
گزینش و حذف هیات علمی انجام می شد. 

   این وضعیت تا چه زمانی ادامه 
داشت و چه روندی را طی کرد؟

در سال٧۶ و روی کار آمدن دولت 
اصلاحات فضای سیاسی و دانشگاهی تا حدود 
قابل توجهی بازتر شد و تعارض ها و تنش ها 

کاهش پیدا کرد. اگرچه در هشت سال دولت 
اصلاحات نیز این تنش ها هرگز به نقطه صفر 

نرسید. در این دوران تنش ها و 
تعارض ها در حوزه عمومی 

و گفت وگوهای انتقادی 
انتقال یافت. به همین 
دلیل می توان عنوان 
کرد این تنش ها و 

تعارض ها در این دوره جنبه سازنده نیز داشت. بحث های جدی 
درباره اسلامی شدن علوم انسانی در دانشگاه ها و ظهور متفکران 
و گفتمان های انتقادی در این سال ها رونق زیادی پیدا کرد. با 
این وجود با روی کار آمدن دولت محمود احمدی نژاد مجددأ 
داستان برخورد با دانشگاهیان و اندیشمندان آغاز شد. در این 
دوران نیز مانند انقلاب فرهنگی حذف برخی اندیشمندان رواج 
پیدا کرد و از سوی دیگر ورود برخی دانشمندان به دانشگاه ها 
با موانع جدی مواجه شد. داستان مکرر مواجه با دانشگاهیان و 
اندیشمندان مستقل در دولت حسن روحانی تا حدودی کاهش 
پیدا کرد اما هرگز به صورت کامل متوقف نشد. در سال های 
اخیر و با روی کار آمدن دولت  سیزدهم مجددأ داستان تلخ 
مواجهه با برخی دانشگاهیان مستقل مانند دوران انقلاب 
فرهنگی و دولت احمدی نژاد آغاز شده است. به همین دلیل 
نیز برخی این روزها را انقلاب فرهنگی سوم نام گذاری کرده اند.

   این سخن به معنای این است که دولت های 
اصولگرا هر زمان که روی کار آمده اند تقابل بیشتری با 
نهاد دانشگاه داشته اند. چرا این تقابل در این دوران ها 

جدی تر است؟
بله؛ این اتفاق رخ داده است. در دو سال اخیر که دولت اب 
سیزدهم روی کار آمده رویکردی که دولت اصولگرای نسبت 
به نهاد دانشگاه و برخی اندیشمندان داشته مانند دوران 
انقلاب فرهنگی و دولت احمدی نژاد بوده است. این مواجهه از 
چند منظر قابل تحلیل است. شاید تلخ ترین وجه این مواجهه 
این است که دولت از تجربه دو دوران گذشته درس های لازم 
را نگرفته است. انقلاب فرهنگی و دولت احمدی نژاد نه تنها 
نتوانست چراغ علم و معرفت و اندیشه ورزی را در دانشگاه ها 
و جامعه خاموش کند، بلکه این برخورد ها منجر به  اختلاف 
بیشتر بین دانشگاهیان و این جریان شد. همچنین تجربه دو 
دوره خ برخورد  علیه نهاد علم و دانشگاه پیامدهای تلخی 
برای آموزش در دانشگاه ها داشت و به منافع ملی و حقوق 
دانشگاهیان و دانشجویان آسیب های جدی زد. خروج هر 
کدام از دانشگاهیان و اندیشمندان مستقل از نهاد دانشگاه 
به معنای خالی شدن جای یک استاد و معلم دلسوز، خلاق و 
تأثیرگذار در نهاد دانشگاه و آموزش عالی است. این موضوع 
نیز به دلیل این است که صدها و هزاران دانشجو از حقوق 
آموزشی و پرورشی خود یعنی حق داشتن استاد و معلم 
کارآمد و توانمند محروم می سازد. از این زاویه اگر به موضوع 
نگاه کنیم حذف، تعلیق، بازنشسته کردن، اخراج و منزوی 
کردن هر دانشمند و دانشگاهی اصلی از فرایند آموزش 
دانشگاهی به معنای  نادیده گرفتن حقوق صدها و هزاران 
دانشجویی است که برای یادگیری و آموزش به دانشگاه 
آمده تا اساتید و معلمان واقعی به آنها آموزش دهند، اما 
استادان، شبه استادان و مدرسانی که از سواد آکادمیک 
برخوردار نیستند به آنها آموزش می دهند. به همین دلیل 
داستان حذف و طرد هر استاد به معنای نادیده گرفتن 
حقوق صدها دانشجوی امروز و صدها دانشجوی فردا خواهد 
بود. اتفاق دیگری که در ماه های اخیر رخ داده این است که 
نسل جدید استادان که افراد مستعد و متعهدی هستند و 
می توانند در آینده به استادان بزرگی تبدیل شوند 
نیز طرد یا حذف می شوند. بدون تردید پیامد 
برخورد با استاد جوان توانمند چیزی نیست 
جز آسیب به دانشگاه فردا. اتفاقی که می تواند 
سرمایه های کشور را از بین ببرد و به منافع 

ملی آسیب بزند. 

نعمت ا... فاضلی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

  نباید جای استادان اندیشمندرا 

شبه استادان بگیرند

خبــــر
ناصر ایمانی:   

احتمالا لاریجانی از نامزدهای اصلاح طلب 
معتدل حمایت کند

یک فعال سیاسی اصولگرا درباره احتمال نزدیک شدن 
نمایندگان اصلاح طلب به علی لاریجانی گفت: بخشی از 
اصولگرایان اعتقاداتی درباره به کارگیری نیروهای سیاسی 
دارند که آقای لاریجانی آن اعتقادها را ندارد. آقای لاریجانی 
بر این باور است برخی نیروهای اصلاح طلب کارآمد و معتقد به 
نظام هستند و می توان از این نیروها در مجلس، دولت و ارکان 
مدیریتی کشور استفاده کرد. ناصر ایمانی اظهار کرد: برخی 
اصولگرایان این دیدگاه را دارند که هر کس حتی اگر از کنار 
شخصیت های سیاسی اصلاح طلب عبور کرد باید کنار گذاشته 
شود و از او در مناصب مدیریتی و اداره کشور استفاده نشود، 
اما آقای لاریجانی چنین دیدگاهی ندارد. این تحلیلگر مسائل 
سیاسی درباره نحوه تأثیرگذاری علی لاریجانی بر انتخابات 
مجلس بیان کرد: احتمال دارد که آقای لاریجانی در انتخابات 
مجلس لیست دهد و در آن لیست برخی نیروهای اصلاح طلب 
همچون کارگزارانی ها حاضر باشند بنابراین این احتمال است 
که نیروهای معتدل جریان اصلاحات در انتخابات مجلس با 
آقای لاریجانی همراه شوند. ایمانی افزود: اصلاح طلبانی که 
میانه رو هستند و دیدگاه های سیاسی و اقتصادی معتدلی 
دارند، امکان دارد آقای لاریجانی از آنها در لیست خود 
استفاده کند چون تقسیم بندی های آقای لاریجانی با 

تقسیم بندی های بخشی از اصولگرایان متفاوت است. 
 

در جریــان انقلاب فرهنگــی یعنی 
در ســال های پنجاه و نه، شصت و 
شصت و یک جمعی از برجسته ترین 
دانشــمندان و نخبــگان فکــری و 
آکادمیک ایران به ناگزیر دانشگاه ها 
و حتی برخی ایــران را ترک کردند. 
پس از تصفیــه دانشــگاه ها کم کم 
سازوکارهای نهادی در دانشگاه ها  
شکل گرفت. ســازوکارهایی مانند 
گزینش، استخدام و جذب هیات علمی 
به صورت نهادی به شــکلی طراحی 
شــد که از ورود افراد اندیشه ورز و 

متفکر مستقل جلوگیری شود

در ســال76 و روی کار آمدن دولت اصلاحات 
فضای سیاســی و دانشــگاهی تا حدود قابل 
توجهی بازتر شــد و تعارض هــا و تنش ها  
کاهش پیدا کرد. اگر چه در هشــت سال دولت 
اصلاحات نیز این تنش ها هرگز به نقطه صفر 
نرسید. در این دوران تنش ها و تعارض ها در 

حوزه عمومی و گفت وگوهای انتقادی انتقال 
یافت. بــه همین دلیل می توان عنــوان کرد این 

تنش ها و تعارض ها در این دوره جنبه سازنده 
نیز داشت. بحث های جدی درباره اسلامی شدن 
علوم انسانی در دانشــگاه ها و ظهور متفکران و 
 گفتمان های انتقادی در این سال ها رونق زیادی 

پیدا کرد

 دولت احمدی نژاد دوران انقلاب فرهنگی را دوباره زنده کرد
 در دولت روحانی برخورد با دانشگاهیان کاهش پیدا کرد اما متوقف نشد

آرمان ملی- احسان انصاری: نعمت ا... فاضلی، 
جامعه شناس، انسان شناس، نویسنده و استاد 
بازنشسته پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
رشته  در  را  خود  دکترای  او  است.  فرهنگی 
مطالعات  مدرسه  از  اجتماعی  انسان شناسی 
شرقی و آفریقایی دانشگاه لندن اخذ کرد. فاضلی 
آثار متعددی در حوزه انسان شناسی، مطالعات 
فرهنگی، مطالعات شهری و فرهنگ ایران معاصر 
تألیف و ترجمه کرده  است. کتاب هایی مانند تجربه 
تجدد، تاریخ فرهنگی ایران مدرن، فرهنگ و 
شهر، مردم نگاری سفر و پشت دریاها شهری 
است، از مهم ترین تألیفات وی به شمار می روند. 
فاضلی، در مجموعه ای از کتاب ها و مقاله هایش 
در سال های اخیر، تلاش کرده  است تا با تمرکز 
بر فرایندهای عمومی تحول فرهنگی در ایران 
معاصر، مانند رسانه ای شدن، زنانه شدن، امروزی 
شدن، جوانی شدن، فراغتی شدن، شبکه ای 
، تجربه تجدد در ایران معاصر را با  . . شدن و.
رویکردی انسان شناسانه و روشی مردم نگارانه 
توصیف و تحلیل کند. ایده کانونی این آثار این 
است که تجدد در ایران امری تحقق یافته  است. 
برخلاف دیدگاه هایی که تجدد را انکار می کنند 
یا آن را نوعی تقلید خام از غرب می دانند، فاضلی 
تجدد را به صورت امری بومی یا ایرانی نشان 
می دهد. »آرمان ملی« به بهانه تعلیق برخی 
اساتید دانشگاه های کشور با این جامعه شناس و 
انسان شناس گفت وگو کرده که در ادامه ماحصل 

این گفت وگو را می خوانید. 



فرجام جراحی اقتصادی
»توسعه« اسم رمز پیشرفت هر ملت و کشوری است؛ 
توسعه ای که تمام بخش های آن در یکدیگر تنیده شده اند 
و جدای از هم به سرانجام نمی رسند. به گزارش اقتصاد٢۴، 
توسعه نهایی به یک سیستم شبیه است که هر کدام از 
اجزای سیستم مذکور اگر به رشد لازم نرسیده و کارآیی 
نداشته باشند به هدف نخواهند رسید و در این مسیر 
زمین گیر می شوند. این سیستم توسعه دارای چند مولفه 
اصلی است که بی شک یکی از آنها توسعه اقتصادی است، 
مولفه ای که می توان آن را مغز یک سیستم توسعه ای 
دانست. اصلی ترین اجزایی که اگر درست کار نکند، 
نه توسعه سیاسی و نه توسعه فرهنگی به نتیجه اصلی 
خواهند رسید، چراکه در این بین با شکاف های اقتصادی 
که در میان اعضای این ارکان اصلی پدید می آید می تواند 
به خروج از مسیر نظم توسعه ای منجر شود و سیستم را 
ناکارآمد کند. توسعه اقتصادی بی شک یک نسخه تمام 
و کمال برای سعادت بشریت نیست، ولی از سایر ارکان 
توسعه مثل توسعه سیاسی و فرهنگی بیشتر برای رساندن 
یک جامعه به موفقیت حائز اهمیت است. مخالفان 
یک جامعه در حال پیشرفت نیز به خوبی این نکات را 
دریافته اند و می کوشند اقتصاد را از میدان به در کنند و با 
آرمان های اهالی سیاست برای رسیدن به توسعه سیاسی، 
اولویت اصلی را به حاشیه برانند، زیرا از لحاظ دستیابی به 
موفقیت اقتصادی نیاز به آمار و ارقام و مستندات است و 
راه رسیدن به آن بسیار سخت تر از نمایش عدالت اجتماعی 
و دموکراسی است ولی نتیجه توسعه اقتصادی بی شک 
باید در سفره و جیب ملت اثر بگذارد تا قابل قبول باشد. 
از روزی که دلار ٧ تومانی آنقدر رشد کرد تا روزی که به 
سمت ۶۰ هزار تومان دولت رئیسی چهارنعل تاخت، شاهد 
رویه ای بودیم که عده ای برای گریز از وعده هایی که محقق 
نشد سعی در راه اندازی نمایش هایی با محوریت توسعه 
سیاسی و عدالت اجتماعی داشتند که اوج این مسأله را در 
دولت سیزدهم مشاهده کردیم، دولتی که با توجه به رنجور 
بودن کالبد ضعیف اقتصاد پایمال شده توسط تحریم و 
نبود توسعه درست اقتصادی، درفش مبارزه با فقر را در 
دست گرفت، ولی نبود رشد اقتصادی مناسب، وضعیت را 

نامناسب تر از قبل کرد. 

   دولت سیزدهم و تحقق وعده ها
دولت ابراهیم رئیسی، روز ۱۴ مرداد با کوله باری از 
وعده های بر زمین مانده وارد سومین سال فعالیت خود 
شد. درحالی که در مباحث مختلفی که برای انتخابات از 
آنها سخن گفته بود زمین گیر شد و شواهد و مستندات 
نشان می دهد که ساخت میلیونی مسکن، ایجاد میلیون ها 
شغل، رفع تحریم، حل مشکل بورس، رفع فقر و... نقشی 
در بهبود رشد اقتصادی منتهی به توسعه اقتصادی نداشته 
است. ابتدا به سراغ مسکنی برویم که از همان ابتدا نیز 
مشخص بود وعده یک میلیون ساخت به چه سرنوشتی 
دچار می شود. مسکن در مرداد، یعنی آغاز سومین سال 
ریاست رئیسی بر دولت، بیش ترین تورم را تجربه کرده 
است. تورم ماهانه این نیاز اساسی ۳. ۳ درصد و تورم 
نقطه به نقطه آن نیز ۳۸. ۵ درصد ثبت شده است. تورم 
سالانه مسکن نیز در مرداد به ۳۶. ۶ رسیده است. رشد 
تورم ماهانه در بازار اجاره نیز همسو با بازار مسکن ۳. ۳ 
درصد ثبت شده است. همچنین تورم سالانه این بازار 
تا ۳۶. ۵ درصد رشد کرده و تورم نقطه به نقطه آن ۳۸. 
۴ درصد برآورد شده است. دلار نیز در روز های گذشته 
افزایش ۱۰۰ تومانی داشت و با رقم ۴۹ هزار و ٢۰۰ تومان 
معامله شد، ارزی که با وجود تمام خبرسازی ها و اهرم های 
فشار همچنان با رشد نجومی در این دو سال بر بسیاری 
از قیمت ها تاثیر گذاشت و خبری از بازگشت به دوران 
طلایی دهه شصت که هیچ حتی به دوران بنفش روحانی 
نیز نزدیک نخواهد شد و برخی کارشناسان اقتصادی نیز 
همواره بر روند افزایشی قیمت دلار در نیمه دوم سال جاری 
تاکید دارند چرا که معاملات، خواسته و ناخواسته در این 
بازه زمانی با قیمت تاریخی ۵۰ هزار تومان صورت گرفته 
و مشخص نیست کاهش محسوس این ارز جهانی چه 
تاثیری بر وضعیت بازار بگذارد، نرخی که در مقایسه با 
شروع کار دولت سیزدهم، ۹۱ درصد افزایش داشت و 
از ٢۵ هزار و ۵۳۰ تومان حال در آستانه ۵۰ هزار تومان 
است. وعده ایجاد یک میلیون شغل نیز مانند ساخت 
یک میلیون مسکن از شعار های ابراهیم رئیسی بود که 
از همان ابتدا، بسیاری از کارشناسان بر دور از واقعیت 
بودن آن صحه گذاشتند. هرچند وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی در مرداد سال جاری مدعی شد که این وعده 
محقق شده است. با این حال براساس داده های مرکز آمار 
طی دو سال گذشته ٧۶۰ هزار شغل در بخش خدمات و 
٢۴۰ هزار شغل در بخش صنعت ایجاد شده است، اما در 
مقابل ۵۳۰ هزار شغل در بخش کشاورزی از دست رفته 
است، بنابراین طی دو سال ۴٧۰ هزار شغل ایجاد شده 
است! بماند که با تحدید فضای مجازی و فیلترینگ طی 
یک سال اخیر که باید در پرانتز اضافه کرد این مورد نیز 
خلاف جریان وعده های رئیسی حرکت کرد و بیش از یک 
میلیون شغل اینترنتی تحت تاثیر صیانت از فضای مجازی 
نابود شده است. بر اساس داده های شرکت پادرو که در 
حوزه کسب و کار های آنلاین فعالیت می کند، یک میلیون 
شغل مستقیم و معاش ۹ میلیون نفر از کسب وکار های 
موجود در اینستاگرام متأثر شد که هم زمان با فیلترینگ 
در شهریور گذشته، ۸۵ تا صد درصد از فروش فروشگاه ها 

افت کرد، آماری که با ادعای وزیر کار در تضاد است. 

  جراحی اقتصادی، سبد خانوار را علیل کرد
دولت با جراحی اقتصادی، درد آفرید که درمان نکرد! 
رئیسی که می گفت برای بهبود وضعیت اقتصادی، 
اقتصاددان را به خط می کند و چند هزار صفحه برنامه دارد، 
این روز ها با دستوراتی که مدام صادر می شود حتی قیمت 

گوشت و مرغ را کنترل نکرده است. 

    برخی اعتقاد دارند تعدادی از جریان های سیاسی 
و خاصه جبهه پایداری ها به این علت که خود سبد 
رای کمی دارند در تلاشند سطح مشارکت در 
انتخابات مجلس کم باشد این مورد را چگونه 

ارزیابی می کنید؟
 هر جریان سیاسی که زیر سقف یک نظام در حال فعالیت و 
تلاش است باید بکوشد تراز مقبولیت دولت و مجلس را افزایش 
دهد. از این منظر فعال سیاسی واقعی وابسته به هر طیف فکری 
باشد نمی تواند به دنبال کاهش مشارکت مردم در انتخابات 
باشد. رهبر معظم انقلاب اسلامی نیز از مدتی زودتر، مشارکت در 
انتخابات را مطرح کرده اند و مگر می شود جریانی نظام سیاسی 

را قبول داشته باشد و به دنبال کاهش مشارکت باشد؟

   اما برخی تحلیل ها در این زمینه را می توان از 
اظهارنظر تعدادی از سیاسیون برداشت کرد. 

 وقتی باید مشارکت در انتخابات بالا باشد و حتی اگر این 
افزایش مشارکت به نفع جریان او نباشد، قطعا باید تمایل خود 
را بر مشارکت بالا در انتخابات متمرکز کند به این علت که از 
مشارکت بالای مردم در انتخابات نظام برای توسعه و پیشرفت 

استفاده می کند. 

   به نظر می آید برخی جریان های سیاسی قصد 
کناره گیری از صحنه انتخابات را دارند؟

 بنده فضای مجازی و گروه هایی که جریان های مختلف 
سیاسی در آن حضور دارند را رصد می کنم. برداشت من این 
است که هیچ جریان سیاسی با انتخابات قهر نکرده است. 
اصولگرایان یا اصلاح طلب و میانه رو ها حزب نیستند و مرجعیت 
برای مردم ندارند که حرف این مراجع سیاسی برای آنها حجت 
باشد که بر اساس نظر احزاب در انتخابات شرکت نکنند. مردم 
انتقادها را گوش می دهند و تصمیم می گیرند و تصمیم آنها هم 
وابسته صد درصدی به گروه ها نیست. برخی امروز چنان موضع 
می گیرند که گویا از ابتدای امر کارشناس منتقد بودند و هیچ 
گاه در حکمرانی دخیل نبودند. همه سیاسیون در خوبی ها 
و  بدی ها در دستگاه های اجرایی سهیم بودند لذا عقل سلیم 
باید دنبال مشارکت حداکثری باشند. امروز گروه ها صراحتا 
نمی گویند که در انتخابات شرکت نمی کنند این شرکت و عدم 
شرکت در محفل های سیاسی و گروه ها مطرح می شود. بنده 
لیست های مختلف که در شهرهای گوناگون شرکت کرده اند 
را بررسی کرده ام. این لیست ها ترکیبی از اصولگرا، اصلاح طلب 
و اعتدالیون است. طیف های مختلف را می توان در انتخابات 
پیش رو دید. از سوی دیگر نباید این طور تحلیل کرد که چون 
چند چهره اصولگرا یا اصلاح طلب در انتخابات حضور دارند یا 
ندارند؛ اعلام شود که فعلا جریان در انتخابات حضور دارد یا 
ندارد. این موارد سیاست نخ نماست و سیاست قهر و آشتی 
برای مطرح شدن و برای اینکه گفته های آنها تیتر شود، چنین 

سخنانی را مطرح می کنند. 
 

   میزان تورم، وضعیت معیشتی گرانی ها تا چه میزان 
بر مشارکت مردم در انتخابات اثر گذار است؟

 در سال های دهه ٧۰ که فضای مجازی وجود نداشت طرحی 
تحت عنوان طرح ساماندهی اقتصاد دنبال می شد در آن زمان 
شاید عموم مردم اطلاعی از وضعیت اقتصادی کشورهای دیگر 
نداشتند، اما امروز اینگونه نیست. در آن زمان دائما مطرح می شد 
که در کشورهای دیگر مشکل اقتصادی نیست و ما باید از آنها یاد 
بگیریم. امروز به برکت فضای مجازی همه با مشکلات زندگی در 
سایر کشورها آشنا هستند. امروز شرایط اقتصادی در بسیاری از 
کشورهای پیشرفته خوب نیست. امروز تحت تاثیر شبکه های 
مجازی تحلیل مردم را هم واقع بینانه تر کرده. امروز مشکلات 
اقتصادی را نفی نمی کند و مردم در ارتباط با سایر مسائل هم 
بحث می کنند. این موارد کمک می کند که افراد موضوعات را 
صفر و صد نبینند. چندی پیش یکی از دوستان به من گفت که 
در انتخابات شرکت نمی کند من به او گفتم اگر عدم شرکت شما 
در انتخابات تاثیر مثبتی در روند اصلاح امور دارد تا بنده هم 
تصمیم خودم را بگیرم. ایشان اعلام کردند که نه تاثیری ندارد. به 
ایشان گفتم با این اقدام شما انتخابات متوقف می شود؟ گفت نه. 
به ایشان گفتم که شما با عدم حضور در انتخابات مجلس را از نوع 
تفکر خود که نظام را قبول دارید خالی می کنید. نمی توان وجود 
مشکلات اقتصادی را نفی کرد اما نمی توان گفت تمام مردم با 
مشکل هستند. طبیعی است بخشی از مردم گرفتاری هایی 
دارند و از طرف دیگر بخشی از مردم گرفتاری کمتری دارند از 
این رو به صرف اینکه وضعیت اقتصادی نامطلوب است نمی توان 
مدعی شد که به این علت مردم در انتخابات شرکت نخواهند 
کرد یا سطح مشارکت مردم در انتخابات کم است. نگاه مردم 
به این گونه مسائل باید در غالب گفت و گوهای چند نفره مورد 
بررسی قرار گیرد. این برخی یا از اینور پشت بام می افتند یا از 
آنور! چون یک دولت را قبول داریم از آن دولت حتی با وجود بد 
بودن وضعیت معیشتی دفاع می کنیم و دولت دیگر را با همان 
وضعیت بد اقتصادی مورد نکوهش قرار می دهیم. صفر و صد 
دیدن مشکل اصلی آنهاست. امروز البته بخش غالب جامعه فهم 
صحیحی از مشکلات دارد. از این رو من فکر می کنم مشارکت 

در انتخابات قابل قبول خواهد بود. 

   وضعیت پیش ثبت نام را چگونه ارزیابی می کنید؟
 جناح ها به پیش ثبت نام نگاه منفی دارند این در حالی است 
که من سراغ دارم شهرستانی را که در انتخابات قبل ۵۰ الی ۶۰ 
نفر در انتخابات ثبت نام می کردند امروز نزدیک به ۱۶۰ نفر در 
انتخابات شرکت کردند و تلاش می کنند. از این رو اگر قرار است 
عدم مشارکت باشد باید کسی هم در انتخابات شرکت نمی کرد 
تهران و ۵ مرکز استان را اگر کنار بگذاریم که تعداد نماینده آنها 
زیاد است بخش قابل توجهی از این حوزه ها یک نماینده را به 

مجلس می فرستند و هم اکنون پیش ثبت نام در این انتخابات ها 
بالاست و در شهرستان ها هم رقابت انتخابات مانند تهران نیست 
و افراد دوست و آشنا دارند و دوستان تمایل دارند هم کیش آنها 
هم قوم آنها و هم قبیله آنها در انتخابات شرکت کند و مردم به 
خاطر شناختی که از این افراد دارند در صحنه انتخابات فعالیت 
می کنند و برای گزینه مورد نظر خود وقت می گذارند. این موارد 
در مشارکت در انتخابات اثرگذار است. ظواهر امر نشان می دهد 
به رغم وجود مشکلات و انتقادهایی که هست و کسی هم منکر 
آن نمی شود مشارکت در انتخابات اسفند ماه قابل توجه است. 

   آیا در کشورهای دیگر هم مشارکت اینقدر مهم 
است؟

از ابتدای انقلاب بر مشارکت بالا در انتخابات تاکید شده 
است، اما در اروپا این گونه نیست. خانم مرکل با ۳۸ درصد 
در انتخابات پیروز شد آیا در آلمان منتقدین گفتند که نظام 
حاکم در آلمان مشروعیت ندارد؟ از این رو باید این نکته را در 
نظر داشت و دائم اعلام نکنیم که اگر مشارکت در انتخابات زیر 
۵۰ درصد آمد مشروعیت مجلس زیر سوال می رود. در کدام 
کشور اینگونه است البته تمام سعی و تلاش ما باید مشارکت 
حداکثری در انتخابات باشد، چراکه مردم از مشارکت حداکثری 
بهره بیشتری می برند اما از سوی دیگر باید توجه داشته باشیم 
که هر زمان مشاترکت زیر ۵۰ درصد بود در آن معناست که 
باید نشست و برای آینده نظام تصمیم گرفت برخی چنین 

تفکری دارند. 

   تاثیر حوادث سال گذشته بر مشارکت در انتخابات 
را چگونه ارزیابی می کنید؟

همه از مردم سخن می گوییم حال اینکه در باب احتیاط باید 
بگوییم بخشی از مردم. اگر این مورد را در نظر نگیریم آنگاه در 
مقام قضاوت به مشکل خواهیم خورد. گاهی برای رسیدن به 
نمره ۴۰ تلاش می کنیم و می کوشیم که از ۱۵ فاصله بگیریم 
عملا در عمل می بینیم نمره ۴۰ دست نیافتنی است. از این 
مورد باید واقع بینانه تصمیم گرفت. در حوادث سال گذشته 
من اعلام کردم که باید بخشی از این جوانان را به خارج کشور 
بفرستم و از آنها بخواهیم خودشان جواب سوالاتی در زمینه 
آزادی، مسائل سیاسی و اجتماعی و فرهنگی را گرفته و به 
ما تحویل دهند. این مورد می توانست نتیجه خوبی به همراه 
داشته باشد. در فرانسه ماجرای جلیقه زردها را دیدیم که 
چگونه با آنها برخورد شد. در سال گذشته بعضی از برنامه های 
دشمنان چندین ساله هم عملا حضور داشتند. و شرایطی به 
وجود آمد که مطلوب نبود و بستری را فراهم آورد که برخی 
نیز به صورت دقیق تر به موضوعات بنگرند. لذا اگر از این منظر 
به مسائل نگاه کنیم به نتایج متفاوتی می رسیم. نفی گلایه 
نمی کنم اما واقعیت آن است که نگاه مردم به مسائل سال 
گذشته نگاهی نیست که برخی فکر می کنند. وقتی اگر به 
فکر آینده کشور هستیم نباید از بحث و گفت وگو گریز داشته 
باشیم و باید از آن استقبال کنیم اگر این مورد را بپذیریم دیگر 
یک نگاه بدبینانه و منفی به مسائل نخواهیم داشت گاهی از 
دل این انتقادها و اعتراضات مطالب قابل توجهی دیده می شود 
نگاه من به جامعه این است که نباید نگران موضع گیری 

جوانان بود و باید برای آنها وقت گذاشت. 

7سیاست سال پنجم
شماره   1637

شنبه 
1402 .06 .11
16    صفر     1445/    02   سپتامبر     2023

a r m a n m e l i . i r

نگــــره

دریــچه
 بهره برداری از ظرفیت 

شانگهای و بریکس 
پیگیری راهبرد تنش زدایی از روبط 
خارجی که از اسفند سال ۱۴۰۱ و در 
سه مرحله شامل، تنش زدایی از رابطه با 
عربستان، پیوستن قطعی به شانگهای و در 
نهایت پیوستن به گروه بریکس دنبال شد، 
نشانه های معناداری از تلاش ایران برای 
خروج از تحریم های تحمیل شده از سوی 
آمریکا هستند. در گام نخست، تنش زدایی 
و عربستان،  ایران  رابطه سیاسی  در 
برای  را  خاورمیانه  امنیت  تضمین 
سرمایه گذاری چین در کشور های عربی و 
ایران به ارمغان آورد. دغدغه حفظ جریان 
انرژی و تجارت در کشور های حاشیه 
بعاد امنیتی- نظامی  خلیج فارس که ا
منازعه ایران و عربستان آن را به مخاطره 
انگیزه هایی  از مهم ترین  می انداخت، 
بود که چین را برای میانجی گری میان 
ایران و عربستان مصمم کرد. گام دوم در 
پیوستن ایران به شانگهای بود. پیمانی که 
عضویت دائم ایران در آن، حاصل تلاش 
دولت های نهم، دهم، یازدهم و دوازدهم 
بود و در دولت سیزدهم به نتیجه رسید. 
ایران در شانگهای به همراه هند، چین، 
قرقیزستان، قزاقستان، پاکستان، روسیه، 
تاجیکستان و ازبکستان از اعضای اصلی 
آن هستند. این پیمان که ۴۸ معاهده 
پیوستی آن نیز به تصویب مجلس شورای 
اسلامی رسید، از آنجا اهمیت داشت 
نه تر از  که تعهداتی به مراتب سختگیرا
FATF را برای ایران به همراه داشت. 
در  نیز  حمیدابوطالبی  که  موضوعی 
ارزیابی خود به آن پرداخت و معتقد بود 
»پیمان شانگهای در همه حوزه هایش، 
تروریسم، تبادلات مالی، توافقاتی دارد که 
اگر می خواستیم عمل کنیم، اف. ای.تی. 
اف را می پذیرفتیم.« این در حالی است که 
کارشناسان اقتصادی معتقدند: »عضویت 
همکاری های  پیمان  در  ایران  دائم 
شانگهای موجب خروج خودکار ایران 
از لیست سیاه FATF نخواهد شد. اگر 
ایران عضو دائم پیمان شانگهای شود و 
بخواهد تعاملات اقتصادی استاندارد با 
سایر کشور های عضو داشته باشد، باید بر 
اساس مفاد FATF )گروه ویژه اقدام مالی( 
و AML )مبارزه با پول شویی( اقدام کند.« 
همچنین اعضای اتاق بازرگانی ایران نیز 
معتقدند »عضویت در سازمان همکاری 
شانگهای می تواند برای ما مزیت های 
خوبی داشته باشد و حتی تخفیف هایی 
را در نظر بگیرد، ولی کشور های عضو 
شانگهای به خاطر عدم عضویت ایران 
در FATF تجارت خود با ایران را کاهش 
دادند.« در همین حال، کشور های عضو 
شانگهای در شرایطی پذیرش ایران در 
این پیمان را تسهیل کردند که ایران 
توانست با اتکا به برجام، تحریم های 
سازمان ملل را لغو کند. در سال ٢۰۱۶، 
یک سال پس از امضای برجام، ولادیمیر 
پوتین، رئیس جمهور روسیه گفته بود: »ما 
معتقدیم که پس از حل مشکل هسته ای 
ایران و لغو تحریم های سازمان ملل، هیچ 
مانعی برای عضویت ایران در سازمان 
همکاری شانگهای وجود ندارد.« این 
اظهارات در حالی بیان شد که حتی پس از 
اعلام موافقت اعضای شانگهای با پیوستن 
ایران، در بیانیه پایانی خود در ازبکستان 
که با حضور ابراهیم رئیسی برگزار شد، 
خواستار اجرای کامل توافق هسته ای 
ایران )برجام( توسط تمام طرف ها شدند؛ 
و در نهایت گام سوم تنش زدایی که با 
پیوستن ایران به پیمان بریکس برداشته 
شد، ایران را در گروه کشور هایی قرار داد 
که نیمی از جمعیت جهان و ٪٢۶ قدرت 
اقتصادی جهان را در اختیار دارند و در 
سال ٢۰۱٢ ترکیب بندی اسمی تولید 
ناخالص داخلی این گروه، ۱۳٫۶ تریلیون 
دلار آمریکا است. پیوستن ایران به بریکس 
در شرایطی محقق شد که این گروه در 
براهیم  بیانیه پایانی خود که با حضور ا
رئیسی در نشست پایانی خوانده شد، بر 
»اهمیت حفظ برجام و قطعنامه٢٢۳۱« 
تاکید شده و تمامی اعضا برای اجرای 
»موثر و کامل« این دو مورد ابراز امیدواری 
کردند. پیمان های شانگهای و بریکس، 
پیمان هایی هستند که از ظرفیت بالایی 
برای رشد اقتصادی ایران برخوردارند و 
نباید این دو پیمان که حاصل تلاش بیش 
از چهار دولت بوده، به محلی برای منازعه 
و تقابل با سایر پیمان ها از جمله برجام 
تبدیل شود. چه آنکه برجام نقش برداشته 
شدن موانع تحریمی ایران در شورای 
امنیت را برعهده داشت و آخرین گره ها 
برای پیوستن ایران به بریکس و شانگهای 
را ایفا کرد، اما حالا و با برداشتن سه گام 
برای تنش زدایی از روابط خارجی، نباید 
برجام را در تقابل دو پیمان شانگهای و 
بریکس قرار داد. بلکه برجام در امتداد این 
دو پیمان، برای راهبرد رفع تحریم های 
ایران از مسیر دیپلماسی قرار دارد. 
موضوعی که توجه به آن از سوی دولت 
ند از منازعات داخلی  سیزدهم، می توا
کاسته و با پیگیری مذاکرات احیای 
برجام، ظرفیت بالقوه شانگهای و بریکس 

را به فعلیت برساند. 

آرمان ملی- احسان اسقایی: مساله مشارکت در انتخابات از دیدگاه گروه های سیاسی تمام شده است و به زعم 
برخی سطح مشارکت در انتخابات بالا نخواهد بود. آنها معتقدند شاید برخی هم نمی خواهند سطح مشارکت در 
انتخابات افزایش یابد، چراکه اگر چنین شود و مردم به انتخابات اقبال نشان دهند، آنگاه بخشی از افرادی که اکنون 
در مجلس هستند که آرای پایینی هم دارند، موفق به حضور در مجلس نخواهند شد، چراکه سبد رای این افراد کم 
است و با حضورگسترده مردم در انتخابات عملا از چرخه مجلس حذف می شوند. آن سوی ماجرا هم اصولگرایان 
عملا اصلاح طلبان و نزدیکان به دولت روحانی را به واسطه پشت کردن مردم به آنها حذف شده می پندارند و 
معتقدند اگر مردم در انتخابات شرکت بالایی داشته باشند آرای جریان اصلاحات و اعتدال بسیار کمتر از آن 
چیزی است که فکر می کنند و حتی با مشارکت بالای مردم هم نمی توان انتظار داشت جریان اصلاحات از صندوق 
با آرای بالایی خارج شود. در هر صورت به نظر وجود یک مرحله اضافه در انتخابات این دوره تحت عنوان پیش 
ثبت نام و عدم تمایل برخی فعالان سیاسی به حضور در چرخه سیاست ورزی موجب شد عملا در بعد سیاسی فعلا 
فضای انتخاباتی کم رمق را شاهد باشیم. هرچند تا زمان برگزاری انتخابات زمان زیادی باقی مانده و هر تحولی 
ممکن است در زمین بازی سیاسی در ایران شکل بگیرد. »آرمان ملی« در ارتباط با مشارکت مردم در انتخابات با 

محسن کوهکن، فعال سیاسی اصولگرا به گفت و گو پرداخته که در ادامه می خوانید. 

هیچ جریان سیاسی با انتخابات 
یا  اصولگرایان  است.  نکرده  قهر 
اصلاح طلب و میانه رو ها حزب نیستند 
و مرجعیت برای مردم ندارند که حرف 
این مراجع سیاسی برای آنها حجت 
باشد که بر اساس نظر احزاب در 
انتخابات شرکت نکنند. مردم انتقادها 
را گوش می دهند و تصمیم می گیرند و 
تصمیم آنها هم وابسته صد درصدی 
به گروه ها نیست. برخی امروز چنان 
موضع می گیرند که گویا از ابتدای امر 
کارشناس منتقد بودند و هیچ گاه در 
حکمرانی دخیل نبودند. همه سیاسیون 
در خوبی ها و بدی ها در دستگاه های 

اجرایی سهیم بودند

از ابتدای انقلاب بر مشارکت بالا در انتخابات تاکید شده است، اما در اروپا این گونه نیست. 
خانم مرکل با 38 درصد در انتخابات پیروز شد آیا در آلمان منتقدین گفتند که نظام حاکم در 
آلمان مشروعیت ندارد؟ از این رو باید این نکته را در نظر داشت و دائم اعلام نکنیم که اگر 
مشارکت در انتخابات زیر 50 درصد آمد مشروعیت مجلس زیر سوال می رود. در کدام کشور 
اینگونه است البته تمام سعی و تلاش ما باید مشارکت حداکثری در انتخابات باشد، چراکه 
مردم از مشارکت حداکثری بهره بیشتری می برند اما از سوی دیگر باید توجه داشته باشیم 
که هر زمان مشاترکت زیر 50 درصد بود در آن معناست که باید نشست و برای آینده نظام 

تصمیم گرفت برخی چنین تفکری دارند

 گروه های سیاسی 

 نقشی در افزایش مشارکت

 در انتخابات ندارند
 برخی با مشارکت کم 

به فکر چاره جویی می افتند

نباید نگران موضع گیری جوانان بود

محسن کوهکن در گفت و گو با »آرمان ملی«: 
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آ   ر   م   ا   ن  م  ل ی

اهمیت طبخ غذا با روغن های خوراکی گیاهینشانه روانشناختی از کمبود امگا ۳
اسیدهای چرب امگا ۳ برای ما ضروری هستند 
اما بدن ما نمی تواند آنها را بسازد. نتایج تحقیقات 
نشان می دهد که احساس افسردگی می تواند نشانه 
یک رژیم غذایی نامناسب باشد. غذاهای سرشار از 
اسیدهای چرب امگا ۳  شامل گردو، دانه چیا، سویا، 
دانه شاهدانه، سالمون، ماهی قزل آلا، ماهی ساردین 
و... است. در حالی که درمان استاندارد افسردگی، 
داروهای ضدافسردگی است اما بسیاری از مردم به دلیل 

ترس عوارض جانبی، مصرف آنها را قطع و درمان های 
جایگزین را آغاز می کنند. دکتر فرانسوا لسپرانس که 
اثرات امگا ۳ بر افسردگی را مورد بررسی قرار داده 
است در این مورد اظهار کرد: ارزیابی اثربخشی امگا ۳، 
به عنوان یکی از محبوب ترین رویکردهای جایگزین، 
مهم است. این مطالعه شامل ۴۳٢ فرد افسرده بود. نتایج 
نشان داد که برای افرادی که افسرده بودند، اسید چرب 

امگا ۳ در کاهش بیماری موثر بود. 

عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید 
بهشتی، بر استفاده از روغن های خوراکی گیاهی در طبخ 
غذا تاکید کرد. منصور رضایی، با اشاره به روغن های 
گیاهی نظیر سویا، آفتابگردان و جوانه گندم به عنوان 
منبع غنی ویتامین   E، گفت: در طبخ و فرآوری غذاها 
حتما از انواع روغن های خوراکی گیاهی استفاده شود. 
این دکترای تغذیه افزود: گرچه روغن ماهی، روغن 
 E زیتون و انواع مغزها به عنوان منابع خوب ویتامین

به شمار می آیند اما نباید بیش از نیاز مصرف شوند زیرا 
منجر به اضافه وزن یا چاقی می شوند. رضایی، سبزی ها 
و میوه های تازه را منبع غنی غذایی ویتامین C برشمرد 
و گفت: این ویتامین به دلیل وجود آنتی اکسیدان باعث 
افزایش مقاومت بدن نسبت به عفونت ها می شود. وی 
ادامه داد: مهم ترین منابع ویتامین C : مرکبات، فلفل 
سبز، کلم بروکلی، گل کلم، کلم برگ، گوجه فرنگی 

و... هستند.

 علل افتادگی پلک چشم
اگر دنبال راهکاری برای پیشگیری از افتادگی پلک یا 
علل آن هستید در ادامه به طور کامل به سوالات شما جواب 

داده  شده است.
    کهولت سن

عضله »بالابر« پلک شما را بالا نگه می دارد. پوست و بافت 
اطراف آن با افزایش سن کشیده و ضعیف تر می شود و ممکن 
است به مرور زمان باعث افتادگی پلک های شما شود. ممکن 
است نیازی به درمان نداشته باشید. اما اگر به خوبی نمی بینید یا 
از ظاهر آن خوشتان نمی آید، می توانید برای بالابردن پلک خود 

جراحی پلک انجام دهید. 
    آسیب چشم

ممکن است شما به طور تصادفی به عضله بالابر خود 
آسیب بزنید یا آن را ضعیف کنید. اگر کسی یا چیزی به چشم 
شما برخورد کند ممکن است این عارضه اتفاق بیفتد. استفاده 
از لنزهای تماسی برای چندین سال یا مالش زیاد چشم نیز 
می تواند باعث آن شود. اگر افتادگی به خودی خود بهتر نشد، 

به پزشک خود اطلاع دهید. 
    جراحی چشم

چشم شما ممکن است پس از جراحی آب مروارید، گلوکوم 
یا لیزیک افتادگی پیدا کند. پزشکان مطمئن نیستند که چرا 
این اتفاق می افتد. برخی فکر می کنند ابزاری که در حین 
جراحی پلک شما را عقب نگه می دارد ممکن است عضلات 
چشم شما را کشیده یا آسیب برساند. جراحی می تواند باعث 
تورم پلک شما شود. اگر بعد از ۶ ماه بهتر نشد، با پزشک خود 

صحبت کنید.
    مشکل مادرزادی

برخی از نوزادان با یک یا دو پلک افتاده به دنیا می آیند. 
این عارضه زمانی اتفاق می افتد که ماهیچه  نگهدارنده پلک به 
درستی شکل نگیرد. کودکان مبتلا به پتوز ممکن است دید 
کمتری در قسمت بالای چشم خود داشته باشند. گاهی ممکن 
است سر خود را به عقب خم کنند تا بهتر ببینند. و گاهی نیز به 
آمبلیوپی یا تنبلی چشم مبتلا می شوند. در این حالت امکان 

دارد پزشک شما جراحی را برای بالا بردن پلک پیشنهاد دهد.
    سندرم هورنر

سندروم هورنر زمانی است که آسیب به مسیرهای عصبی 
خاصی باعث افتادگی پلک شما می شود. چشم آسیب دیده 
ممکن است مردمک کوچک تری داشته باشد و بخشی از صورت 
شما عرق نکند. برخی از افراد با سندرم هورنر متولد می شوند. 
اما تومورهای غیرسرطانی )خوش خیم( یا سرطانی، مانند 
تومورهای مغز، سر یا ریه ها نیز می توانند به این اعصاب آسیب 
بزنند. پزشک شما بیماری هایی را بررسی می کند که جریان 

خون را در سر و گردن شما محدود می کند.
    سردردهای جدی

اگر میگرن یا مشکلی در عصب سه قلو دارید، ممکن است 
علائم سندرم هورنر را داشته باشید. این عصب عصبی است که 
از صورت و فک شما عبور می کند. با برطرف شدن سردرد، چشم 
شما احتمالا به حالت عادی باز می گردد. اما گاهی اوقات ممکن 
است در بین حملات فروکش کند. با پزشک خود در مورد 
داروها یا سایر روش های درمانی برای مدیریت علت سردرد 

خود صحبت کنید.
    تومور پلک

پزشک شما ممکن است تورمور پلک را پتوز مکانیکی 
بنامد؛ یعنی وجود چیزی که پلک شما را سنگین می کند. اگر 
یک اختلال ژنتیکی به نام نوروفیبروماتوز داشته باشید، ممکن 
است تومور روی پلک شما رشد کند. این معمولا سرطانی 
نیست، اما ممکن است برای خلاص شدن از شر آن به جراحی 

یا پرتو درمانی نیاز داشته باشید. 
    عفونت چشم

چشم صورتی )ورم ملتحمه( یا گل مژه می تواند چشم شما 
را متورم کند. احتمالا با بهبودی پلک شما به حالت عادی باز 
می گردد. ممکن است ۱ تا ٢ هفته یا بیشتر طول بکشد. خودتان 
باید به خودی خود بهتر شوید. اگر چشم شما متورم شده است 
یا درد، چرک یا تب دارید، با پزشک خود مشورت کنید. ممکن 
است برای تخلیه مایعات به آنتی بیوتیک یا جراحی نیاز داشته 
باشید. در این بین، اشک مصنوعی یا کمپرس گرم یا خنک 

ممکن است به احساس بهتر چشم شما کمک کند.
    سکته

اگر رگ خونی پاره شده یا توسط لخته مسدود شود، مغز 
شما نمی تواند اکسیژن و مواد مغذی کافی دریافت کند. این 
عارضه باعث سکته و افتادگی یک طرف صورت شما از جمله 
پلک ها می شود. در عرض ۳ ساعت پس از اولین علائم کمک 
بگیرید. مراقب بی حسی یا ضعف حتی مشکل در صحبت کردن، 
دیدن یا راه رفتن باشید. برای کاهش احتمال سکته، ورزش 
کنید و خوب غذا بخورید. برای مدیریت دیابت، کلسترول و 
فشارخون با یک پزشک کار کنید. و اگر سیگار می کشید، آن 

را ترک کنید.
    مشکلات عضلانی

افتادگی پلک می تواند نشانه ای از دیستروفی عضلانی 
چشمی باشد. این یک بیماری عضلانی در چشم و گلوی شما 
است. شما با آن متولد شده اید، اما علائم ممکن است تا بعد از 
۴۰ سالگی ظاهر نشود. هر دو پلک ممکن است افتادگی داشته 
باشند. ممکن است نتوانید به خوبی ببینید و مشکلات زبان و 
گلو ممکن است غذا خوردن را سخت کند. جراحی می تواند به 

رفع پتوز شما کمک کند. 
    دیابت

با گذشت زمان، قندخون بالا می تواند به عروق خونی و 
اعصاب داخل و اطراف چشم آسیب برساند. ممکن است همراه 
با دوبینی دچار افتادگی پلک شوید. این عارضه می تواند با فلج 
عصب سوم دیابتی اتفاق بیفتد. ممکن است پزشک جراحی را 

پیشنهاد کند.
    میتوکندری

بیماری های ژنتیکی می تواند کار میتوکندری را سخت 
کند. این همان چیزی است که به اکثر سلول های بدن شما 
نیرو می دهد. چشم ها و پلک های شما ممکن است ضعیف 
شوند. حتی شاید باعث مشکلات خفیف بینایی در بزرگسالان 
شود. کودکان مبتلا به مشکلات میتوکندری باید اغلب معاینه 
چشم انجام دهند. پزشک ممکن است مکمل های غذایی 
مانند کراتین، کارنیتین یا کوآنزیم Q۱۰ را برای کمک به 
میتوکندری به شما بدهد. تحقیقات بیشتری برای دانستن 

اینکه این مکمل ها چقدر خوب کار می کنند مورد نیاز است.

 عمــود ی  افقــی

مصرف مواد غذایی با میزان جیوه بیشتر 
از حد استاندارد در زنان باردار برای رشد 
جنین، خطرناک است. میزان تجمیع جیوه 
در برخی ماهی ها به ویژه از نوع شکارچی 
مانند کوسه و اره ماهی، بالاست، تحقیقات 
مختلف نشان می دهد که در بین ماهی های 
دریاهای ایران این موضوع در ماهی شوریده 
بیشتر نمود دارد. مسائلی مانند آلودگی های 
صنعتی و زیست محیطی در بالارفتن تجمیع 
عناصر سنگین مانند جیوه در آبزیان تاثیر 
دارد. ماهی، منبع پروتئین، ویتامین و امگا ۳ 
است که مصرف آن ٢ بار در هر هفته و هر بار 
۱٢۰ تا ۱۳۰ گرم توصیه می شود. ماهی های 
آب های آزاد، سردابی و پر چرب از جمله 
قزل آلا، ساردین، شاه ماهی و سالمون دارای 
اسید چرب )امگا ۳( بیشتری هستند، بیشتر 
ماهی هایی که به اسم سالمون در کشورمان 
عرضه می شود، واقعی نبوده و شبیه آن هستند. 
مواد غذایی گیاهی مانند روغن کانولا، کلزا، 
سویا و گردو نیز امگا ۳ دارند، اما مساله مهم 
این است که امگای ۳ موجود در آنها باید 
در بدن انسان به ٢ نوع ضروری از )امگا۳(   
EPA و DHA  تبدیل شوند که ویژگی 
مثبت بیولوژیکی )زیستی( را نشان دهند. ٢ 
نوع امگا ۳ فقط در ماهی وجود دارد، ضریب 
تبدیل اسید چرب گیاهی در بدن به ٢ نوع 
ضروری مذکور کمتر از ۱۰ درصد است که این 
موضوع اهمیت مصرف ماهی را به عنوان منبع 
سرشار و مطمئنی از امگا ۳ نشان می دهد. 
توان تبدیل اسید چرب امگا ۳ گیاهی به ٢ نوع 
ضروری مذکور در زنان بیشتر از مردان است. 
بهترین روش طبخ ماهی کباب کردن، بخارپز 
و گریل کردن آن است سرخ کردن ماهی به 
 لیل اکسید شدن اسیدچرب امگا ۳ آن توصیه 

نمی شود.

ایجاد  موجب  ویتامین ها  کمبود 
اختلالات روانی و تضعیف سیستم عصبی 
می شوند. تقریبا یک پنجم از جوانان در 
و  ویتامین هستند  جهان دچار کمبود 
بسیاری از افراد در دنیا احساس اضطراب 
و افسردگی و دیگر مشکلات ذهنی را دارند. 
»زینک« سلامت عملکرد مغز را تقویت 
می کند همچنین می تواند سیستم عصبی 
مرکزی و جانبی را فعال کند و نقش مهمی 
را در پروسه تعادلی هورمون ها ایفا می کند. 
کمبود زینک باعث افسردگی، اضطراب 
و اختلالات غذا خوردن و اسکیزوفرنی 
می شود. توصیه می شود زینک را را در برنامه 

غذایی خود بگنجانید.

رضا امانی 
عضو هیات علمی دانشکده 

تغذیه  اینفوگرافیک : آرمان ملی 

 ۱- آلبومی از علیرضا افتخاری- از شــهرهای البرز 
٢- نام مــادر امام مهدی)عج(- بخت واقبــال- رمانی از 
منیرو روانی پور ۳- مفتش- از پادشــاهان اشــکانی- از 
وسایل آرایشــی  زنان ۴- امیدواری- ســبزی پلویی- 
مادرعرب- رکن اصلی نماز ۵- از ماه های زمستان- مقابلِ 
بیگانه- در آن هنگام ۶- رشته پهن- مرحبا- واحدپول 
ژاپن ٧- بیزاری- واحد پردازش مرکــزی در رایانه- به 
دریا می ریزد ۸- اصل ونژاد- شــکلک- دایره مانند ۹- 
کمیــاب- آن را در قنادی بیابید- اندام تنفســی ماهی 
۱۰- گذشتن بر چیزی- نام سوریه قدیم- فیلمی از یدا... 
صمدی ۱۱- کافروملحد- بهشت- نت چهارم موسیقی 
۱٢- سپس- هزارکیلوگرم- عهده دار کاری شدن- جرقه 
آتش ۱۳- صورت خود را در آن می بینیم- بانگ کبوتر- 
مردودشده ۱۴- معادل فارســی تکنولوژیست- تخته 

نوشتاری- نان  آبگوشتی ۱۵- یک دفعه- شلاق
 

۱- ابزارمکانیکــی- از صنایع دســتی ٢- پرحرفی- محبوب ودلبر- معمولا ســواد نمی آورد 
۳- بخش ها- تأثیرذهنی- رسوا وبی آبرو ۴- درخت تســبیح- بیماری جذام- از ضمایر انگلیسی- 
خورشــید عالمتاب ۵- پایتخت فیجی- دلیری- عریان ۶- از اعضای تنفسی- نشانی- معده ٧- از 
غذاهای تبریز- دوســتان- شکم پرســت ۸- آلوی کوهی- به روز کردن برنامه های رایانه- توانایی 
۹- پسوندشباهت- زمان ها- آنچه باعث خیر و صلاح است ۱۰- برحسب تصادف- ترکیب ید و عنصر 
دیگر در آن- از نشانه های جمع  فارسی ۱۱- تنها- نوعی کُلت- تابناک و نوردهنده ۱٢- نزد ایرانیان 
است و بس- اســب آذری- خوردنی بیمار- جوانمرد ۱۳- چهره خود را در آن می بینیم- پول رایج 
روسیه- کنکاش ۱۴- نوعی ژانر فیلم- هجوم و حمله- وزیر شطرنج ۱۵- خوشبخت و سعادتمند- 

فیلمی از حمید زرگرنژاد

 زنجبیل ادویه ای 

با خواص کم نظیر

کاهش کلسترول
ممکن  زنجبیل  روزانه  مصرف 
است به شما در مبارزه با سطوح 
کلسترول بد یا LDL کمک کند. 
داده های یک مطالعه اخیر نشان 
داد که مصرف پنج گرم زنجبیل 
در روز به مدت سه ماه، کلسترول 
LDL  افراد را به طور متوسط 

کاهش داده است.

کاهش تهوع
معده  درد  کاهش  به  زنجبیل 
بارداری  دوران  در  به خصوص 
کمک می کند. همچنین زنجبیل 
در از بین بردن گاز انباشته شده در 
روده ها نقش مفید دارد. این ماده 
غذایی در رفع دریازدگی یا حالت 
تهوع ناشی از شیمی درمانی نیز 

تاثیرگذار است.

تسکین سوءهاضمه
مزمن دست  با سوءهاضمه  اگر 
زنجبیل  می کنید،  نرم  پنجه  و 
می تواند تا حدودی این عارضه را 

تسکین دهد.

کمک به سلامت دهان
زنجبیل  ضدباکتریایی  قدرت 
نیز  را  شما  لبخند  است  ممکن 
درخشان کند. برخی از ترکیبات 
فعال موجود در زنجبیل از رشد 
باکتری های دهان هم جلوگیری 
همان  باکتری ها  این  می کنند. 
باکتری هایی هستند که می توانند 
باعث بیماری »پیوره«، یک عفونت 

جدی لثه شوند.

کاهش قندخون
زنجبیل ممکن است به بدن شما 
در استفاده بهتر از انسولین کمک 
کند. با این حال، مطالعات بزرگتری 
مورد نیاز است تا ببینیم آیا زنجبیل 
می تواند به بهبود سطح قندخون 

در بدن کمک کند یا خیر.

کاهش علائم آرتریت
زنجبیل خاصیت ضدالتهابی دارد 
و برای تسکین علائم »روماتیسم 
مفصلی« و »آرتروز« مفید است. 
مصرف خوراکی زنجبیل یا استعمال 
نقاط ملتهب و  موضعیِ آن روی 
دردناک بدن ممکن است درد و تورم 

را تسکین دهد.

 تسکین درد عضلانی
هرچند زنجبیل، درد عضلانی را 
سریعا از بین نمی برد اما ممکن 
است به مرور زمان درد را تسکین 
دهد. در برخی از مطالعات، افرادی 
که درد عضلانی ناشی از ورزش 
داشتند و زنجبیل مصرف کردند، 

روز بعد درد کمتری داشتند.

مبارزه با میکروب ها
برخی از ترکیبات شیمیایی موجود 
در زنجبیلِ تازه به بدن شما در دفع 
میکروب ها کمک می کند. آنها به ویژه 
در متوقف کردن رشد باکتری هایی 
مانند »اشریشیا کلی« و »شیگلا« 
همچنین  و  می کنند  عمل  خوب 
مانند  ویروس هایی  است  ممکن 
»ویروس سین سیشیال« تنفسی  

)RSV( را نیز از شما دور نگه دارند.

زنجبیل که گیاهی زردرنگ و دارای طبع گرم است، یکی از 
مواد خوراکی پرمصرف در رژیم غذایی مردم دنیا محسوب 
می شود و از ریشه  آن به  صورت خشک شده یا به  صورت پودر 
به  عنوان ادویه ای مفید در غذاهای مختلف و برخی نوشیدنی ها 

و دمنوش ها استفاده می شود. 



 

مشکل بیکاری جوانان شهر فارس 
محمدحسن قوامی )دبیر خانه کارگر لارستان( در تماس 
با ایلنا، در ارتباط با اشتغال جوانان بیکار شهر »بیرم« واقع در 
شهرستان لارستان گفت: شهر بیرم در جنوب استان فارس و 
از توابع شهرستان لارستان است و سال هاست موضوع اشتغال 
جوانان بیکار و بومی این شهر را از مسئولان پیگیری می کنیم اما 
تا امروز بی ثمر بوده است.  او با بیان اینکه غالب جوانان بومی شهر 
»بیرم« به دنبال شغل می گردند، گفت: پیش از این ۹۰ درصد از 
جوانان بومی شهر بیرم برای کار به کشورهای عربی حاشیه خلیج 
فارس همانند قطر، دبی و عمان مهاجرت می کردند اما از آنجا 
که طی سال هایی ورود کارگران غیر مجاز به این کشورها ممنوع 
شده و همه کارگران ازجمله کارگران مهاجر شهر بیرم به کشور 
بازگردانده شدند، این افراد به دلیل فراهم نبودن فرصت های 
شغلی تاکنون نتوانسته اند برای خود شغلی فراهم کنند.  به گفته 
او؛ ساکنان قدیمی شهر بیرم و اطراف آن بیشتر کارگر و کشاورز 
هستند که آنهم به دلیل کسادی بازار ساخت و ساز در بخش 
ساختمان و خشکسالی های چند سال اخیر در بخش کشاورزی 
معیشت آن ها تامین نمی شود.  قوامی گفت: صرفا سیاست دولت 
برای اشتغال زایی شناسایی و ایجاد فرصت های شغلی در بخش 
معدن و صنعت است به همین دلیل دولت طی چند سال گذشته 
اقدام به شناسایی ٧۰ درصد از معادن منطقه )شامل معادن 
طلا، مس، نقره وآهن( کرده اما هنوز هیچ کار اجرایی صورت 
نگرفته است.  این فعال کارگری با بیان اینکه جوانان بیرمی و 
شهرستان لارستان نباید برای کار در شهرها و استان های دیگر 
سرگردان باشند آنهم وقتی زمینه فرصت های شغلی در منطقه 
وجود دارد، گفت: از مسئولان درخواست داریم مشکل اشتغال 
جوانان شهر بیرم و شهرستان لارستان را مرتفع کنند. ما منتظر 

و امیدوار هستیم. 

 ۳00 هزار هکتار اراضی گلستان 
بیابان می شود

در روزهای اخیر شاهد گرد و غبار شدید در استان گلستان 
بودیم که البته کارشناسان معتقدند منشا این گرد و غبار کشور 
ترکمنستان بوده است. در هفته گذشته و بعد از ورود توده 
عظیم گرد و غبار به استان به ویژه غرب و مرکز استان دید به 
کمتر از ۳۰۰ متر رسیده بود و مراجعات مردم به مراکز درمانی 
به طور قابل ملاحظه ای افزایش پیدا کرد.  حمید سلامتی، 
مدیرکل منابع طبیعی استان گلستان گفته: در حال حاضر 
۳۰۰ هزار هکتار از اراضی و مراتع گلستان در معرض بیابانی 
شدن است و با افزایش بیابان زایی شاهد پیامد ریزگرد و گرد و 
غبار خواهیم بود که بر سلامت مردم نیز تأثیر خواهد گذاشت.  
مدیرکل منابع طبیعی استان افزود: در سفر اول رئیس 
جمهوری به استان ۱۱۵ میلیارد تومان برای بیابان زدایی به 
گلستان مصوب شد ولی تاکنون ٢۰ درصد آن تخصیص داده 
شده است. امروزه موضوع گسترش بیابان و گرد وغبار یکی 
از مهم ترین مسائل اقتصادی - اجتماعی و فرهنگی است. او 
خاطرنشان کرد: برنامه ریزی کردیم که در سفر دوم ریاست 
جمهوری به استان بتوانیم ۳۰۰ میلیارد تومان برای مقابله با 
بیابان زایی مصوب کنیم. باید سرعت اصلاح و احیای مراتع در 

گلستان افزایش پیدا کند وگرنه اوضاع بدتر خواهد شد. 

دریاچه نمک نه دریاچه ارومیه

عیسی کلانتری، رئیس سابق سازمان محیط زیست، در 
مصاحبه ای با اشاره به مصائب دریاچه ارومیه، گفته: اسمش 
شده دریاچه نمک نه دریاچه ارومیه! او توضیح داده که به 
آقای مخبر پیغام داده این مدیریت، دریاچه را خشک می کند 
و میلیون ها نفر آواره می شوند. کلانتری می گوید: در دریاچه 
دیگر آبی به آن صورت وجود ندارد، تا جایی که من اطلاع 
دارم، غلظت نمک در آن قسمتی هم که آب هست، به بالای ۵۰ 
درصد رسیده است. کلا کمتر از ٧۰۰ تا ٧۵۰ میلیون مترمکعب 
آب باقیمانده که آن هم آبی محسوب نمی شود و آب و نمک 
کامل است. تا آخر شهریور هم همین میزان تبخیر می شود 
و آبی نمی ماند، درواقع چیزی که می ماند اسمش می شود 
دریاچه سابق ارومیه.  او پیش از این در گفت وگویی مفصل با 
خبرآنلاین، گفته بود: »دریاچه خشک شود، گرد و غبار نمکی 
آن تا ۴۰۰ کیلومتر خواهد رفت، اگر دریاچه خشک شود به 
مرور مردم باید تبریز را تخلیه کنند، چراکه بیش از ۱۰ سال 
نمی توانند غبار نمکی را تحمل کنند، جابه جایی شهر تبریز 
شاید ۵۰۰ میلیارد دلار پول بخواهد.« حالا وقتی از حال دریاچه 

ارومیه از او می پرسم، می گوید: »دریاچه سابق ارومیه«. 

آموزش ابتدایی
اینجانب یک آموزگار بازنشسته مقطع ابتدایی هستم، 
معتقدم که آموزش این مقطع تحصیلی بسیار حائز اهمیت 
است و افراد باسواد و با تدبیر باید به آموزش فرزندانمان 
بپردازند و گزینش حساب شده ای باید وجود داشته باشد تا 

پایه گذاری آموزش فرزندانمان قوی باشد. 
کمالی از تهران 

سیگار
بعضی از رانندگان تاکسی بدون رعایت حال مسافرین 
اقدام به روشن کردن سیگار در طول مسیر می کنند و باعث 
ناراحتی مسافران می شوند. از مدیرعامل محترم تاکسیرانی 

تقاضا دارم برای این رانندگان جریمه ای در نظر بگیرند. 
یک شهروند از تهران 
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استان ها

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

 انتشار تصاویر اشخاص
 هنگام بازداشت

میزان نوشت: اخیرا تصاویری از لحظه 
بازداشت برخی از متهمان در رسانه ها و 
فضای مجازی منتشر شده که با هماهنگی 
قضائی نبوده است. طبق اعلام مرکز رسانه 
قوه قضائیه، طی هفته های گذشته تصاویری 
از لحظه بازداشت برخی متهمان)مهدی 
یراحی( در بعضی رسانه ها و فضای مجازی 
منتشر شده که انتشار آن ها عمدتا بدون 
هماهنگی قضائی صورت گرفته است. گفتنی 
است؛ انجام هرگونه مصاحبه و اطلاع رسانی 
درباره پرونده های قضائی و اتهامات متهمان 
و نحوه دستگیری آنان قبل از هماهنگی با 

مقامات قضائی ممنوع است. 

تحویل اجساد زائران ایرانی 
مدیرکل پزشکی قانوی لرستان گفت: 
اجساد زائران حادثه جسان - حولی عراق 
که روز هفتم شهریور ماه دچار حادثه 
شدند، تحویل بازماندگان آنها در لرستان 
شد. محمدرضا فارسی نژاد بیان کرد: هفتم 
شهریور ماه متاسفانه یک دستگاه ون حامل 
زائران ایرانی در کشور عراق دچار حادثه شد 
که از بین مسافران این خودرو هفت جسد 
کاملا سوخته بودند.  او اظهار کرد: به منظور 
بررسی و تشخیص هویت این افراد بلافاصله 
پزشکی قانونی ایلام، کرمانشاه و لرستان به 
عنوان استان های معین وارد عمل شدند 
و تیم بحران استان ایلام اجساد را مورد 
معاینه قرار داد که نمونه برداری های هویتی، 
دی ان ای و آزمایش های ژنتیکی از این 
اجساد تکمیل و با توجه به عدم وجود بانک 
هویت ژنتیکی در استان، نمونه های گرفته 

شده به استان کرمانشاه ارسال شد. 

واژگونی اتوبوس گردشگران 
در کرج

مدیر بحران فرمانداری کرج گفت: بامداد 
دیروز واژگونی اتوبوس در اتوبان کرج - 
قزوین در محدوده ترمینال شهید کلانتری 
٢ فوتی و ٢۹ مصدوم برجای گذاشت. کورش 
جعفری افزود: این اتوبوس پس از برخورد 
با نیوجرسی های محدوده ترمینال شهید 
کلانتری و افتادن روی خودروی٢۰٧ حادثه 
آفرین شد. این حادثه ٢ فوتی و ٢۹ مصدوم 
برجای گذاشت.  او بیان کرد: مصدومان به 
بیمارستان شهید مدنی کرج انتقال داده 
شده اند. جعفری یادآورشد: این حادثه حدود 
ساعت ٢ و نیم بامداد رخ داده و اتوبوس 
مربوط به گروه گردشگری بوده که پس از 
مسافر گیری از تهران و کرج به سمت قزوین 

در حرکت بوده است. 

چند میلیون زائر؟
رئیس پلیس گذرنامه فراجا گفت: از 
چهارشنبه هشتم شهریور ماه موج بازگشت 
زائران اربعین حسینی به داخل کشور آغاز 
شده است. سردار علی ذوالقدر با تأکید بر 
اینکه در ارتباط با صدور گذرنامه با عقب 
ماندگی مواجه نیستیم و کار به روز به جلو 
می رود، تصریح کرد: تقریباً اداره گذرنامه  
خلوت شده است. او که در یک برنامه 
رادیویی سخن می گفت، در بخشی دیگر 
از صحبت های خود گفت: از اول ماه صفر 
تاکنون بیش از دو میلیون و ششصد هزار نفر 
زائر از مرزهای کشور خارج شده اند و ٧۰۰ 
هزار نفر نیز به داخل کشور بازگشته اند و ما 
از چهارشنبه هشتم شهریور ماه شاهد آغاز 
موج بازگشت زائران به داخل کشور هستیم. 
رئیس پلیس گذرنامه فراجا با بیان اینکه 
بیش ترین تردد زائران به ترتیب از مرزهای 
مهران، شلمچه، خسروی و چذابه صورت 
گرفته است، خاطرنشان کرد: ۴ درصد از 
سفر به عتبات عالیات در این ایام از طریق 

مرز هوایی انجام شده است. 

پرونده دافی به قوه قضائیه 
ارجاع داده شد

 وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی پرونده 
شرکت تبلیغاتی دافی که مرتکب تخلف شده 
است را به دادگاه ارجاع داد. به گزارش مرکز 
روابط عمومی و اطلاع رسانی، وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی به عنوان متولی امر فرهنگ 
و محل صدور مجوز مطابق قانون تبلیغات 
پرونده شرکت دافی که بدون اخذ مجوز لازم 
و با یک آهنگ مبتذل محصولات خود را 

تبلیغ کرده بود را به قوه قضائیه ارجاع داد. 

گرایش به رشته زیبایی 
خطرناک تر از مهاجرت

منصور جعفری نمین، رئیس شورای 
عالی نظام پزشکی در نخستین گردهمایی 
بزرگ متخصصین زنان و زایمان استان 
گیلان، با اشاره به اینکه گرایش پزشکان به 
رشته زیبایی خیلی خطرناک تر از مهاجرت 
پزشکان به کشورهای دیگر است، اظهار کرد: 
جراحی زیبایی با بسامد بسیار وسیعی که 
در جامعه ایرانی پیدا کرده، تبعات متعددی 
داشته و دارد که شاید مهم ترین چالش 
آن، خالی شدن سایر ظرفیت های خدمات 

درمانی باشد. 

»آرمان ملی« اظهارات وزیر آموزش و پرورش درباره عادی بودن هزینه مدارس را  بررسی کرده؛ 

مدارسی به مثابه ماشین مدل بالا

آرمان ملی: پنجشنبه ۹ شهریور ویدئویی 
از رضا مرادصحرایی، وزیر آموزش و پرورش 
در شبکه های اجتماعی منتشر شد که درباره 
شهریه بالای مدارس غیرانتفاعی اینطور 
اظهار نظر می کرد: شما برای ماشین مدل 
بالا هم باید پول بیشتری بدهید! او گفت 
که »هزینه های بالای مدارس غیرانتفاعی 

عادی است.«
سوال مربوط به شهریه بالای مدارس 
غیرانتفاعی را المیرا شریفی مقدم، مجری 
صداوسیما در یک گفت وگوی خبری از وزیر 
پرسید بی آنکه به مرادصحرایی یادآوری 
کند که بنا به گفته های پیشین او و آنچه 
از فحوای کلامش برمی آمد، مدارس با هم 
تفاوتی ندارند و او به مسئولان هم توصیه 
کرده بود که فرزندان خود را در مدارس 
دولتی ثبت نام کنند. حالا و با این گفته وزیر 
آموزش و پرورش، حرف های گذشته نقض 
می شوند چرا که بنا به گفته مرادصحرایی، 
مدارس غیرانتفاعی مثل اتومبیل های بالایی 
هستند که قطعا باید برای داشتن آن ها پول 
بیشتری را هزینه کرد. اما چه کسی می تواند 
پول بیشتری را هزینه کند؟ متمول ها و افراد 
خاصی که قطعا به توصیه آقای وزیر گوش 
نداده و فرزندان خود را در مدارس دولتی 
ثبت نام نخواهند کرد؛ مدارسی که شبیه 

ماشین هایی با مدل های نازل هستند...
بد نیست به یک گوشه دیگر از صحبت های 
وزیر آموزش و پرورش هم اشاره کنیم و 
آن بحث عادی بودن هزینه های بالای 

مدارس غیر انتفاعی است؛ او با این گفته 
خود ناخواسته بر بالا بودن قیمت ها و عادی 
بودن آن برای مسئولان در همه زمینه ها 
از مدارس غیرانتفاعی تا خرید اتومبیل، 
صحه گذاشته. و البته این جمله او که »شاید 
خانواده دنبال چیز دیگری است، ما که نباید 
پولش را بدهیم!« که خود نمود بارز درگیر 
کردن خانواده ها و شهروندان ایرانی و قرار 
دادن آن ها در موقعیتی است که به ناچار تن 
به گرانی ها بدهند با این پاورقی که امکانات 
مدارس غیرانتفاعی با دولتی ها قابل قیاس 

نیستند. 
   درد بی مدرسه گی

اما از پاسخ وزیر آموزش و پرورش به شهریه 
مدارس که رسانه ها آن را عجیب خوانده اند 
اگر بگذریم بدنیست به این صحبت های 
همان روز آقای مرادصحرایی هم اشاره ای 
افتتاح  حاشیه  در  روز  همان  که  کنیم 
هنرستان شبانه روزی کشاورزی ۱٢ کلاسه 
شهرستان زابل، گفته که »اول مهر هیچ 
کلاس درسی نباید بدون معلم باشد.« به نظر 
افتتاح یک مدرسه در زابل اتفاق بسیار مهمی 
بوده که شخص وزیر خود برای افتتاح به آنجا 
رفته. این توضیح را هم بخوانید که وزیر گفته 
اول مهر هیچ مدسه ای نباید بی معلم باشد و 
این در حالی است که قطعا اول مهر، تعداد 
بسیاری از دانش آموزان در مدارسی مثل 
همان زابل و سیستان و بلوچستان و خیلی 

جاهای دیگر، بی مدرسه خواهند بود. 
آقای مرادصحرایی در همان افتتاحیه ای 

که به آن اشاره کردیم، گفته: در سال 
تحصیلی آینده، اولویت مهم وزارت آموزش 
و پرورش تلاش برای تأمین نیروی انسانی 
است. او توضیح داده که »از آغاز دولت 
سیزدهم در حوزه ساخت و ساز فضاهای 
آموزشی، ٢۸ هزار کلاس درس با اعتباری 
بالغ بر ۳۵ هزار میلیارد تومان در سراسر 
کشور احداث شد و امروز شاهد شتاب مدرسه 
سازی در جای جای ایران اسلامی به ویژه در 
استان سیستان و بلوچستان هستیم.« او 
همچنین افزوده که »سیستان و بلوچستان 
در شاخص های مختلف حوزه تعلیم و تربیت 
مورد توجه مسئولان ستادی است؛ به طوری 
که در تخصیص ردیف ها و اعتبارات مختلف 

جایگاه ویژه ای دارد.«
مرادصحرایی از افقی رو به آینده خبر داده 
که با ساخت بیش از ۸۵۰ کلاس درس در 
نیمه اول سال جاری در استان زابل، شکل 
گرفته. این وزیر گفته »در سال تحصیلی 
آینده اولویت مهم وزارت آموزش و پرورش 
تلاش برای تأمین نیروی انسانی و اینکه 
کلاسی بدون معلم نماند، خواهد بود؛ از 
همین روی برنامه ریزی کرده ایم تا موضوع 
تقویت و توسعه دانشگاه فرهنگیان در مناطق 
مختلف سیستان و بلوچستان و افزایش 
ظرفیت آن در سال های آینده محقق شود.«

   همه باید گزینش شوند 
اما بحث نیروی انسانی که مطرح می شود، 
بد نیست به این خبر نسبتا مهم در حوزه 
آموزش و پرورش که در خصوص گزینش 

نیروی انسانی این وزارتخانه است هم 
صحبت کنیم؛ ایرنا از زبان رئیس هسته 
گزینش وزارت آموزش و پرورش نوشته 
است که تمامی افراد مشغول به کار در این 
وزارتخانه حتی مدارس غیردولتی باید از 
مرحله گزینش عبور کنند و ادامه داده: به 
دلیل حساسیت بالای شغل معلمی گزینش 
در محورهای اخلاقی، اعتقادی و سیاسی 
اعلام نظر می کند و گزینش علمی این افراد 

قبل از این مرحله اتفاق می افتد. 
حسین داود الموسوی که روز پنجشنبه 
در دومین روز از همایش آموزشی و توجیهی 
روسای ادارات مدارس و مراکز غیردولتی 
و توسعه مشارکت های مردمی در اردوگاه 
شهید باهنر تهران حاضر بود، گفته است که 
برای تربیت و پرورش دانش آموزان متعهد 
و متدین باید در جذب نیروی انسانی دقت 
بیشتری کرد. او با اشاره به اینکه آموزش 
و پرورش مجموعه ای است که بیش از ۵۰ 
میلیون مخاطب دارد، افزوده: از این مجموعه 
بزرگ باید در جهت هم افزایی و پیشبرد 

اهداف نظام تعلیم و تربیت بهره جست. 
الموسوی توضیح داده که هسته گزینش 
برای جلب رضایت مردم سعی دارد نیروهای 
انسانی را که یکی از مهم ترین ارکان وزارت 
آموزش و پرورش هستند، به بهترین شکل 
انتخاب و وارد مجموعه کند. رئیس هسته 
گزینش وزارت آموزش و پرورش بر عدم به 
کارگیری نیروهای بدون گزینش در مدارس 

غیردولتی تاکید کرده. 

مرادصحرایی پیش تر به مسئولان توصیه کرده بود که فرزندان خود را در مدارس دولتی ثبت نام کنند 

 در اتفاقی دیگر از پله برقی های تهران، این بار دست یک کودک دیگر 
در پله برقی مترو ارم سبز گیر کرد

آرمان ملی: اخیرا پله برقی های تهران به سوژه ای ثابت 
برای بروز حوادث در تهران، پایتخت شلوغ کشور که همه 
امکانات به لحاظ زیست مردمی در آن تجمیع شده، بدل 
شده اند. امکانات اولیه ای که حداقل کاری که مدیران شهری 
می توانند انجام دهند، ایجاد ایمنی لازم جهت تردد عادی 
شهروندانی ست که استفاده از مترو یا بالا و پایین رفتن از پله ها 
برای عبور از پل های هوایی بخشی از کار یومیه آن ها محسوب 
می شود.  با جدیدترین اخبار مربوط به حوادث در خصوص پله 
برقی ها شروع می کنیم؛ اینکه روز پنجشنبه ساعت ٢۱:۱۳ 
دقیقه، دست راست یک کودک دیگر؛ پسربچه ۹ ساله  در 
شانه پله برقی محدوده ارم سبز، گیر کرد. خوشبختانه این 
بار دست کودک مثل دفعه پیش، قطع نشد و به گفته شرکت 
بهره برداری متروی تهران و حومه و آنچه در توضیحات این 
شرکت آمده، در این حادثه آسیب جدی به کودک وارد نشد 
و او توسط اورژانس به بیمارستان منتقل شد. مدیرعامل و 
مدیران خط ۴ مترو هم گفتند که برای پیگیری روند درمان 
مصدوم در بیمارستان حاضر شده اند. سایت شهر، هم نوشت 
که ضمن آرزوی بهبودی کامل برای این کودک، امیدوار 
هستند دیگر شاهد چنین حوادثی نباشند.  به نظر اگر هم 
حوادث پیش آمده برای شهروندانی که از پله برقی های 
شهر استفاده می کنند به دلیل ناایمن بودن شان نباشد، مثل 
مواردی که پله ها مسبب سقوط ده ها نفر و مصدوم شدن 
آن ها می شدند، باید علائم ایمنی و هشدار دهنده ای که برای 
استفاده از پله برقی ها به گونه ای باشد که همه آن را ببینند و 
متوجه شوند. مسئولان می گویند که این علائم در تمامی 
ایستگاه های مترو نصب هستند اما اگر شما هم استفاده کننده 
این وسایل باشید ممکن است تا حالا به چشمتان نخورده 
باشد. از طرفی آیا پله های برقی تا این حد آسان باید منجر به 
حادثه شوند؟ و اینکه نمی شود ایمنی بیشتری داشته باشند؟

   سقوط اول و دوم
سی ام خرداد بود که خبر رسید پله برقی ایستگاه متروی 
امام خمینی)ره( تهران سقوط کرده و ۴ نفر مصدوم شده اند. 
سقوط پله برقی ها اما برای بار دوم بود که اتفاق می افتاد؛ چند 
روز پیش از آن یعنی در بیست و چهارم خرداد هم یکی از پله 
برقی های ایستگاه شهید بهشتی خراب شد و سقوط کرد و ۱۸ 
نفر را مصدوم و عده ای از آن ها را راهی درمانگاه کرد و این در 
حالی بود که روز ٢۴ خرداد، مسئولان و مدیران شهری گفته 
بودند که تلاش می کنند تا چنین حوادثی در آینده 
رخ ندهد!  او همچنین گفته بود که 

توجه ویژه ای به تعمیر و نگهداری پله های برقی در مترو داریم 
و اینکه سال گذشته شاهد این بودیم که روغن های پله برقی ها 
سه سال تعویض نشده بود. درستی توضیح داده بود که 
مسافرانی که از خط ۳ به خط یک مترو وارد شدند در پله برقی 
رو به بالا دچار این سانحه شدند و ۱۸ نفر دچار مصدومیت 
شدند که ۱۱ نفر به صورت سرپایی درمان شده و هفت نفر به 
بیمارستان منتقل شدند همچنین از هفت مسافر مصدومی 
که به بیمارستان منتقل شده بودند تاکنون تنها یک نفر از 
بیمارستان ترخیص نشده است. به گفته او: تا آخرین لحظه 
پیگیر مداوای این شهروند خواهیم بود زیرا توجه به ایمنی 
و سلامت مسافران از اولویت های شرکت بهره برداری متروی 
تهران و حومه است و تلاش می کنیم تا چنین حوادثی در 
آینده رخ ندهد! نکته اینکه بعد از سقوط اول، مسعود درستی، 
مدیرعامل شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه اعلام کرد 
که پس از ۳ سال تمام پله برقی های مترو روغن کاری شده اند؛ 
در واقع عدم روغن کاری علت حادثه اول دانسته شد و مردم 
هم این سوال برایشان پیش آمد که چرا این مدت روغن کاری 
نشده بودند. حادثه دوم اما فرضیه روغن کاری را هم با خطا 
مواجه کرد تااینکه محمد آقامیری در جلسه ای از شورای شهر 
تهران که بعد از سقوط دوم بود، گفت که پیشنهاد دارد تا در 
قالب یک دو فوریت نسبت به جمع کردن کل پله برقی ها اقدام 
کنند که این مصیبت از سر مردم باز شود، او توضیح داد که 
عمر بهینه پله برقی در فضای باز به نصف کاهش پیدا می کند 
و می دانید که قطعات یدکی ندارند و وقتی پله برقی خراب 
می شود قطعات را سرهم بندی می کنند.  شایان ذکر است که 
کمیسیون های مربوطه در شورای شهر تهران هنوز که هنوز 

است دلیلی برای سقوط پله برقی ها اعلام نکرده اند.

   قطع دست یک دختر 9 ساله
روزنامه »آرمان ملی« بعد از سقوط دوم نوشت: »در این 
دو حادثه مسئولینی که روغن کاریشان هم به نظر فایده ای 
نداشته، شانس آوردند که کسی فوت نشد اما آیا آن ها این را در 
نظر گرفته اند که افراد سالخورده، کودکان، زنان باردار و سایر 
افراد آسیب پذیرتر، اگر روی پله برقی ای باشند که دچار سقوط 

می شود، چه اتفاقاتی برای آن ها رخ می دهد؟!«
در حوادث سقوط پله برقی ها کسی فوت نشد و آسیب قطع 
عضو هم برای سقوط کنندگان رخ نداد اما در حادثه ای دیگر 
که به گیر کردن دست در این پله برقی ها مربوط می شد. 
حادثه جدی از راه رسید و  ۱۱ مرداد بود که خبر قطع دست 

یک دختر ۹ ساله در یکی از پله برقی های شهر تهران واقع 
در خیابان تختی، خیابان بیست ودوم دست به دست شد و 
آتش نشانی توضیح داد که »دختر بچه ۹ ساله در آغوش مادر 
بود و قسمت قطع شده در پله برقی گیر کرده بود که عوامل 
آتش نشانی در مدت کوتاهی با ایجاد یک فاصله قطعه جدا 
شده بدن را به مراکز درمانی اعزام کردند.« در گزارش های 
حاکی از اظهارات اعضای شورای شهر تهران، این حادثه به 
سهل انگاری کودک و مادرش نسبت داده شد اما بعدا اعلام شد 
که پرونده قضائی برای این موضوع تشکیل شده و دادستان 
تهران گفت: در رابطه با قطع عضو یک کودک ۹ساله در پله 
برقی خیابان تختی، پرونده قضائی در دادسرای تهران تشکیل 
شده واطلاعات تکمیلی در رابطه با این پرونده به سمع و نظر 

شهروندان خواهد رسید. 
   نوبت به پسربچه 9 ساله رسید

به خبر اول یعنی جدیدترین خبر برمی گردیم؛ گیر کردن 
دست یک پسربچه لای پله برقی مترو که اتفاقا او هم مثل 
دختربچه قبلی، ۹ ساله است؛ خبری که با توجه به آنچه 
مسئولان و مدیران مترو اعلام کرده اند این هم به بی توجهی 
خانواده ها و افراد برمی گردد. اینکه شهروندان و استفاده 
کننده ها از پله های برقی تا چه حد مقصرند خود جای بحث 
دارد که در گوشه ای از این گزارش هم به آن اشاره شد که این 
پله ها نباید به همین آسانی دردسرساز شوند چرا که به نظر 
نمی رسد این کودکان که همراه خانواده های خود سوار پله 
برقی ها شدند، کار خاصی با این پله ها انجام داده و آن را آسیب 
پذیر کرده باشند. از طرفی در این حوادث خصوصا در مورد 
قطع عضو دختربچه ۹ ساله، مسئولان هم اظهاراتی داشتند 
که گواه بر کوتاهی خود آن ها هم داشت؛ آن موقع، رئیس 
کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر تهران به تقصیر 
و کوتاهی مسئولان هم اشاره کرده و با بیان اینکه پله برقی 
نباید قتلگاه شهروندان باشد، گفت که باید ایمنی پله برقی ها 
را بالا ببریم تا مردم با خیال آسوده از آن استفاده کنند. جعفر 
تشکری هاشمی این را الزامی دانست که شهرداری حتما باید از 
خانواده کودک آسیب دیده دلجویی کند و گفت که این رویکرد 
نادرستی است که بعد از وقوع هر حادثه، مدیریت شهری خود 
مردم را مقصر جلوه بدهد. او گفته بود که پله برقی برای راحتی 
مردم در خیابان نصب می شود و قرار نیست این پله ها )محل 
صدمه و قتلگاه( برای شهروندان باشد، بنابراین اگر یک پله 
نقص دارد یا آسیب پذیر است، باید مشکل آن را برطرف کنند 

تا مردم بتوانند با ایمنی و امنیت در پله برقی ها تردد کنند. 

 »آرمان ملی« عملکرد مدیریت شهری در ایجاد امکانات رفت و آمد شهروندان 
را از نظر گذرانده؛ 

پله برقـی های دردسرساز
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کشف ۱00 کیلو حشیش 
فرمانده انتظامی میناب از کشف ۱۰۰ کیلو ماده مخدر حشیش 
طی عملیات مشترک پلیس میناب و استان اصفهان در این شهرستان 
خبر داد. سرهنگ عباس قاسمی اظهار داشت: مأموران پلیس مبارزه 
با موادمخدر شهرستان میناب با همکاری پلیس استان اصفهان طی 
یکسری اقدامات اطلاعاتی و فنی بر روی باند تهیه و توزیع موادمخدر 
دریافتند قاچاقچیان قصد دارند محموله ای از موادمخدر را از شهر 
منوجان به شهر هشتبندی میناب انتقال دهند. وی افزود: در این راستا 
دو اکیپ از ماموران پلیس مبارزه با موادمخدر و یک اکیپ از پاسگاه 
انتظامی هشتبندی به محل موردنظر اعزام و طی کنترل نامحسوس، 
خودرو حامل بار موادمخدر را با دو سرنشین بعد از روستای چراغ آباد 
شناسایی کردند. این مسئول انتظامی تصریح کرد: پس از هماهنگی 
قضائی به خودرو موردنظر دستور ایست صادر که راننده بدون توجه به 
فرمان پلیس با تغییر مسیر اقدام به فرار نموده که پس از طی مسافتی 
تعقیب و گریز، قاچاقچیان عرصه را بر خود تنگ دیده و با رهاکردن 
خودرو قصد متواری شدن داشتند که با سرعت عمل مأموران هر دو 
نفر سوداگر مرگ دستگیر و خودرو حامل مواد توقیف شد. سرهنگ 
قاسمی اذعان داشت: در بازرسی از خودروی مذکور مقدار ۱۰۰ 
کیلوگرم موادمخدر از نوع حشیش کشف، هر ٢ متهم به جرم خود 
معترف و پرونده قضائی آنان تشکیل و به مرجع قضائی معرفی شدند. 
فرمانده انتظامی میناب از عموم شهروندان خواست در صورت 
مشاهده و یا اطلاع از هرگونه دپو و یا قاچاق کالا و موادمخدر مراتب 
را سریعا از طریق تلفن مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ اطلاع دهند تا 

نسبت به شناسایی و دستگیری مجرمان اقدام شود.

انهدام باند آدم ربایی 
سرهنگ محمدقاسم طرهانی از دستگیری اعضای باند چهار نفره 
آدم ربایی در عملیات ضربتی پلیس آگاهی شهرری، خبر داد و گفت: 
طی عملیاتی ۴۸ ساعته این افراد دستگیر و به دست قانون سپرده 
شدند. فرمانده انتظامی شهرری افزود: فردی با مراجعه به پلیس 
آگاهی ادعا کرد که توسط چند مرد در محله چشمه علی شهرری 
ربوده شده و پس چند روز اذیت و آزار وی توسط آدم ربایان، او را در 
اطراف شهرری رها کرده اند که با توجه به حساسیت موضوع ماموران 
پلیس آگاهی این فرماندهی سریعا وارد عمل شدند. به گفته طرهانی، 
کارآگاهان پلیس آگاهی شهرری پس از بررسی و به کارگیری اقدامات 
فنی پلیسی و به کارگیری منابع اطلاعاتی طی روزهای آتی، موفق 
به شناسایی ٢ تن از اعضای باند آدم ربایان شده که طی یک عملیات 
ضربتی هر ٢ دستگیر و به مقر پلیس منتقل شدند. فرمانده انتظامی 
شهرری ادامه داد: در تحقیقات متهمان به جرم خود اعتراف و 
همدستان خود را معرفی کردند که متعاقب آن، در عملیاتی ضربتی 
و منسجم ٢ نفر دیگر اعضای باند نیز دستگیر و به رغم انکار اولیه در 
مواجهه با دلایل و ادله پلیس به جرم خود اعتراف کردند. سرهنگ 
طرهانی با بیان اینکه پلیس به مخلان ناامنی مجال هیچگونه اقدامی 
را نخواهد داد و مخلان نظم و امنیت عمومی بدانند که در صورت 
ارتکاب جرم با برخورد قاطع و قانونی پلیس مواجه خواهند، بیان کرد: 
با تکمیل تحقیقات و بازجویی ها هر ۴ متهم برای سیر مراحل قانونی 
به مرجع قضائی منتقل شدند. از سوی دیگر طرهانی از بازداشت ٢ 
سارق موتورسیکلت در محدوده کهریزک خبر داد و گفت که متهمان 
به هشت فقره سرقت اعتراف کردند. همچنین سارقی که از انبارها و 

ساختمان های نیمه کاره سرقت می کرده، دستگیر شده است.

باند توزیع موادمخدر متلاشی شد
فرمانده مرزبانی هرمزگان گفت: با همکاری ماموران اطلاعاتی 
مرزبانی استان و تلاش پایگاه دریابانی بندرلنگه و پشتیبانی انتظامی، 
در عملیاتی باند سوداگران مرگ در این شهرستان متلاشی شد. 
سردار بهادر اسماعیلی افزود: از این باند ۵۰۰ کیلوگرم موادمخدر 
کشف و ضبط شد. وی خاطرنشان کرد: همچنین در این عملیات، 
ضمن دستگیری یک شرور و سوداگر مرگ، ٢ دستگاه خودرو، 
یکدستگاه موتورسیکلت توقیف شد و دستگیری سرباند نیز در دستور 

مرزبانان اطلاعاتی هرمزگان است.

کشف اسکلت در چمدان ۲ مسافر 
معاون مبارزه با جرائم جنایی پلیس آگاهی گفت: ماموران پلیس 
هنگام گشت زنی در مرز چذابه به ٢ مرد مظنون و از کیف آنها اسکلت 
٢ جسد که داخل پارچه سفید و در کوله پشتی جاساز شده بود کشف 
کردند. احمد سعیدیان اظهار کرد: در بررسی و تحقیق از متهمان 
مشخص شد که اسکلت ها مربوط به بستگان آنها شامل یک زن و 
یک مرد بوده که اولی حدود ٢۸ سال قبل و دومی در سال ۹٧ فوت 
و برابر وصیت، آنها را برای دفن به کشور عراق منتقل می کردند. وی 
ادامه داد: با هماهنگی قضائی دادستان سوسنگرد و عدم ارائه مجوز 
قانونی متهمان تحت نظر تا پس از تکمیل تحقیقات به دادسرا معرفی 

و اقدامات سازمانی و قانونی در حال انجام است.

پایان کار باند سارقان مسلح 
فرمانده انتظامی استان سیستان وبلوچستان از انهدام باند سارقان 
مسلح در عملیات هماهنگ کارآگاهان پلیس استان و اعتراف به 
۱۶۰ فقره سرقت مسلحانه تلفن همراه، منزل و موتورسیکلت در 
شهرستان زاهدان خبر داد. سردار دوستعلی جلیلیان گفت: در پی 
وقوع چند فقره سرقت مسلحانه تلفن همراه، منزل و وسائط نقلیه 
در سطح شهرستان زاهدان بلافاصله اقدامات تخصصی پلیس 
برای شناسایی و دستگیری سارقان آغاز شد. وی در ادامه افزود: در 
این راستا کارآگاهان پلیس با انجام اقدامات تخصصی و ویژه موفق 
به شناسایی باند ۸ نفره سارقان مسلح شده و متهمان را به صورت 
نامحسوس تحت رصد و پایش خود قرار دادند. این مقام ارشد انتظامی 
تصریح کرد: سرانجام ماموران انتظامی در فرصت و موقعیت مناسب 
و طی سه عملیات ضربتی و هوشمندانه توانستند، ۸ نفر از اعضای 
اصلی این باند را در مخفیگاهشان دستگیر و در بازرسی از محل 
یک قبضه سلاح وینچستر و دو قبضه سلاح کلت کمری به همراه 
مهمات مربوطه، ۵ دستگاه خودروی مسروقه به کار رفته در سرقت ها، 
دو دستگاه موتورسیکلت سرقتی، تلفن همراه، تلویزیون خانگی 
و دیگر اقلام سرقتی منزل کشف نمایند. فرمانده انتظامی استان 
سیستان وبلوچستان با اشاره به اعتراف متهمان اعضای این باند به 
۱۶۰ فقره انواع سرقت های مسلحانه تلفن همراه، منزل و وسائط نقلیه 
در سطح استان گفت: متهمان در اغتشاشات مهرماه سال گذشته 
از پارکینگ های سطح شهرستان زاهدان بالغ بر ۱۱۰ دستگاه 
موتورسیکلت به سرقت برده اند که تحقیقات پلیس در این خصوص 
همچنان ادامه دارد. سردار جلیلیان  هشدار داد: اشرار و مخلان نظم 
و امنیت اگر بخواهند برای مردم به هر صورتی ایجاد مزاحمت کنند 

قاطعانه با برخورد پلیس مواجه خواهند شد.

کــوتــاه

تصادف زنجیره ای در بزرگراه 
رئیس اداره تصادفات پلیس راهور فاتب از 
وقوع تصادف زنجیره ای ۵ وسیله نقلیه در بزرگراه 
همت خبر داد و گفت: سرعت و خواب آلودگی 
علت اصلی این حادثه بوده است. سرهنگ رابعه 
جوانبخت، ادامه داد: ۵ دستگاه خودروی سواری 
در بزرگراه شهید همت به سمت غرب، با هم 
برخورد کردند که علت این حادثه تخطی از سرعت 
مطمئنه بود. این مقام انتظامی گفت: با وقوع 
حادثه و مشاهده آن از طریق دوربین های پلیس 
راهنمایی و رانندگی مستقر در معابر، بلافاصله 
مأموران پلیس راهور فاتب به همراه عوامل 
آتش نشانی در محل حاضر و به بررسی علل وقوع 
این حادثه پرداختند که طی آن مشخص شد یکی 
از رانندگان به خاطر سرعت بالا و عدم توانایی در 
کنترل وسیله نقلیه، از مسیر منحرف و این مساله 
به ایجاد تصادف زنجیره ای شده است. سرهنگ 
جوانبخت، اضافه کرد: در این تصادف، به هر پنج 
خودرو خسارات شدیدی وارد شده و رانندگانی که 
دچار آسیب شده بودند از سوی پزشکان اورژانس 
به بیمارستان منتقل شدند. وی در پایان از تمامی 
رانندگان خواست: در حین رانندگی از سرعت و 
سبقت بالا و ناگهانی بپرهیزند و حتما در هنگام 
خستگی استراحت کنند تا در زمان رانندگی دچار 

خواب آلودگی نشوند.

خودروی حامل تریاک متوقف شد
فرمانده انتظامی رودبار از کشف ٢۰ کیلوگرم 
ماده مخدر از نوع تریاک در بازرسی از یکدستگاه 
خودرو در این شهرستان خبر داد. سرهنگ عیسی 
روشن قلب در گفت وگو با »مهر« با بیان اینکه 
مبارزه با پدیده شوم موادمخدر به عنوان یکی 
از مهم ترین عوامل فروپاشی خانواده ها و سر 
منشأ بسیاری از ناهنجاری های اجتماعی است، 
اظهارکرد: این مهم نیازمند همکاری همه جانبه 
مردم و نهادهای مسئول با مجموعه انتظامی 
است لذا مبارزه با سوداگران مرگ و پیشگیری از 
اعتیاد همواره در دستور کار پلیس قرار دارد. وی 
به دریافت خبری مبنی بر فعالیت ٢ قاچاقچی در 
زمینه تهیه و توزیع موادمخدر و بررسی موضوع 
توسط پلیس اشاره کرد و گفت: مأموران پلیس 
مبارزه با موادمخدر رودبار با انجام تحقیقات 
نامحسوس و همکاری استان های مرکزی و قزوین 
از صحت موضوع اطمینان حاصل کرده و مشخص 
شد این افراد در حال انتقال موادمخدر به استان 
گیلان هستند. فرمانده انتظامی شهرستان رودبار 
با اعلام اینکه پس از اقدامات فنی صورت گرفته، 
خودرو این افراد در ایست و بازرسی شناسایی 
و متوقف شد، ادامه داد: متهمان دستگیر و در 
بازرسی از خودرو، آنها ٢۰ کیلوگرم ماده مخدر از 
نوع تریاک کشف شد. این مقام انتظامی تصریح 
کرد: قاچاقچیان ۴۳ و ۴۹ ساله این پرونده برای 
سیر مراحل قانونی در اختیار مرجع قضائی قرار 

گرفتند. 

جانشین فرمانده انتظامی استان البرز از 
انهدام باند سارقان سند نمره کار با اعتراف به 
٢۰ فقره سرقت خودرو گران قیمت خبر داد و 
گفت: ارزش خودروهای سرقت شده توسط این 
باند حدود ۱۰۰ میلیارد ریال برآورد می شود. 
سرهنگ محمد نادربیگی بیان داشت: در پی 
اقدامات اطلاعاتی کارآگاهان اداره مبارزه با 
سرقت پلیس آگاهی استان، فعالیت یک باند 
حرفه ای سرقت خودرو در سطح شهر کرج 
محرز و بررسی تخصصی موضوع در دستور کار 
قرار گرفت. وی افزود: کارآگاهان در بررسی های 
خود متوجه شدند که سارقان به صورت گروهی، 
خودروهای مدل بالا که در منـاطق خلوت 
پارک شده و فاقد لوازم بـازدارنده هستند را 
شناسـایی و در ساعات مختف شبانه روز اقدام 
به سرقت از آن ها می کنند. جانشین فرمانده 
انتظامی استان البرز اظهار داشت: در ادامه 
کارآگاهان با انجام تحقیقات گسترده میدانی 
و به کارگیری اقدامات پلیسی ردپای یکی 

از سارقان حرفه ای خودرو را در این پرونده 
مشاهده و با تحت نظر قراردادن وی متوجه 
شدند نامبـرده که به تازگی از زندان آزاد شده، 
با تشکیل بـاند اقـدام به سرقت خودرو کرده و 

پس از سند نمره کردن، آن ها را با قیمت هنگفت 
در مناطق مختلف کشور به فروش می رساند. 
این مقام انتظامی با بیان اینکه مخفیگاه سارقان 
در استان های تهران و البرز شناسایی و در چند 

عملیات های جداگانه ۵ سارق دستگیر شدند، 
بیان کرد: این متهمان که از سارقان حرفه ای 
در سطح کشور هستند که در بازجویی های 
خود به ٢۰ فقره سرقت خودرو و سند نمره 
کردن آن ها اعتراف کرده اند. وی با اشاره به 
شناسایی همه مالبختگان این پرونده، ادامه 
داد: با تلاش های بی وققه ماموران پلیس آگاهی، 
همه خودروهای سرقتی در چندین استان 
کشور شناسایی و به صاحبان آن ها تحویل 
داده شد. سرهنگ نادربیگی در ادامه با اشاره 
به اینکه ارزش خودروهای سرقتی این پرونده 
حدود ۱۰۰ میلیارد ریال برآورد می شود، گفت: 
پس از تکمیل تحقیقات، پرونده متهمان برای 
انجام مراحل قانونی به مرجع قضائی معرفی 
شدند. جانشین فرمانده انتظامی استان البرز در 
پایان از شهروندان درخواست کرد که با تجهیز 
خودروهای خود به دزدگیر، قفل پدال و قفل 
فرمان از به سرقت رفتن اموال شان پیشگیری 

کنند.

انهدام باند سارقان سند نمره کار خودرو 

رئیس پلیس پیشگیری تهران از دستگیری ٢ مرد که از 
شهروندان با تهدید سلاح سرد زورگیری می کردند، خبر داد 
و گفت: متهمان به ۳۰ فقره زورگیری اعتراف کردند. سردار 
محمد گودرزی بیان داشت: ماموران کلانتری ۱۶۱ ابوذر در 
حال گشت زنی در محدوده خیابان مسجد تهران بودند که 
به ٢ مرد که به صورت پیاده، افراد گذری را زاغ زنی می کردند، 
مشکوک و تحت مراقبت های ویژه پلیسی قرار می دهند. وی 
گفت: متهمان در همین حین به طرف مردی از اتباع کشور 
همسایه حمله ور و با تهدید سلاح سرد از وی یکدستگاه 

تلفن همراه زورگیری و به سرعت از محل متواری شد. این 
مقام انتظامی به اقدامات پیش دستانه پلیس و آمادگی هر 
چه تمام تر ماموران کلانتری اشاره کرد و گفت: با اجرای 
طرح مهار و اعلام مشخصات متهمان به سایر گشت های 
انتظامی، هر دو متهم در یک عملیات منسجم و پلیسی 
دستگیر و در بررسی های بیشتر از متهمان ٢ قبضه سلاح 
سرد و یکدستگاه تلفن همراهی که متهمان قبل از دستگیری 
سرقت کرده بودند کشف شد. رئیس پلیس پیشگیری تهران 
بزرگ ادامه داد: متهمان ۴٧ و ۳۵ ساله در تحقیقات اولیه 

به جرم خود و ۳۰ فقره سرقت مشابه با همکاری همدیگر 
معترف و اظهار داشتند پس از سرقت و زورگیری تلفن همراه 
اموال مسروقه را به فرد معینی فروخته اند. سردار گودرزی 
در پایان با اشاره به سوابق متهمان در امر سرقت و تحمل 
حبس در زندان خاطرنشان کرد: در این رابطه ۱۵ شاکی 
که اکثر آنها خانم های مسن بودند و شناسایی مالخر اموال 
مسروقه در دستور کار پلیس قرار دارد. به گفته این مقام 
انتظامی کلیه مالباختگان به همراه متهمان پرونده راهی 

مراجع قضائی شدند.

ثبت ۳0 فقره زورگیری در تهران

۳ مرد جوان در آتش سوزی کارگاه منبت کاری خیابان انقلاب به کام مرگ فرو رفتند. بعداز 
ظهر پنجشنبه نهم شهریورماه، ماموران آتش نشانی شهرداری تهران از طریق تماس تلفنی مرگ 
مشکوک ۳ نفر را واقع در خیابان انقلاب به قاضی محمد جواد شفیعی؛ بازپرس ویژه قتل شعبه پنجم 
دادسرای امور جنایی، گزارش کردند. با اعلام این خبر، تیم تحقیق با دستور قاضی جنایی راهی محل 
حادثه شدند و جسد ۳ مرد جوان را مشاهده کردند که براثر آتش سوزی فوت کرده بودند؛ بررسی های 
اولیه ماموران آتش نشانی نیز نشان می داد،  کارگاه منبت کاری ۱۵ متری به صورت غیرعمدی آتش 
گرفته و سپس دچار دودگرفتگی شدیدی شده و نهایتا مرگ این ۳ مرد را رقم زده است. پس از پایان 
تحقیقات میدانی، ماموران پلیس ماموریت یافتند تا دوربین های مداربسته اطراف کارگاه منبت کاری 
را هدف بازبینی قرار دهند و کارشناسان آتش نشانی نیز درباره علت دقیق این حادثه بررسی های 
تخصصی را آغاز کنند. به گزارش تسنیم، با دستور قاضی شفیعی از شعبه پنجم دادسرای جنایی 

تهران، اجساد برای معاینات دقیق تر به پزشکی قانونی منتقل شد و تحقیقات همچنان ادامه دارد.

یک پسر بچه ۱۴ ساله براثر تصادف با قطار در جنوب تهران به کام مرگ فرو رفت. سه شنبه هفتم 
شهریورماه، ماموران پلیس راه آهن از طریق تماس تلفنی با قاضی وحید ناصری؛ بازپرس ویژه قتل شعبه 
چهارم دادسرای امور جنایی، مرگ مشکوک یک پسر نوجوان اهل کشور افغانستان را در ریل قطار انتهای 
خیابان ۱۸ متری تختی شهرری، گزارش کردند. با اعلام این خبر، تیم بررسی صحنه جرم با دستور بازپرس 
جنایی راهی محل حادثه شدند و جسد پسر بچه ۱۴ ساله ای را مشاهده کردند که براثر تصادف با قطار در 
خط ریلی تهران به مشهد فوت کرده بود؛ بررسی های اولیه نیز حکایت از آن داشت، پسر نوجوان مشغول 
راه  رفتن در خط ریلی بوده که ناگهان با لوکوموتیو تصادف کرده و در همان محل حادثه به کام مرگ 
فرو رفته است. پس از پایان تحقیقات میدانی، ماموران پلیس ماموریت یافتند تا با بازبینی دوربین های 
مداربسته لحظه به لحظه صحنه تصادف را مشاهده کنند و بررسی های تخصصی را جهت کشف زوایای 
پنهان این حادثه آغاز کنند. به گزارش تسنیم، با دستور قاضی ناصری از شعبه چهارم دادسرای امور جنایی، 

جسد متوفی برای معاینات دقیق تر به پزشکی قانونی منتقل شد و تحقیقات همچنان ادامه دارد.

دستگیری شرور متواری 
رئیس مرکز عملیات سازمان اطلاعات پلیس تهران از دستگیری فردی که امنیت 
شهروندان را در محدوده خیابان خالداسلامبولی پایتخت بر هم زده بود، خبر داد. 
سرهنگ سعید راستی گفت: در اجرای مرحله چهارم طرح مقابله با اراذل و اوباش 
و در پی اقدام فرد شروری که باعث رعب و وحشت برای شهروندان، ایجاد ناامنی 
و برهم زدن نظم عمومی در خیابان خالد اسلامبولی تهران کرده بود، بلافاصله و 
با توجه به حساسیت موضوع، بررسی خبر در دستور کار تیمی از مأموران مرکز 
عملیات این پلیس قرار گرفت. وی افزود: در بررسی های اولیه مشخص شد این 
متهم از اراذل و اوباش سطح یک پایتخت بوده و دارای سوابق متعدد شرارت و نزاع 
دسته جمعی، عربده کشی است. این مقام انتظامی ادامه داد: با انجام اقدامات فنی 
و پلیسی مخفیگاه متهم در حوالی خیابان خالداسلامبولی شناسایی و مأموران 
مرکز عملیات پلیس اطلاعات پایتخت در یک تعقیب و مراقبت چند ساعته متهم 
را دستگیر و به مقر پلیس منتقل کردند. رئیس مرکز عملیات سازمان اطلاعات 
پلیس تهران در پایان با اشاره به اینکه متهم برای سیر مراحل قضائی به دادسرا 
معرفی شد، خاطرنشان کرد: پلیس با اشرافیت و رصد دقیق تحرکات اراذل و اوباش، 

برهم زنندگان نظم و امنیت عمومی، اجازه قدرتنمایی را نخواهد داد.

مرگ پسر ۱4 ساله براثر تصادف با قطار مرگ ۳ مرد جوان در آتش سوزی کارگاه 



 آرمان ملی- حسین ردکا: علی دایی بیش از ۴ سال 
است فعالیتی در فوتبال کشورمان ندارد ولی چه برخی ها 
بخواهند و چه نخواهند فوتبال ایران را با نام شهریار در جهان 

می شناسند. 
   جدایی از سایپا 

اردیبهشت ماه سال ۱۳۹۸ بود که علی دایی از باشگاه سایپا 
اخراج شد. علی دایی در خصوص آینده کاری اش گفت: اینکه 
در فوتبال باشیم یا نباشیم فرقی نمی کند، ما زندگی خودمان 
را داریم و خدا را شاکریم. دایی افزود: تا به حال کسی به من 
اعلام نکرده که نمی توانم مربیگری کنم. چه در فوتبال باشیم 
و چه نباشیم، مهم نیست. برای من مهم است که مردم قبولم 

داشته باشند. کنار مردم بودن برایم افتخار بزرگی است. 
   ماجرای پیشنهاد فولاد 

پس از قطع همکاری فولاد و علیرضا منصوریان، مدیران این 
باشگاه خوزستانی با یک مسئولیت بزرگ مواجه شده اند که 
می تواند در نهایت رقم زننده سرنوشت تیم محبوب اهوازی ها 
باشد. هفته گذشته مدیران باشگاه فولاد خوزستان در بررسی 
گزینه های موجود برای انتخاب سرمربی تیم شان در لیگ 
بیست وسوم را در دستور کار قرار دادند و در این مسیر به دو 
نام جذاب رسیدند. آنها که شروع خوبی در لیگ برتر نداشتند 
و بدون سرمربی به مصاف پرسپولیس رفتند امیدوارند از 
تعطیلات به وجود آمده در لیگ برای هماهنگی سرمربی 
جدید با بازیکنان استفاده کنند. شنیده شد گزینه های نهایی 
مدیران باشگاه فولاد برای هدایت این تیم، علی دایی و محرم 
نویدکیا هستند. علی دایی به عنوان اسطوره فوتبال ایران، از 
لیگ هجدهم به این سو، هدایت هیچ تیمی را برعهده نگرفته 
است و همواره به پیشنهادات خود پاسخ منفی داده و این بار هم 
همچنان علاقه ای به بازگشت نشان نداد. علی دایی در پاسخ 
به این سوال که آیا از سوی باشگاه فولاد مذاکره ای با او انجام 
شده است یا خیر؟ گفت: از طریق دوستان نزدیکم به من پیغام 
دادند، اما چون فعلا نمی خواهم در فوتبال کار کنم، هیچ جوابی 
به پیشنهاد آنها ندادم. البته مدیران فولاد با من صحبت نکردند 
و از طریق دوستان نزدیکم به من پیغام دادند. او افزود: از مدیران 
فولاد ممنونم که به یاد من بودند، اما از آنها عذرخواهی می کنم 

چون فعلا نمی خواهم در فوتبال کار کنم. 
   حمله به مفاخر

صادق کوشکی، استاد دانشگاه که گاه به عنوان کارشناس 
به صداوسیما دعوت می شود، در برنامه تلویزیونی زنده شبکه 
یک سخنانی علیه علی دایی و عادل فردوسی پور مطرح 
کرد. کوشکی درباره علی دایی، اسطوره فوتبال ایران و 
جهان که سال ها عنوان آقای گلی فوتبال ایران را یدک 
می کشد، گفت: شهرت یک چیز است محبوبیت یک چیز 
دیگر؛ ۶ دهه از فوت پهلوان تختی می گذرد، اما همچنان 

محبوب است اما باید ببینیم آیا کسی ۶ دهه پس از مرگ 
او را می شناسد! حالا می بینیم که آن آقا محبوب نیست. 
کوشکی همچنین درباره عادل فردوسی پور گفت: در رسانه 
 ملی هم وضعیت همین است. سال های سال در این رسانه 
فردی که هیچ کس نبود و رسانه او را به یک فرد مشهور تبدیل 
کرده بود، برای برنامه اش سیاست گذاری می کرد و برای مدیر 
شبکه تصمیم می گرفت. }در این لحظه مجری برنامه سعی 
می کند توانمندی فردوسی پور نادیده گرفته نشود{ نخیر! 
توانمندی نبوده و گستاخی آن فرد بوده؛ و البته بی تدبیری 
و عدم عقلانیت مدیریت رسانه. این که یک شهروند عادی 
را تبدیل به یک غول بکند! کار به جایی رسید که رئیس 
صداوسیما از او حساب می برد و درواقع تدارکاتچی او بود. در 
حقیقت فردوسی پور رئیس صداوسیما بود. صادق کوشکی 
درباره توانایی اجرای عادل فردوسی پور هم توضیح داد: اگر 
قرار بود قانونِ اجرا درباره ایشان عملی شود، ایشان به هیچ 
جایی نمی رسید چون حتی در ادای کلمات مشکل داشت. 
ما در سینما و رسانه ملی با پدیده افسارگسیختگی چهره های 

مشهور پرواربندی شده روبه رو بودیم. 
   فوتبال 

علی دایی سال ها آقای گل فوتبال جهان بوده و حالا هم 
پس از رونالدو در رده دومین گلزن برتر فوتبال جهان قرار 
دارد. اغراق نیست اگر بگوییم فوتبال ایران را به نام علی دایی 
می شناسند. در قرعه کشی رقابت های جام جهانی علی دایی به 
عنوان مهمان ویژه حضور دارد و بارها گلزنی وی در رقابت های 
بین المللی افتخار آفرینی برای کشورمان به همراه داشته است. 
از سوی دیگر وی در رقابت های ملی نیز رشادت به خرج داده 
و با انواع درد ها و مصدومیت ها به میدان رفته است. شهریار 
فوتبال ایران که بعد از موضع خود علیه مدیریت باشگاه سایپا 
از هدایت این تیم برکنار شد بعد از آن گزینه باشگاه های 
مختلفی بود که پیشنهادات را رد کرد. از سویی دیگر مدتی 
شایعه ممنوع الکاری علی دایی در فوتبال کشورمان مطرح 
شد که خود دایی پیش تر نسبت به این شایعه واکنش جالبی 
نشان داده بود: »چنین مسائلی بعید نیست و شاید هم خیلی 
محتمل باشد، اما من مگر وابسته به فوتبال هستم که بخواهم 
ناراحت شوم؟ من همیشه حرف حق را می زنم و تا آخرش هم 
پای حرفم هستم. به هر حال این خبر که عنوان  شده، شایعه  
است، شاید حقیقت داشته باشد. پیش بینی می کردم که این 
اتفاق رخ بدهد. خیلی وقت است که تمام هم وغم خود را 
گذاشته اند تا امثال من را بین مردم بد و خراب کنند که البته 

خداراشکر عزت و ذلت را خدا می دهد.« 
   کار خیر

آقای گل سابق فوتبال جهان همواره در امور خیر پیش قدم 
بوده است. علی دایی یکی از افرادی بود که پس از زلزله 

کرمانشاه و به خواست مردم، کمک های مردمی را جمع آوری 
کرد و اقدام به کمک رسانی و ساختن خانه در مناطق زلزله 

زده کرد. 
   نظر گل محمدی 

یحیی گل محمدی بعد از برد پرسپولیس مقابل فولاد در 
مورد توهین به فوتبالی ها در صدا و سیما بیان کرد: خیلی 
دوست دارم راجع به مسائل فنی بیشتر صحبت کنیم ولی 
هر بازیکن و مربی که برای مردمش زحمت کشیده باید 
مورد احترام قرار بگیرد. اسطوره هایمان هیچوقت فراموش 
نمی شوند، نمونه اش علی دایی. هیچکس نمی تواند در آینده 
یا حال بگوید علی دایی اسطوره نبوده است. اینها عزیز مردم 
هستند و نام شان پاک نمی شود. بهتر است احترام ها را نگه 
داریم . قدرشناسی که هیچوقت نداریم و اهمیت آنچنانی 
به آنها که زحمت کشیده اند داده نشده و پیشکسوتان الان 
مشکلات زیادی دارند که زندگی معمولی را برای شان سخت 
می کند. از یاد نبریم و سعی کنیم یادشان را زنده نگه داریم. 
به نفع مردم و همه ماست و امیدوارم دیگر شاهد این مسائل 

نباشیم. 
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دیدگـاه

گفت وگو

  کوتاه 
ایسنا: لیست ٢۴ بازیکن مدنظر امیر قلعه نویی برای بازی 
دوستانه برابر بلغارستان و آنگولا مشخص شد. به گزارش 
سایت رسمی فدراسیون فوتبال، بر اساس تصمیم سرمربی 
تیم ملی و اعلام کادر فنی، ٢۴ بازیکن زیر برای حضور در 
اردوی پیش رو و دو دیدار برابر بلغارستان و آنگولا به تیم 
ملی دعوت شدند: علیرضا بیرانوند، پیام نیازمند، محمدرضا 
اخباری، میلاد محمدی، احسان حاج صفی، رامین رضاییان، 
صادق محرمی، مرتضی پورعلیگنجی، محمد دانشگر، روزبه 
چشمی، حسین مرادمند، علی کریمی، میلاد سرلک، سعید 
عزت اللهی، علی علیزاده، وحید امیری، محمد محبی، مهدی 
ترابی، علیرضا جهانبخش، سامان قدوس، احمد نوراللهی، 
رضا اسدی، مهدی طارمی و شهریار مغانلو بر اساس این 
گزارش، امید نورافکن، سید مجید حسینی و محمد کریمی 
به دلیل آسیب دیدگی در این مرحله از اردو حضور ندارند و 
برای حضور در مراحل آماده سازی بعدی مدنظر کادر فنی تیم 
ملی قرار دارند.  سامان فلاح، الهیار صیادمنش، محمد امین 
حزباوی و یاسین سلمانی در اختیار تیم امید قرار گرفته اند. 
سردار آزمون پس از آسیب دیدگی در تیم بایرلورکوزن و 
حضور در تیم جدید با هماهنگی و صلاحدید کادر فنی در 
این اردو حضور ندارند. حسین کنعانی زادگان به دلیل اشتباه 
غیرفنی در بازی با ازبکستان در این اردو حضور نخواهد داشت. 
پس از بازی عقب افتاده تراکتور- استقلال خوزستان و ارزیابی 
کادر فنی فهرست تیم ملی تکمیل خواهد شد. بازیکنان 
دعوت شده به اردوی تیم ملی باید خود را در هتل المپیک به 

کادر فنی تیم ملی فوتبال دعوت کنند.

بیــن المــلل 
  اسطوره باشگاه میلان عقیده دارد میلان می تواند 
از گروه مرگ لیگ قهرمانان سربلند بیرون آید. به گزارش 
فوتبال ایتالیا، روسونری در لیگ قهرمانان اروپا در گروه مرگ 
قرار گرفت و کار دشواری برای صعود به دور بعدی رقابت ها 
دارد.  این تیم ایتالیایی با پاری سن ژرمن، نیوکاسل یونایتد و 
بوروسیا دورتموند هم گروه شده است. فرانکو باره سی اسطوره 
میلان ایتالیا گفت: ما می دانستیم چون در گلدان ۳ هستیم 
بعید است که در گروه آسانی قرار بگیریم و مطمئناً می توانست 
شرایط بهتر از این برایمان پیش برود.  گروه ما یک گروه بسیار 
سخت و رویارویی با این تیم های هیجان انگیز است. ما باید به 
یاد داشته باشیم که میلان، میلان است، باید همیشه جاه طلب 
باشیم، نشان دهیم که به خودمان ایمان داریم و می دانیم که 
می توانیم این حریفان را شکست دهیم. میلان همان چیزی 
است که بوده، هست و خواهد بود.  تمام دستاوردهای ما در 
دو سال گذشته را فراموش نکنید. با تمام احترامی که برای 
حریفان قائل هستم، می دانیم که حریفان نیز از رویارویی با ما 
خوشحال نیستند.  این گروه یک موقعیت عاطفی برای تونالی 
هافبک نیوکاسل یونایتد در پی خواهد داشت که  روسونری 
را ترک کرد و راهی نیوکاسل شد. او در تابستان  با ۸۰ میلیون 
یورو به نیوکاسل فروخته شد و باید برابر تیم سابقش قرار گیرد. 
باره سی در بخش بعدی صحبت هایش افزود: من فکر می کنم 
که مواجه شدن با او به این زودی ناراحت کننده است، اما 
ساندرو قطعا مورد استقبال قرار خواهد گرفت. همه هواداران و 
هم تیمی هایش او را دوست داشتند، بنابراین در سن سیرو به او 
خوش آمد خواهند گفت.  این را نمی توان در مورد جانلوئیجی 
دوناروما گفت که به عنوان بازیکن آزاد به پاری سن ژرمن رفت 

و توسط هواداران میلان مورد توهین قرار گرفت.  
 

تیم تکواندوی دختران کشورمان  
قهرمان جهان شد

تسنیم: ششمین دوره رقابت های تکواندو 
قهرمانی نونهالان جهان با قهرمانی تیم دختران 
کشورمان به پایان رسید و تیم پسران ایران نیز 
برای اولین از سکوی جهانی پایین آمد. ششمین 
دوره مسابقات تکواندو قهرمانی نونهالان جهان 
پنجشنبه - ۹ شهریور ماه در بوسنی و هرزگوین 
به پایان رسید و تیم دختران کشورمان برای 
چهارمین بار قهرمان جهان شد و تیم پسران 
کشورمان نیز برای اولین بار از سکوی مسابقات 
جهانی پایین آمد و در جایگاه پنجم قرار گرفت.  
در رقابت های بخش دختران، تیم کشورمان با 
کسب سه مدال طلا و سه نقره برای سومین 
دوره متوالی و چهارمین بار در تاریخ برگزاری 
این مسابقات بر سکوی قهرمانی ایستاد. پس از 
تیم کشورمان کره جنوبی و قزاقستان به ترتیب 
دوم و سوم شدند. همچنین تیم نونهالان پسر 
کشورمان در این دوره از مسابقات با کسب یک 

مدال طلا و دو برنز در جایگاه پنجم قرار گرفت.

خارج ازمستطیل سبز

 پشت پرده شکست انتقال  
طارمی به میلان فاش شد

مهدی طارمی ستاره ایرانی پورتو در چند روز 
گذشته در یک قدمی انتقال به میلان قرار داشت. 
توافق بین دو باشگاه اروپایی صورت گرفت ولی در 
نهایت امروز کانال رسمی باشگاه پورتو از منتقی 
شدن این انتقال و ماندگاری ستاره ایرانی خبر 
داد. نشریه »گازتا دلو اسپورت« ایتالیا در گزارشی 
از دلیل بهم خوردن مذاکرات و نهایی نشدن 
انتقال ستاره ایرانی به روسونری پرده برداشت. 
معتبرترین نشریه ورزشی ایتالیا نوشت: تمام 
توافقات تا شب گذشته انجام گرفته بود و طارمی 
در آستانه پوشیدن پیراهن میلان قرار داشت. 
اما به شکل باورنکردنی باشگاه پورتو یک واسطه 
جدید را برای نهایی کردن انتقال معرفی کرد. 
درخواست های خارج از عرف  این واسطه باعث 
شده تا میلان از جذب این بازیکن منصرف شود. 

خبـــــر

وقفه لیگ به ضرر پرسپولیس است 

تیم فوتبال پرسپولیس مقابل فولاد خوزستان در هفته 
چهارم لیگ به برتری رسید.  تمام بازی در این مسابقه دست 
پرسپولیس بود و حتی برای گل زدن عجله داشتند که در 
نهایت با استفاده از این برتری، بازی را ٢ بر صفر بردند. این 
واقعیت دارد که پرسپولیس امسال نیز تیم قدرتمندی است، 
چون توانسته ساختار اصلی اش را حفظ کند. همین موضوع 
باعث شده بازیکنان تازه وارد نیز در آغاز هر فصل خیلی زود 
با یکدیگر هماهنگ می شوند. پرسپولیس مهاجم ششدانگ و 
فوق العاده ای ندارد، باید برای گل زدن بیشتر، فوروارد درجه 
یک خارجی بیاورند تا مشکل شان حل شود و آقای گلی را 
به دست آورند، اما در فوتبال امروزه نیز سایر بازیکنان  در 
پست های دیگر گل می زنند و می توانند برنامه  تاکتیکی 
سرمربی را در زمین پیاده کنند تا به پیروزی برسند. به خاطر 
فیفادی و مسابقات لیگ قهرمانان آسیا مدتی مسابقات لیگ 
برتر تعطیل شد و تیم ها باید دوباره کارهای بدنسازی را انجام 
دهند. بدون شک این وقفه ها برای بازیکنان مضر است و باعث 
آسیب دیدگی در کوران مسابقات می شود. نباید پیکارهای 
لیگ یک ماه تعطیل شود و روند رو به رشد تیم ها متوقف 
شود. باز هم باید ۵ هفته دیگر از مسابقات بگذرد تا ببینیم 
چه تیم هایی مدعی خواهند بود. وقتی افراد داخل فدراسیون 
ضعیف باشند، فوتبال هم ضعیف می شود. فولاد ۴ شکست 
پشت سر هم داشت و سرمربی شان را تغییر داد. در صورتی 
که مربیان باید بازیکن داشته باشند تا تفکرات خودشان را 
به خوبی در زمین پیاده کنند. یک زمان عرب ها را مسخره 
می کردیم که چرا با یک باخت مربیان شان را عوض می کنند، 
اما الان خودمان مربیان را خیلی زود تغییر می دهیم. تقصیر 
مربیان نیست بازیکن خوب بیاورید تا خوب بازی کنند و 
نتیجه بگیرند. گواردیولا، منچسترسیتی را قهرمان اروپا کرد، 
اگر او سرمربی بنگلادش شود پس باید انتظار داشته باشیم 
این تیم را قهرمان جهان کند. بهترین مربی دنیا هم باید مهره 
داشته باشد تا نتیجه بگیرد. پرسپولیس با این نفراتی که دارد 
فقط می تواند از گروهش صعود کند و توانایی قهرمانی در لیگ 
قهرمانان آسیا را ندارد. تیم ملی و باشگاه های ما دیگر قهرمان 
آسیا نخواهند شد. چون تیم های ملی و باشگاهی حوزه خلیج 
فارس، عربستان، ژاپن و کره جنوبی به بهترین شکل آماده 
شرکت در جام ملت های آسیا و لیگ قهرمانان می شوند. به 
طور حتم با پیشرفت آسیایی ها، تیم های ایرانی حاضر در لیگ 

قهرمانان آنچنان موفقیت چشمگیری نخواهد داشت.

احمد جمشیدیان هافبک سابق تیم های 
استقلال در خصوص وضعیت  و  سپاهان 

شاگردان نکونام صحبت کرد.
 عملکرد تیم فوتبال استقلال در چهار 
هفته از مسابقات لیگ برتر را چگونه ارزیابی 

می کنید؟
استقلال تا هفته چهارم ۹ امتیاز کسب کرده 
و مقابل تیم های صنعت نفت آبادان و سپاهان 
اصفهان بازی های قابل قبولی را ارائه داد. اما 
برابر ملوان و استقلال خوزستان خوب نبود و 

آنچنان کیفیت بالایی نداشت.
تیم  پنجره  شدن  بسته  مورد  در   

فوتبال استقلال چه نظری دارید؟
 استقلال یک سری مشکلات دارد که از 
سال های قبل به تیم متحمل شده و بسته 

شدن پنجره نیز اجتناب ناپذیر است.   
   نظر شما  در خصوص جدایی بازیکنان  

جوان از تیم فوتبال استقلال چیست؟
شرایط استقلال ثابت نیست و بازیکنان 
خوبی را از دست داد، اما نفراتی که سهمیه 
بازیکنان در لیست اسامی این تیم را پر 
ندازه های این تیم  می کنند باید در حد و ا
باشند. روی بازیکنی سرمایه گذاری صورت 
گرفته، اما به قد و قواره تیم نرسیده  و به راحتی 
به صورت قرضی از تیم جدا می شود. جواد 
نکونام در لیست اسامی تیم فوتبال استقلال 
جای خالی برای یکی، دو بازیکن را دارد و 
باید با جذب بازیکنان مدنظرش، نقاط ضعف 
تیمش را پوشش بدهد. در خط حمله و جلو 
هنوز مشکلاتی دارد که با جذب بازیکن جدید 
خارجی در پست فوروارد به طور حتم وضعیت 
بهتری پیدا خواهد کرد و مشکلات تهاجمی 
برطرف می شود. یامگا بازیکن یکی، دو فصل 
قبل نیست. مهرداد محمدی هم باید به شرایط 
آرمانی برسد، چون باید کار هایی که مهدی 
قایدی و محمد محبی انجام می دادند را انجام 
بدهد  و به خاطر همین توقعات از او بالاست. 
باز با این حال کیفیت او هفته به هفته بهتر  
خواهد شد. در دیدار با سپاهان و ملوان بازیکن 
تعویضی بود و تنها ۱۵ دقیقه بازی کرد. در 
دیدار با استقلال خوزستان ۶۰ دقیقه به 
عنوان بازیکن اصلی بود. باید او به یک بازیکن 
۹۰ دقیقه ای تبدیل شود تا به استقلال کمک 
کند. با اینکه محمدی گل ۳ امتیازی زد، اما 
مهم ترین خرید استقلال است و توقع می رود 

بهتر از این هم بازی کند.
 نظر شما  در خصوص تعطیلات مسابقات 

لیگ برتر چیست؟
 تعطیلی لیگ برتر تعداد روزهای زیادی دارد 
و اندازه شروع فصل جدید است، برخی تیم ها 
از جمله استقلال تعطیلی پیش فصل شان 
این همه نبود. امکان دارد در این وقفه بعضی 
تیم ها از شرایط خوب شان خارج شوند. فولاد 
خوزستان فرصت خوبی دارد تا تیم جدیدی 
بسازد و برگردد، چون از این چند هفته فرصت 
استفاده می کنند تا مشکلاتشان را حل کنند. 
امیدوارم استقلال از این فرصت تعطیلی 
مسابقات لیگ برتر به نفع احسن استفاده کند.

ناصر ابراهیمی 
 کارشناس فوتبال 

جمشیدیان: 
 استقلال می تواند

  از تعطیلی لیگ
 بهره ببرد! 

قنبرزاده: به زودی ممنوعیت میزبانی از تیم های عربستانی برداشته می شود
نایب رئیس دوم فدراسیون فوتبال اعلام 
کرد مهدی تاج به زودی یک تفاهم نامه با 
فدراسیون عربستان امضا خواهد کرد و به 
این ترتیب مشکل بازی در زمین بی طرف 

حل خواهد شد. 
   سقف قرارداد 

منصور قنبرزاده درباره تشکیل کارگروه 
نظارت بر سقف بودجه باشگاه ها و تخلفاتی 
که گفته می شود برخی باشگاه ها در رعایت 
قوانین داشته اند، اظهار داشت: از لفظ تخلف 
استفاده نکنیم؛ در دستورالعمل، مقرراتی 
تعریف و به همه باشگاه ها ابلاغ شده است. 
در حجم وسیعی از قراردادها یک تعدادی 
اشکالات دیده شد. واقعیت این است که 
بسیاری از باشگاه ها در روزهای آخر قراردادها 
را ثبت کردند و حجم موارد زیاد شد. بعداً 
متوجه شدیم که مواردی وجود داشت و 
سازمان بازرسی بررسی کرد. این سازمان 
ابتدا هم سازمان لیگ را مورد خطاب قرار 
داد و گفت ایراداتی در قراردادها وجود دارد. 
مثلا یک باشگاه قرارداد را به نوعی بسته بود 
که به نوعی قرارداد ارزی محسوب می شود 
و در واقع دور زدن قانون بود. این موضوع 

را سازمان بازرسی با ما مکاتبه و اعلام کرد 
از دستورالعمل تخطی شده است و ما این 
موضوع را به کمیته انضباطی ارجاع دادیم. وی 
در پاسخ به این پرسش که گفته می شود یک 
باشگاه با یک بازیکن قرارداد پنج میلیاردی 
امضا کرده و در مقابل با همسر این بازیکن در 
تیم والیبال این باشگاه قرارداد ۱۵ میلیاردی 
بسته شده است، گفت: صد درصد این 
خبر کذب است. ما باید حواس مان باشد 
بازیکنان مان و خانواده آنها را اینطور تخریب 
نکنیم. آن چیزی که در سازمان لیگ ثبت 
شده این رقم نیست و این خبر کذب است. 
در والیبال هم ما اشرافی نداریم. چنین اتفاقی 
رخ نداده است و آن بازیکن هم حق پیگیری از 
مقامات قضائی را دارد. این دستورالعمل نباید 
چماقی روی سر باشد. به هر حال بازیکنان 
هم زحمت می کشند و نباید تحت الشعاع 
این اتفاقات قرار بگیرند. نباید هجمه ای روی 

بازیکنان باشد. 
   شکایت 

استقلال  اینکه  مورد  در  قنبرزاده 
و پرسپولیس نسبت به تخلف رخ داده از 
سوی یک باشگاه اعتراض داشتند و به صورت 
رسمی این موضوع را اعلام کردند، گفت: 
نامه استقلال به دست ما رسیده است، اما 
پرسپولیس نه! شکایت استقلال ثبت و 
به کمیته انضباطی ارجاع شده است و در 
پرونده ای که ما تشکیل دادیم شکایت باشگاه 
استقلال هم وجود دارد. وی در پاسخ به این 
پرسش که »آیا گزارشات فقط علیه یک 
باشگاه بوده است؟«، تصریح کرد: به طور 
مثال یک باشگاه بازیکن خارجی داشته 
و مالیاتش را به حساب باشگاه نوشته 
است. آن باشگاه هم اتفاقاً از منابع 
دولتی استفاده می کرد. فرصت 
تا اصلاح کنند. در  دادیم 

این مورد هم سازمان بازرسی ورود کرده و 
زمان دادیم تا قرارداد را اصلاح کنند؛ اگر 
اصلاح نکنند پرونده را به ارکان قضائی ارجاع 
می دهیم. همان طور که می دانید بحث قرارداد 
ارزی ابلاغیه ما نبود و از نهادهای نظارتی این 
ابلاغیه صورت گرفت. باشگاه موردنظر مدعی 
است قبل از این ابلاغیه قرارداد را بسته است. 

   میزبانی 
 وی در مورد آخرین وضعیت میزبانی 
تیم های ایرانی از تیم های عربستانی تصریح 
کرد: کمیته های اجرایی AFC تا اطلاع ثانوی 
بازی طرفین را در کشورهای ثالث تعیین کرده 
بودند، اما ریاست فدراسیون فوتبال با ریاست 
عربستان یک دیپلماسی را در پی گرفتند که 
تا وزارت امور خارجه دو کشور هم پیش رفت 
و یکی از دستورهای کارشان در دیدار اخیر 
درباره مسابقات ورزشی بود. تفاهم نامه ای به 
زودی امضا می شود تا این مشکل حل شود. 
اطلاعی که دارم این است که براساس این 
تفاهم نامه ممنوعیتی که در کمیته اجرایی 
AFC بود لغود شود. این تفاهم در شرف انجام 
است. یکی از هدف های حضور تاج در استرالیا 

هم همین بود. 
 VAR   

نایب رئیس فدراسیون فوتبال در مورد 
آخرین وضعیت ورود VAR به ایران نیز گفت: 
اتفاقات خوبی در حال افتادن بود ولی یک 
شیطنت های از کشور خودمان رخ داد که 
باعث شد این اتفاق نیفتاد. یک قرارداد پنج 
ساله امضا کردند و تقریباً کار تمام شده بود و 
حتی متن را آماده کردیم تا باشگاه ها قرارداد 
ببندند، اما متأسفانه از داخل کشور اطلاعاتی 
دادند که بیش از ۱۰ درصد قطعات این شرکت 
آمریکایی است و به همین دلیل اجازه ورود 
آن به داخل را ندادند تا همینجا می گویم. در 
واقع این شیطنت خیانت به کشور بود. اگر آن 

اتفاق نمی افتاد الان VAR در کشور بود. آن 
یک کشور مورد تأیید فیفا بود. قنبرزاده گفت: 
خوشبختانه تاج تجربه خوبی از اتفاق قبلی 
به دست آورد و کارهای خوبی انجام دادند. 
پیگیری هایی انجام دادند و از طریق وزارت 
ورزش مکاتباتی انجام شد. اولین اقدام بعد 
از حضور کیومرث هاشمی در ورزات ورزش 
هم این بود که موافقت کرد تا ٢ میلیون و ٧۰۰ 
هزار یورو برای نصب VAR در هفت ورزشگاه 
دولتی تخصیص داده شود. این پول برای 
فدراسیون نیست و این پول به ورزشگاه ها داده 
می شود. برای ورزشگاه هایی که دولتی هستند 
و دیگر از باشگاه ها پولی گرفته نمی شود. 
بعضی ورزشگاه ها هم که مشکل مالی نداشتند 
و فقط باید یک شرکت که مجوز داشته باشد. 
وی ادامه داد: تاج با فیفا رایزنی کرده تا شرکتی 
که مورد تأیید فیفا باشد را خود فیفا به ایران 
بیاورد. از کانال فیفا هم این اتفاق بیفتد. مثل 
اتفاقی که در جام جهانی افتاد. در جام جهانی 
بسیاری از هزینه های ما از طریق پولی که 
در فیفا بلوکه بود انجام شد. نایب رئیس 
فدراسیون فوتبال در مورد الزام VAR برای 
لیگ قهرمانان آسیا نیز توضیح داد: ورزشگاه 
آزادی دست شرکت تجهیز و توسعه است و 
فدراسیون یک هماهنگ کننده است. تاج 
هم مکرر پیگیری می کند و با این رویه ای 
که من دیدم ان شاءا... این اتفاق خواهد افتاد. 
بازدیدی هم مسئولان AFC خواهند داشت 
و ظاهرا تجهیزاتی که دارند نیاز به امکانات 

زیادی ندارد. 
   دربی

نایب رئیس فدراسیون فوتبال در پاسخ به 
این پرسش که به نظرش دربی تهران حدوداً 
در چه تاریخی برگزار خواهد شد، گفت: حدود 
٢۱ روز که قطعا نخواهیم داشت. تقریباً همان 

اواسط مهر خواهد بود. 

کلمنت لنگله، مدافع 28 ساله 
بارسلونا، که در بازگشت از 
انتقال قرضی به تاتنهام بازهم 
جایی در برنامه های تاکتیکی 
ژاوی هرناندز نداشت، با یک 
انتقال قرضی دیگر دوباره 
راهی لیگ برتر شد و این بار 
پیراهن استون ویلا را به تن 

خواهد کرد. 

تیم فوتسال پالما اسپانیا که 
در فصل اخیر حسین طیبی 
و مسلم اولادقباد را به عنوان 
لژیونرهای ایرانی در اختیار 
داشت و توانست به قهرمانی 
تاریخی در لیگ قهرمانان اروپا 
دست پیدا کند، با یک بازیکن 
ایرانی دیگر قرارداد بست و 
سالار آقاپور را به خدمت گرفت. 

سردار آزمون عکسی از خودش 
در کنار ستاره آرژانتینی باشگاه 
رم یعنی پائولو دیبالا به اشتراک 
گذاشت. سردار پیش از این نیز 
به تمجید از دیبالا پرداخته 
بود و حالا به نظر می رسد که 
خیلی سریع رفاقت او و ستاره 
آرژانتینی در رم شکل گرفته 

است. 

ـت
وشـ

س ن
عک

             دوستی سردار   تیم جدید لژیونر جدید 

وقتی محبوبیت علی دایی زیر سوال می رود

ماندگار و محبوب همچون شهریــار
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خبــرغیـــر محرمانـــه

عذرخواهی صداوسیما 
پیمــان جبلی رئیس صدا و ســیما گفــت: مطلبی 
ناشایست در یکی از برنامه های زنده صدا و سیما درباره 
وزیر اســبق بهداشــت درمان و آموزش پزشکی گفته 
شــده که جای دفاع ندارد و بابت آن باید ابراز تاســف 
و اعتــذار کرد. وی در ادامه افزود: این نوع رفتارها مورد 
قبول نیست و با سیاست های تحولی رسانه ملی نسبتی 
ندارد. انشــاا... برای کنترل بیشتر برنامه های زنده تدبیر 

جدی تری به عمل خواهد آمد. 
کنایه سنگین رشیدپور  

صادق کوشــکی در گفت وگویی در شبکه یک سیما 
گفــت: باید ببینیم آیا کســی ۶ دهه پس از مرگ علی 
دایــی، او را می شناســد؟ فردوســی پور توانمند نبود؛ 
گستاخ بود. رئیس صداوسیما تدارکات چی او بود. رئیس 
صداوسیما از او حساب می برد پس از آن، رضا رشیدپور 
به صحبت های جنجالی صادق کوشــکی واکنش تندی 
نشــان داد. او نوشــت: عزیز برادر، نام شما را گرافیست 
استودیوی پخش، پنجاه بار می پرسد تا بتواند زیرنویس 

کند. 
دوچرخه سوار بدون دوچرخه  

وضعیت تجهیزات ورزشــکاران مطرح ایران آنچنان 
بغرنج اســت کــه کار به بیــان آن پشــت تریبون ها 
رسیده است. در همین راســتا علی لبیب تنها نماینده 
دوچرخه سواری ایران در بازی های آسیایی هانگژو چین 
پشت تریبون رفته و می گوید حتی دوچرخه  هم ندارد. 

اموال همسر غفاری توقیف شد 
کارگروه شــرکت های خودرویی اســتان قزوین در 
اطلاعیه اعلام کرد: اموال محمد غفاری مالک شــرکت 
پیش فروش خودرو در تاکســتان شناســایی و توقیف 
ایــن اموال ادامه دارد. دراین اطلاعیه آمده اســت: نظر 
به بررســی و تحقیقــات به عمل آمــده تاکنون تعداد 
۱۶۵ فقره پلاک ثبتی که متعلق به شــرکت وابسته به 
آقای محمد غفاری، همسر نامبرده و اشخاص ثالث که 
از نامبــردگان به نام آنها )اشــخاص ثالث( انتقال یافته 
شناســایی و توقیف گردیده اســت که نیازمند بررسی 

بیشتر است. 
 
کارگردانی که راننده اسنپ شد 

کاوه صباغ  زاده کــه فیلم های قابل قبــولِ »ایتالیا 
ایتالیا« و »رمانتیســم عماد و طوبا« را به تهیه کنندگی 
پدرش، مهدی صباغ  زاده کارگردانی کرده، با انتشار یک 
اســتوری از فعالیت خود در تاکسی اینترنتی اسنپ به 
دلیل نبود کار در ســینما و فشــار مالی خبر داد. کاوه 
صبــاغ  زاده همچنین در واکنش به حاشــیه های اخیر 
اسنپ که با واکنش مردم روبه رو شده، از قطع همکاری 

خود با این تاکسی اینترنتی خبر داد. 

 

 

 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:
 کتابخانه در ۱۸ هزار خانه بهداشت

 ایجاد می شود

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: در ۱۸ هزار خانه 
بهداشت، کتابخانه ایجاد می شود.محمد مهدی اسماعیلی 
دیروز دهم شهریورماه در آیین بهره برداری از کتابخانه 
مرکزی خرم آباد که در سالن همایش های کتابخانه مرکزی 
خرم آباد برگزار شد، اظهار کرد: امید می رود استان لرستان 
در دوره دولت انقلابی و مردمی بتواند عقب ماندگی های 
تاریخی را جبران کند. وی تصریح کرد: یکی از مشکلات و 
معضلات جدی ما در اداره امور کشور، مجموعه پروژه های 
است که سالیان سال است کلنگ زنی شده و میزانی 
پیشرفت کردند و متأسفانه به دلایل مختلف نیمه کاره 
رها شده بود. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی خاطرنشان 
کرد: استان لرستان باید در حوزه فرهنگ، هنر و رسانه 
مانند هر بخش دیگر در کشور جلو برود. اقتضای شعار 
عدالت فرهنگی دولت انقلابی و مردمی این است که 
همه بخش های کشور بتوانند استعدادها و ظرفیت خود را 
بالفعل کنند. وی با بیان اینکه لرستان، استان کم نظیری 
است، افزود: علاوه بر تاریخ چند هزارساله و منابع طبیعی 
بی نظیر خود در حوزه منابع انسانی شخصیت های فرهنگی 
کم نظیری تقدیم کشور و هویت تاریخی مردم ایران کرده 
است. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان اینکه حوزه 
فرهنگ و هنر نیاز به یک تحرک جدی دارد، امروز در 
حوزه کتابخانه ها با یک شبکه گسترده ای روبرو هستیم، 
اضافه کرد: در حال حاضر نزدیک به هزار کتابخانه در 
کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان وجود دارد و 

کتابخانه های دانشگاهی داریم.
اسماعیلی با بیان اینکه همچنین ۱۰ هزار مسجد در 
کشور دارای کتابخانه هستند، افزود: با وزیر بهداشت بعد 
از اربعین تفاهم نامه ای را به امضا خواهیم رساند که در 
۱۸ هزار خانه بهداشت متعلق به وزارت بهداشت بتوانیم 
کتابخانه دایر کنیم. وی اظهار کرد: این کتابخانه ها در عمق 
روستاها و مناطق مختلف کشور هستند که این باید به 

ظرفیت عمومی کتابخانه ها اضافه شود.
اسماعیلی تصریح کرد: مردم ایران یک مردم فرهنگی 
هستند و ایران ما یک جغرافیایی فرهنگی بزرگ دارد و 
برای این مرزهای سیاسی امروز حوزه فرهنگی ایران ما 
از سمت شرق تا عمق چین و کشورهای آن منطقه حضور 
دارد. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ادامه داد: حوزه فرهنگی 
ایران در شبه قاره هند، پاکستان، افغانستان، آسیای 
میانه و تاجیکستان حضور دارد و هنوز هم در مناطقی از 
تاجیکستان اذعان دارند دختران را ایران دخت و ایران گل 
نام می گذارند. وی خاطرنشان کرد: ایران بزرگ ما طبیعی 
است که طلایه دار حوزه فرهنگ در منطقه باشد و حوزه 
فرهنگ، اصل حرکت انقلاب اسلامی ایران در منطقه 
است. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی اضافه کرد: رهبر معظم 
انقلاب نویسنده و شخصیت فرهنگی تراز یکی هستند که 
نظیر ندارند؛ آثار ایشان، دهه ۴۰ در حوزه های مختلف 
علمی، کارهای فاخر، شب های شعر و بازدیدهای سه 

ساعته ایشان از نمایشگاه کتاب باعث افتخار است.
اسماعیلی با تأکید بر لزوم گسترش زیرساخت های 
سخت افزاری مانند کتابخانه ها، گفت: مجتمع فرهنگی 
هنری خرم آباد در حال حاضر بالای ۴۰ درصد پیشرفت 
دارد و این در حالی است که قبل از این دولت تنها ۱۰ 
درصد پیشرفت فیزیکی داشت. وی ادامه داد: پایه های 
فرهنگی باید تقویت شود؛ یکی از پایه های فرهنگی این 
است که معدل کتاب و سرانه مطالعه در کشور بالا برود 
که در حال حاضر سرانه مطالعه در کشور بدون احتساب 
ادعیه، قرآن و کتاب های آموزشی ۳۳ دقیقه است. وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی اظهار کرد: شبکه کتابخانه ای 
مهم ترین شبکه فرهنگی ما و محل گره خوردن همه اقشار 
است و کتابداران باید به عنوان هادیان فرهنگی در این 

مجموعه فعالیت داشته باشند.

دریچـــــه

به دنبال مخالفت شورای جهانی بافت ها و بناهای تاریخی 
)ایکوموس( با ثبت جهانی پرونده »منظر فرهنگی ماسوله« در 
یونســکو به خاطر ایرادهایی که مطرح کرده، مدیرکل پیشین 
ثبت آثار در وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، 

درباره این ابهام و ایرادهای مورد اشاره توضیحاتی داد. 
مصطفی پورعلی درباره آخرین وضعیت ثبت جهانی پرونده 
»منظر فرهنگی ماســوله« گفت: پرونده پیشــنهادی »منظر 
فرهنگی ماسوله« بنا بر نظر مشورتی و مصوبه شورای ملی ثبت 
آثار در سال ۱۴۰۰ برای دبیرخانه مرکز میراث جهانی یونسکو 
ارسال شــد. »منظر فرهنگی ماسوله« از سال ٢۰۰٧ میلادی 
در »فهرست در انتظار میراث جهانی یونسکو« قرار داشته و به 
لحاظ حفاظتی و مدیریتی از شرایط قابل قبولی برای نامزدی 

ثبت در فهرست میراث جهانی بهره مند بوده و هست. 
مدیرکل پیشین ثبت آثار و حفظ و احیای میراث معنوی 
و طبیعی وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
ادامه داد: ارزیابی میدانی پرونده از سوی شورای جهانی بافت ها 

و بناهــای تاریخی )ایکوموس( در تابســتان ۱۴۰۱ توســط 
کارشناس اعزامی یونسکو انجام شــد و بنا بر اذعان همگان، 
گزارش ارزیابی حائز جنبه های کاملًا مثبت سایت است، امری 
که ایکوموس جهانی نیز بر اساس آن در نظریه خود، به تأیید 

شرایط حفاظتی ماسوله اذعان کرده است. 
او اظهار کرد: پرونده ثبت جهانی ماســوله، مانند سال های 
پیــش در مورد دیگر پرونده های جهانی، در دفتر موســوم به 
»دفتر تدوین پرونده های ثبت جهانی« تهیه شده است. دفتری 
که به دلیل ضرورت ســاماندهی های ساختاری وزارت میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی و با نظر سازمان بازرسی 
کل کشــور، در دولت جدید پس از ارســال پرونده ماسوله به 
یونســکو، به طور رســمی در ذیل اداره کل ثبت آثار معاونت 
میراث فرهنگی بازتعریف شده و به فعالیت خود ادامه می دهد. 
پورعلی درباره ابهامات پرونده ثبت جهانی ماسوله نیز گفت: 
شائبه های مطرح شــده درباره نظر ایکوموس راجع به پرونده 
ماسوله، به ابهاماتی برمی گردد که ایکوموس علی الظاهر به دلیل 

نبــود امکان ارتباط کامل با کارشناســان تهیه کنندۀ پرونده، 
وارد کرده است. بدیهی است این موضوع نگرانی هایی را برای 
طــرح موضوع ثبت جهانی ماســوله در کمیته میراث جهانی 
فراهم می کرد، از این رو در ماه گذشته، هیأتی از کارشناسان 
متخصص در حوزه ثبت جهانی از سوی وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی به یونسکو اعزام شدند و رایزنی های 
لازم در راستای بازتبیین ارزش های منظر فرهنگی ماسوله و 
رفع ابهامات مطرح شده با اعضای کمیته میراث جهانی به انجام 
رسید.  او یادآور شد: کمیته میراث جهانی متشکل از ٢۱ کشور 
منتخب از میان کشــورهای عضو کنوانسیون میراث جهانی 
بــوده و مرجع تصمیم گیری قطعی دربــاره ثبت یا عدم ثبت 
جهانی آثار پیشنهادی کشورهاست. در این میان، ایکوموس، 
نهاد مشورتی مستقل از کمیته میراث جهانی است که اعضای 
کمیته میراث جهانی پس از استماع نظرات مشورتی این نهاد، 
به ثبت یا عدم ثبت یا تصمیماتی موسوم به »ریفر« یا »دیفر« 

یک پرونده رأی می دهند. 

آخرین وضعیت ثبت جهانی پرونده »ماسوله« 

عکسنامه  عکس:  پوریا ترابی- ایرنا یاد ما باش که دلم یکسره ویران شده است...

منبع:  موج نیوز    اینفوگرافیک

معاون توسعه فناوری و مطالعات سازمان سینمایی 
از بهره برداری ٧۳ ســالن نمایش بــا ۹ هزار و ۹۰۸ 
صندلی تا پایان سال و تایید نهایی ۱۰ طرح پژوهشی 
در حوزه سینما خبر داد. قادر آشنا در گفت وگو با ایرنا 
اظهار داشت: در سال گذشــته دو اقدام خوب انجام 
گرفت؛ نخستین اقدام این بود که مجموعه همکاران 
ما در سینماشهر، تلاش کردند سینماهایی که بعضا از 
رده خارج شده بودند و مشکلاتی داشتند را به چرخه 
اکران برگردانند. وی یادآوری کرد: در ســال ۱۴۰۱، 
٢٢ مجتمع ســینمایی ساخته شد که به بهره برداری 
رسید و ۸۱ سالن سینمایی با ۹ هزار و ۶۱٢ صندلی 

به مجموعه اضافه شد. 
آشنا گفت: از ابتدای امسال نیز تاکنون ۱۳ سالن با 
سه هزار و ٢۴۸ صندلی مورد بهره برداری قرار گرفته 
و پیش بینی می شــود با مجوزهایی که صادر شده و 
بازرســی هایی که صورت گرفته، تا پایان ســال، ٧۳ 
ســالن نمایش افتتاح و ۹ هزار و ۹۰۸ صندلی هم به 

این مجموع اضافه  شود. 

    تایید نهایی ۱۰ طرح پژوهشی
معاون توسعه فناوری و مطالعات سازمان سینمایی 
همچنین درباره عملکرد دولت سیزدهم در این حوزه با 
اشاره به فعالیت دو اداره کل زیر مجموعه این معاونت 
یکی در زمینه مباحث مبنایی، فکری، اندیشــه ای و 
آموزشــی و دیگری در زیرســاخت تکنولوژی اظهار 
داشت: اداره کل دفتر مطالعات و دانش سینمایی سه 

وظیفه شامل پژوهش، آموزش و مطالعات دارد. 
وی خاطرنشــان کرد: با توجه به تکلیف دولت بر 
توجه به بخش پژوهش نیز ســال گذشته درصدی از 
بودجه به پژوهش هایی که از ســال ۹۵ به این سمت 
صورت گرفته بود، اختصاص یافت. پژوهش های خیلی 

خوبی صورت گرفته که جای تقدیر هم دارد. 
آشــنا می گوید: این پژوهش ها هیچ وقت در منظر 
هنرمندان و نویســندگان قرار نگرفته است. نخستین 
کاری که انجام شــد این بود که پژوهش ها در سایت 
معاونت توسعه فناوری و مطالعات سینمایی که لینک 
آن در سازمان سینمایی هم قرار دارد، گذاشته شد و 
تمام محققان می توانند از این پژوهش ها بهره ببرند. 

   تصویب ۳۰ طرح دیگر
وی افزود: فراخوان هایی هم اعلام کردیم که در پی 

آن، امسال ۹۱ طرح پژوهشی به دست ما رسیده که 
در شــورای پژوهشی به آنها پرداخته و نزدیک به ۳۰ 
طرح تصویب شــد تا پروپوزال خود را ارائه کنند و از 
این تعداد ۱۰ طرح به تصویب نهایی رسید و به وزارت 
علوم، تحقیقات و فنــاوری و عطف برای تایید نهایی 
ارسال شد. این اتفاق بزرگی بود و در سال گذشته هم 
از مجموع طرح های پژوهشی، ۱۰ طرح مراحل نهایی 

خود را طی می کنند. 
آشنا با اشاره به زمان بر بودن طرح ها از ۶ تا ۱٢ ماه 
اظهار داشت: برای همین کار با تمامی مراکز پژوهشی 
اعم از پژوهشــگاه ها، پژوهشــکده ها، دانشــکده ها و 
دانشــگاه هایی که در حوزه ســینما، علوم اجتماعی 
و حتی روان شناســی فعالیت دارنــد به طور معمول 

مکاتبه کرده و نظرات آنها را نیز دریافت کردیم. 
معاون توسعه فناوری و مطالعات سازمان سینمایی 
گفــت: در حوزه پژوهش دو شــورا فعالیت دارند که 
در شورای نخست، تمامی درخواست هایی که دریافت 
می شود مورد بررســی قرار گرفته و در نهایت به آنها 
مجوز اعطا می شود و اگر کسی اعتراضی داشته باشد 
به شــورای مرکزی مجموعه ارجاع و در آنجا به این 
درخواست ها نیز در صورت تایید مجوز اعطا می شود. 
در کارآفرینی و اشــتغال یکی از بحث هایی که به آن 

توجه داریم همین است. 
وی که در دو اســتان کشــور مدیرکل فرهنگ و 
ارشــاد اسلامی بوده، با اشــاره به کار ابداعی معاونت 
فناوری و توســعه و ارائه آن به ســازمان سینمایی با 
نام »مهر سینمای ایران« گفت: در جای جای کشور 
گروه های تئاتری فعالیــت دارند و روز ملی و جهانی 
تئاتر دور هم جمع می شوند که در اردیبهشت برگزار 
می شود و اردیبهشت به بهار تئاتر ایران موسوم است 
و گروه های تجسمی هم به مناسبت های مختلف دور 
هم جمع می شــوند اما در حوزه سینما هیچ جریان 
ســینمایی که بتواند محور همه ســینماداران باشد 

وجود نداشت. 
آشــنا گفت: درســت اســت که انجمن سینمای 
جوان در اســتان ها فعالیت دارد اما فقط برای کسانی 
اســت که با این انجمن آن هــم در حوزه فیلم کوتاه 
ارتباط دارند و کســی جز در موارد استثنایی حالی از 
سازندگان فیلم های داستانی، فیلم بلند، سینماداران، 
و مدرســان  اســاتید  پژوهشــگران،  تدوین گــران، 

نمی پرسید.

قادر آشنا خبر داد

افتتاح ۷۳ سالن سینمایی تا پایان سال
گـزارش

جشنواره 
در هشتادمین دوره 

»ونیز« بدون ستاره ها شروع شد
در حالــی که دمین شــازل، رئیس هیــات داوران 
امسال ونیز از اعتصاب نویسندگان و بازیگران هالیوودی 
حمایت کرد، فیلم شــب افتتاحیه که درامی جنگی بود 
با تشــویق ۹۰ ثانیه ای همراه شــد. به گزارش ورایتی، 
هشتادمین دوره جشــنواره فیلم ونیز پریشب کارش را 
شــروع کرد. در حالی که قرار بــود فیلم لوکا گوادانینو 
آغازگر این جشــنواره باشــد، اما اعتصاب هالیوودی ها 
موجب شــد جای فیلمی با محوریــت تنیس را درامی 
از جنگ جهانی دوم با عنوان »فرمانده« ساخته ادواردو 
دی آنجلیس بگیرد. پیش از شروع جشنواره این دمین 
شــازل رئیس هیات داوران امســال بود که از اعتصاب 
نویســندگان و بازیگران هالیوودی حمایت کرد و تاکید 

کرد: هنر بیش از محتواست!
در این شرایط نبودن بازیگران در شب افتتاحیه ونیز 
به شدت حس می شد و شمار جمعیتی که بیرون سالن 
تئاتر سالا گرانده صف کشیده بودند بسیار کم بود و در 
حالی که جین کمپیون، یکــی از اعضای هیات داوری 
برای دادن امضا و سلفی گرفتن به میان جمعیت رفت، 
فضا با زمانی که لیدی گاگا یا تیموتی شــالامه در برابر 

مردم بودند، کاملًا تفاوت داشت.


